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Türk-İş Basın ve Halkla Münase
betler Merkezi tarafından hazır
lanan Türk-İş Dergisinin bu sa
yısı, Ankara’da BAŞNUR Matba
asında dizilmiş, tertiplenmiş ve 
basılmış; klişeler, Doğan Klişede 
yapılmıştır.

S a y g ıd e ğ e r

Türk - İş Okuru,

r ürkiye İşçi Sendikaları Konfederasyonu Sekizinci Bü
yük Kongresi Erzurum’da yapıldı. Türk İşçi Hareke
tinin bu en büyük toplantısını bir Doğu şehri olan 

Erzurumda görmek, bazı çevreler tarafından yadırgandı, 
bazılarınca da önemli bir gelişme olarak nitelendirildi.

Neden Doğu?
Birçok kimsenin hemen sorduğu bu soruya, Türk-İş, 

Çalışma Raporunda geniş şekilde cevap veriyor ve şöyle 
diyordu :

«Türk İşçi Hareketini Doğu’ya getiren sebeplerden en 
önemlisi, 23 maddede gerçek ifadesini bulan, Türk 
Sendikacılık Hareketinin felsefesi olmuştur. Bu fel
sefede, orta çağ kalıntısı bir düzenle mücadele var
dır. Bu felsefede, ezilmiş, yıkılmış insanların dertle
rine yakınlık vardır, bu dertleri dert edinme vardır. 
Bu felsefede konutsuz, yolsuz, susuz, elektriksiz, 
okulsuz, beslenme ve sağlık imkânlarından yoksun 
insanların ızdıraptan kurtulması, asgari ölçüde bu 
medeni imkânlara kavuşmasının mücadelesi vardır...»

Evet, Türk İşçi Hareketini Doğu’ya götüren sebepler
den biri de bu. Türk-İş Büyük Kongresi böyle sine bir ha
va içinde başladı ve Doğu’nun kalkınması yönünde önem
li görüşler ortaya kondu, ciddi kararlar alındı. Bunlardan 
biri, Doğu’nun yıllardan beri geri kalmışlıktan kurtulma
sı için bir «Vakıf» kurulması görüşü idi. Bu konuda Türk- 
İş’in önderliğinde, en kısa sürede harekete geçilmesi 
Kongrenin onayından geçti.

Gelişmemiş ülkelerin bir özelliği olarak, bölgeler ara
sındaki ekonomik farklılıklar devam ettiği sürece, topye- 
kün bir kalkınmadan söz etmek gerçeklerden uzaklaşmak 
olur. Bu farklılığı gidermenin ilk yolu, devletin alt yapı 
hareketinden sonra özel sektörün bu bölgelere kaydırıl
ması, buradaki işgücünün istihdamını sağlaması gelir. Bu 
görüşün ışığı altında, Türk-İş’in yakın bir gelecekte giri
şeceği çalışmalar, Doğu’nun kalkınmasında önemli bir rol 
oynayacak.

Türk-İş’in, her kongreden sonra olduğu gibi, Erzu
rum’dan da güç kazandığını belirtmekte yarar var. Dergi
mizin bu sayısında, Kongre hakkında geniş bilgi vermeğe 
çalıştık.

★

M ayıs ayı içinde, Ges-İş Sendikasının Devlet Su İşleri 
Genel Müdürlüğüne bağlı işyerlerinde önemli bir grev 
oldu. Yurt ekonomisini etkileyen bu grev, daha sonra 

sendika isteklerinin kabulü ile olumlu sonuçlandı ve işçi
ler ücret artışı yanında yeni sosyal haklar elde etti. Bun
dan ayrı olarak beş sendika çeşitli işkollarında sözleşme
ler imzaladı.

Şeker Şirketinin şeker sanayiinde on aydan beri uy
gulamaktan kaçındığı asgari ücretler, Danıştay kararından 
sonra sendika lehinde sonuçlandı.

Bu sayımızda, Avrupa’daki grev hareketlerini de oku
mak fırsatını bulacaksınız.

Saygılarımızla



BAŞYAZI İŞ
I Bllğl l'Mİ'kezi

Başarılı biri

Kongre d a h a . . .

T ürk İşçi Hareketinin en yüksek organı olan Türk-İş'in 
8'inci Kongresi 1T Mayıs günü başladı ve bir hafta de
vam etti.

Türk kamuoyunu geniş ölçüde ilgisini toplayan, günlerce 
Türk basınının manşetlerini işgd ecfcn bu kongre, ele aldığı ko
nular ve kabul ettiği tasarılarıyla, Türkiye İlşçi Sendikaları Kon* 
federasyonumun Türkiyenin en etkili baskı gruplarından biri ol
duğunu ortaya koydu.

Türk-İş İcra ve Yönetim Kurullarının kongreye sundukları 
600 sayfalık raporda ele alınan konular, plânlı kalkınma yöne
timini seçmiş Olan Türkiye'nin kalkınma çabalarına ışık tuta
cak nitelikte görülmektedir.

Türk-İş raporunda, ekonomik yapının ağırlığını teşkil eden, 
milli gelir dağılımı, vergi sistemi, dış ticaret, kalkınma hızı gi
bi konularda Türk-İş'in yaptığı araştırmaların sonuçları yer al
makta ve bu sorunların çözümlenmesi için gerekli yollar göste- 
rîfmektedir.

DOĞUNUN KALKINMASI
Türkhİş Sekizinci Kongresinin bir özelliği de, Türkiye'nin 

geri kalmış bölgesi olan Dcğu'da yapılmış ve Kongrenin bu böl
geyi kalkındırabilmek için çeşitli kararlar almış olmasıdır.

Türkiye'nin Doğusu ile Batısı arasında ekonomik ve sosyal 
bakımdan büyük bir dengesizlik olduğunu belirten Türk-İş, bu 
dengesizlikleri ve nedenleri ortaya koydu, kongre, Doğu bölgesi
nin kalkındırılması için bir vakıf kurulmasını kararlaştırdı. Ay
rıca, halen parlamentoda görüşülmekte dan İşçi Yardımlaşma 
Kurumu Kanununun kabul edilip yürürlüğe girmesinden sonra, 
teşkil edilecek kurumun Doğu bölgesi yatırımlarına ağırlık ver
mesi karar altına alındı. İşçi Yardımlaşma Kurumu, işçiler tara
fından kurulacak ve Türk-İş'in denetimi altında çalışacak, Tür
kiye çapında bir üretim ve tüketim kooperatifi niteliği taşımak
tadır. Bu kuruluş aynı zamanda işçilerin mevcut sosyal güvenlik 
haklarına ilâveten yeni haklar sağlayacaktır.

DEMOKRATİK REJİM VE TÜRK-İŞ
Türk-İş Başkanı Seyfi Demirsoy, kongreyi açış konuşmasın

da çeşitli yurt sorunlarına değindi, özellikle parlamento çalışma
ları hakkında Türk işçilerinin düşüncelerini dile getirdi. Demok
ratik rejim hakkındaki görüşlerini de açıklayan Türk-İş Başkanı 
bu konuda şöyle dedi :

«Demokrasi, demokratik müesseselerin varlığı iie kaimdir. 
Rejim bu müesseselerin muhtar hale getirilmeleri ve so
rumluluklarını müdrik şekilde vücut bulmaları ile gelişir, 
kökleşir. 1961 Anayasasının memleketin siyasi hayatında ve 
demokratik düzende getirdiği ferahlığı ve tespit ettiği he
deflerden bir kısmının tahakkuk ettirilmesiyle, demokratik

hayata edilen hizmeti inkâr etmek mümkün değildir. Ba
sın hürdür, bağımsız mahkemeler vardır. Üniversitelerimiz 
muhtardır, sendikalarımız hükümet kontrolünden azade
dir. Radyo televizyon idaresi özerktir. Ne var ki, zaman 
zaman politikacılarımız paralellerinde olmadıkları için bu 
müesseselere çatılmakta, tehditler savrulmakta olduğu, dar 
çemberler içerisine alınmak istendiği bir vakıadır. Bu dav
ranışlar hiçbir siyasi teşekküle ve ferde fayda sağlamaz, 
zr.rarlar verir. Türk Sendikacılık Hareketi nereden gelirse 
gslsin bahsi geçen teşekküllerin bağımsız halde bulunmala
rını istemekte ve kendilerine yapılacak her türlü tecavüzü, 
sendikacılığa olmuş sayarak, hareket etmekte kararlıdır. 
Islahata evet, köleliğe hayır.»

Türkiye'de en etkili baskı grubu olan Türk-İş 8'inci Kongre* 
sinîn bir özeüsği de hükümet üyelerinin çalışmaları hakkında 
kongreye hesap vermeleri ve muhalefet partileri ileri gelenlerinin
görüşlerini açıklamaları oldu.

TÜRK-İŞ'İN GÜCÜ
Türk-İş Kongresine çeşitli ülkelerin sendikacıları ve bütün 

bunların üstünde ICFTU Genel Sekreteri Harm Buiter katıldı. 
ICFTU Genel Sekreteri, Türk-İş Kongresinde yaptığı konuşmada,
«Türk-İş'in bugünkü kuvvetiyle, 'karşılaştığı problemleri mükem
mel şekilde çözümleyeceği inancındayız. Türk-İş'in gelişmesini 
izliyor ve başarılarından gurur duyuyoruz. Türk-İş'i, Türk işçi
sinin en »hakiki temsilcisi olarak görüyor ve alkışlıyoruz» dedi. 
Dünyanın birçok ülkesinde sendikacılık hareketinin hükümet ted
birleriyle kısıtlandığı bir dönemde bulunduğunu hatırlatan Buiter, 
sendikalar arasında dayanışmaya her zamankinden daha çok ih
tiyaç duyulduğunu belirtti.

ICFTU Genel Sekreteri, sendikacılık eğitimine büyük önem 
verildiğini, Türk-İş'in de bu yoldaki çalışmalara büyük katkıda 
bulunduğunu söyledi. Buiter, Türk-İş'in bir başka hizmetinin de 
yurt dışına giden işçilerin sorunlarına eğilmesi olduğunu hatır
lattı ve «sendikacılık telakkisinin birçok ülkede dejenere edildi
ği bir dünyada yaşıyoruz, hür sendikacılığı kuran ve yaşatan iş
çilerdir» dedi.

Sosyal adalete uygun bir kalkınmanın gerçekleşmesi için 
alınması gerekli tedbirleri 24 maddelik bir karar tasarısında 
toplamış bulunan Türk-İş 8'inci Kongresi, bu tedbirlerin uygu
lanması için, Türk İşçi Hareketinin parlamento ve hükümetlere 
baskı yapılmasını da kabul etti.

Sekizinci Kongre, sorunları ele alış ile olduğu kadar Doğu'- 
nun sorunlarına dikkati çekişi ile de önem kazandı ve gerçekten 
başarılı sonuçlar sağladı.
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TÜRKS-İŞ ERZURUM KONGRESİNDE BAŞKANLIK DİVANI VE YÖNETİM KURULU
Yurt ve işçi sorunlarının dile getirildiği bir kongre daha

Y u r t t a
B I

TURK İŞÇİ HAREKETİNİN 

SEKİZİNCİ KONGRESİ. . .
«Türk-İş artık yalnsz Ankara'da değil, yurdun dört bir 
tarafında; köyünde, kentinde, kasabasında, ovasında, 
dağında vardır...»

İ l  Mayıs Pazartesi günü Er- 
JL zurum cadde ve sokakla

rında yürüyenler «Türk-îş 
Kongresine gider» işaretlerini ta
kip ederek alana geldiklerinde bü
yük bir kalabalıkla karşılaşıyor
lardı. Halk Eğitim Merkezi bina
sının önü, sabadtt(n erken saatle  
rinden itibaren adeta dolup taş
mıştı. Günlerden beri Erzurum'

da büyük bir heyecan hüküm sü
rüyor, herkes Türk-îş kongresini 
bekliyordu.

Türk İşçi Hareketinin en bü
yük toplantısı yapılacaktı. Gözler 
ve kalpler şimdi Doğu’da, Erzu
rum şehrinde idi.

CUMHURİYET ALANINDA 
Sabah saat 8.30 da Vüâyet 

meydanında toplanan Kongre de

legeleri, başlarında Türk-lş Genel 
Başkam Seyfi Demirsoy olduğu 
halde Cumhuriyet Alanındaki Ata
türk Anıtına çelenk koydular ve 
oradan da toplu halde kongrenin 
yapılacağı Halk Eğitim Merkezi bi
nası salonuna girdüer.

KONGRE BAŞLIYOR
Yoklama yapıldı ve bando re

fakatinde bir ağızdan İstiklâl Mar
şı söylendi. Daha sonra büyük te
zahürat arasmda kürsüye Türk-İş 
Genel Başkanı Seyfi Demirsoy gel
di ve sık sık alkışlarla kesilen açış 
konuşmasında «Türk-İş, demokra
tik rejim bahsinde hassastır, titiz
dir. Halâ politik platformda rejim 
çekişmelerinin yapılmasını doğru 
bulmuyoruz» dedi, demokratik re
jimin yaşayacağını ve işçinin de 
mokratik rejim aleyhtarı propa
gandaların etkisinde kalmadığını 
kesinlikle söyledi.

KONUKLAR
Türk-İş büyük kongresini ilk 

gün, Devlet Bakam Turhan Bilgin,
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TÜRK-İŞ DELEGELER! ERZURUMDA KARŞILANIYOR
«Doğuya hoş geldiniz...»

Milli Eğitim Bakanı Orhan Oğuz, 
Çalışma Bakanı Seyfi Öztürk, 
Cumhuriyet Senatosu Başkan Ve
kili Sırrı Atalay ile, Amerika, İn
giltere, Federal Almanya ve İsrail 
İşçi temsilcileri ile Uluslararası 
Hür İşçi Sendikaları Konfederas
yonu (ICFTU) Genel Sekreteri 
Harm Buiter izledi.

Çeşitli yurt ve işçi sorunlarına 
ilişkin görüşlerini açıklayan Seyfi 
Demirsoy'un konuşmasından son
ra Kongre başkanlık divam seçi
mi yapıldı ve kongre başkanlığına 
Vahap Güvenç, ikinci başkanlıkla
ra da Ahmet Çatakçinler ile Abuzer 
Uçar seçüdi.

SUNAY’IN
MESAJI
Daha sonra Erzurum Valisi 

Mustafa Uygun kürsüye geldi, 
kongrenin Erzurum'da yapılmasın
dan duyduğu memnuniyeti belirtti 
ve Cumhurbaşkanı Cevdet Sunay* 
m Ttirk-İş kongresine gönderdiği 
mesajı okudu.

Türk işçilerini sevgi ile selam
ladığını bildiren Sunay, «Doğu böl
gemizin iş, kültür ve medeniyet 
merkezi Erzurum’da toplanmış 
bulunmanızın taşıdığı asil manayı 
ve güttüğü yüce amacı takdir etti
ğini belirterek bu olaydan müstes
na bir sevinç duyduklarına ve ken
dilerine düşen ev sahipliği görevi
ni en mükemmel bir şekilde yapa
caklarına güvendiğim kahraman 
hemşehrilerime de en iyi temenni
lerimi sunarım» dedi, milli kalkın

mamız için her alanda sarfedilen 
gayretleri, Atatürk devrim ve ilke
lerine bağlılığın tam şuuruna sa
hip olan güçlendirme, milletimizi 
yurt ye dünya sorunları üzerinde 
aydınlatmak amacıyla hazırlanan 
çalışma raporunun gerçekçi bir 
anlayış içinde tartışılacağını söy
ledi . (Cumhurbaşkanının mesaj ı 
diğer sütımlarımızdadır).

BAŞBAKAN DEMÎREL’İN
MESAJI
Sunay'm mesajının okunma

sından sonra kürsüye Devlet Baka
nı Turhan Bilgin geldi ve Başba
kan Süleyman Demirdin Türk-îş 
Kongresine mesajını okudu.

Türkiye'deki işçi hareketi ile 
ilgili görüşlerini belirterek «Sendi
kasız demokrasi olamayacağı gibi 
demokrasisiz hür sendika olamaz» 
diyen Demirel, Türk işçilerinin 
sendikalar çevresinde örgütlenir

ken, hürriyetçi ve milliyetçi bir 
görüşü benimsediklerini hatırlata
rak şöyle dedi:

«Türkiye'de hür sendikalar, iş
çilerin sosyal dayanışmasını, 
işçisi ve işvereniyle topyekûn 
Türk Milletinin dayanışma ve 
ahengini zedeleyecek çatışma
larda değil, bu milli dayanış
mayı güçlendiren ve verimli kı
lan memleketçi bir görüşün 
içinde aramışlar ve bulmuş: 
lardır. Türk işçisi, her türlü 
aşırı akımların karşısında asil 
bir mücadeleyle takip ettiği 
hürriyetçi tutum, milli menfa
atlerimize uygun olduğu ka
dar hür sendikacılığımızın var
lığını koruma ve geliştirmeye 
ve sosyal adalet davasına da 
yararlı olmuştur ve olacak
tır».

Mesajında, işsizliği «sosyal 
adalet için en büyük tehlike» ola
rak niteleyen Başbakan Demirel, 
hükümetin istihdam seviyesini 
yükseltmek ve tam çalışmayı sos
yal adalete dayanan bir milli re
fah politikasının kesin icabı ola
rak gerçekleştirmek amacıyla ça
ba harcadığını belirtti, ayrıca 
Türk-İş'in kongresinin Erzurum'da 
toplanmasının hükümetin Doğu
nun kalkınmasına verdiği öneme 
uygun bir anlam taşıdığını bildi
rerek şunları söyledi :

TÜRK-İŞ KONGRESİ İSTİKLAL MARŞI İLE AÇILIYOR
Hep bir ağızdan ve heyecanla

«Hükümet olarak, doğu illeri
mizin, iktisadi, sosyal ve kül
türel kalkınması ve doğulu va
tandaşlarımızın lâyık oldukla
rı daha yüksek refah seviye
sine bir an önce ulaştırılması 
hususundaki düşünce ve ted
birlerimizi aksettiren plân ve 
programlarımızla, Türk-İş'in
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TÜRK-İŞ GENEL BAŞKANI 
SEYFİ DEMİRSOY’UN 

AÇIŞ KONUŞMASI...

E ğ itim d e

s o s y a l

a d a le t te ,

k a lk ın m a d a ,

v e r g i

a la n ın d a ,

t o p r a k t a

cid d i

re fo rm

h a r e k e t le r in e

ö n c e lik

is t iy o r u z

Türkiye İşçi Sendikaları 
Kurul toplantısını açıyorum.

Konfederasyonunun 8. Genel

Kongremize şeref veren değerli konuklarımızı, basın 
mensuplarımızı, bir milyon işçiyi temsil eden siz mücadele 
arkadaşlarımı selâmlar, saygılarımı sunarım. Bir kaç ay son
ra, 17 yaşını bitirecek olan Türk-İş'in bu kongresinin kah
raman Erzurumda yapılacağının duyulmasıyla, il yöneticileri
nin, sendikacıların, işçilerin, esnafın, parlamento üyelerinin 
büyük kongremize gösterdikleri ilgi ve konukseverliğin her 
türlü takdirin üstünde bir değer taşımakta olduğunu mem
nuniyetle kaydetmek isterim.

İki faaliyet senesini daha sorumlu sendikacılık anlayışı 
ve olumlu sonuçlariyle birlikte sendikacılık tarihine eklemiş 
olduk. Sîzlere sunduğumuz çalışma raporumuzun kongrede 
kritiğini yapacak, önümüzdeki devre için yöneticilere yeni 
ödev ve güç vererek yurdumuzda bugünkünden daha etkili 
daha itibarlı ve daha fazla inanılır, güvenilir bir sendika ha
reketinin yaratılmasına emeklerinizi katacağınızdan asla şüp
hem yoktur. Kat’i kanaatim ve inancım şudur ki, bundan ev
velki genel kurullar sonunda olduğu gibi, bu kongreden de 
Türk-İş daha kuvvetli çıkacaktır.

Demokratik hayata, 1946 da girdik. Aradan 24 sene 
geçti. Bir de ihtilâl geçirdik. Demokratik rejim bu müddet 
içinde vatandaşın, işçinin gönlünde yerleşti. Fakat rejim, ne 
yazık ki; bir kısım politikacının kafasında halâ yerini ala
madı. Onun içindir ki, Türkiyemizde rejim münakaşaları ha
lâ sürer gider. Bu münakaşaların acısını, ızdırabını, zararını 
millete çektirmektedirler. Türk-İş demokratik rejim bahsinde 
hassastır, titizdir. Halâ, politik plâtformda rejim çekişmele
rinin yapılmasını doğru bulmuyoruz. Türkiyede demokratik 
rejim yaşayacaktır. Milletimiz sandık başına gitmenin kut-

bugün üzerinde durduğu davar
nın sahibi bulunuyoruz.»
Devlet Bakanı Turhan Bilgin 

daha sonra yaptığı konuşmada, 
Türk-îş Genel Başkanı Seyfi De- 
mirsoy'un konuşmasına değinerek 
teşekkür etti, Türk işçisinin ve 
Türk halkının gerçek duygularına 
tercüman olmuştur, dedi. Bilgin, 7 
gün sürecek olan Türk-îş kongresi
nin bir forum mahiyetinde cere
yan edeceğini, her parti, politika
cı ve delegelerin konuşmalar ya
pacaklarını, memleket yararına 
söylenecek sözlere saygı duyulaca
ğını belirtti «burada Türk milletini 
daha ileriye götürmek için fikirler 
ortaya konacaktır. Bundan hepi
miz istifade edeceğiz» dedi.

Turhan Bilgin, Türk-îş kong
resini 11 Bakanın izleyeceğini ve 
kendi konularında konuşmalar yar 
pacaklarım belirttikten sonra, ka
bul edilmesi gerçekleşmekte olan 
îşçi Yardımlaşma Kurumu Kanu
nundan sonra daha güçlenecek olan 
Türk îşçi Hareketinin Doğu Böl
gesinin kalkınması için maddi yön
den gayret göstermesi temennisin
de bulundu.

ERZURUM SENDİKALARI
ADINA KONUŞMA

Devlet Bakanı Turhan Bilgin
den sonra, Erzurum sendikaları 
adına Harb-îş Sendikası Başkanı 
Mehmet Bindesen bir konuşma 
yaptı. Türkiyenin hür ve bağımsız 
bir devlet oluşunun temelinin Er
zurum'da atıldığını, ancak uzun 
yıllar Doğu Anadolunun kendi ka
deri ile başbaşa bırakıldığını ha
tırlattı, kongrenin bundan sonraki 
devrede Doğu /Anadolu sorunları
na daha fazla ilgi gösterilmesine 
yardımcı olacağını, doğunun eko
nomik, sosyal ve kültürel kalkın
maya ihtiyacı bulunduğunu söyle
di ve «Biz mahalli işçi sendikaları 
olarak Türk-İş’in çizdiği ve işaret 
ettiği kanun yolundan yürüyerek 
birlik, beraberlik ve hatta tesanüd 
içinde Doğunun kalkınmasında bu
güne kadar olduğu gibi bundan 
sonra da emirlerinizde olacağız» 
dedi.

Daha sonra Erzurum Belediye 
Başkanı Selahattin Ozan konuştu 
ve Türk-îş kongresinin Erzurum'
da yapılmasından dolayı memnuni* 
yetini belirtti. Belediye Başkammn

konuşmasını Milli Eğitim Bakanı 
Orhan Oğuz'un konuşması izledi.

MİLLİ EĞİTİM BAKANI
KONUŞUYOR
Oğuz, Milli Eğitim politikası 

hakkında geniş açıklamalarda bu
lundu, Türk-îş çalışma raporunun 
eğitim sorunları bölümündeki gö

rüşlere katıldığını, Türk toplumu- 
nun kalkınmasında eğitimin büyük 
rolü olduğunu belirtti.

Eğitimin her türlü politik is
tismarın dışında tutulmasını iste
yen Orhan Oğuz, 1923 yılından bu 
yana, eğitim alanında çok önemli 
merhalelerin katedildiğini, ancak
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sallığını öğrenmiştir. İşçi, hür sendika hareketinin, toplu söz
leşme ve grev yapma hakkının demokratik rejimle birlikte 
var olduğunu bilmektedir. İşçiye, sendikacıya demokratik re
jim aleyhtarı propaganda tesir etmez, iz bırakmaz. Bizler re
jimi kötüleyen neşriyata sempati değil, nefret duymaktayız.

Kongremiz demokratik düzenin gelişmesi ve müessesele- 
riyle birlikte kökleşmesine dair inancını belirterek, rejimin 
tehlikeye düşmesi halinde tehlikenin karşısına dikileceğine 
dair kararını kamuoyuna duyaracaktır.

Demokratik idarelerde vatandaşın serbest reyi ile işba
şına gelen iktidarların çalışmalarının seçim sonraları politik 
oyunlarla kösteklenmesi muhalefetlerin işine gelmez, üstelik 
kendilerine de bir menfaat kazandırmaz. Bu görüşün Türk 
politika hayatında da yer aldığını memnuniyetle müşahade 
etmekteyiz. Sözlerimin burasında 12 Ekim 1969 seçimleri
nin sonrasına konuyu getirmek istiyorum. Büyük Türk Mil
leti sandıkta reyini izhar ederek siyasi partilerimizin parla
mentodaki yerlerini tespit etmiştir. Kurulan Cumhuriyet Hü
kümetinden milletin beklediği, seçimlerden önce salonda, 
meydanda, basında, radyoda vadedilenin yerine getirilmesi
dir. Artık söz değil, icraat istemek hakkı iken, iktidar par
tisinin iç kavgası sonucu, 1970 mali bütçesinin reddî mana
sındaki bir kısım kendi reyi, muhalefete eklenince, geçici 
dahi olsa hükümet buhranı doğmuş, Türk iktisadi hayatına 
büyük zararlar getirmiştir. Demokratik düzende hükümet 
buhranları olacaktır. Bunun çözüm yolları olduğu ibi, buh
ranları da normal kabul ediyoruz. Ancak, siyasi partiler ve 
onun mensupları milleti hayal kırıklığına uğratacak, fesat 
yuvalarına malzeme verecek davranışlardan, milletvekilinden 
parti liderine kadar, dikkatli, akıllı ve basiretli davranarak, 
kaçınmaları şarttır. Rejim ve parlamento itibarına, siyasi 
partiler lehine de olsa gölge düşürecek siyasi oyunlardan 
arınmak zorundadırlar. Kongremizin başladığı bugünlerde 
bütçe yeniden görüşülmeğe başlanmış olacaktır. Kaybedilen 
zamanın Türk ekonomik hayatına zararını hep birlikte çeke
ceğiz. Temennimiz, Bütçe Kanununun kabulünden sonra, ev
velce olan zaman israfını telâfi edecek hamleli bîr çalışma 
temposuna hükümetin önem vermesidir. Parlamento çalış
maları, sendika faaliyetleri, vatandaşın dikkatinden ve muha
keme süzgecinden kaçmamaktadır, murakabesi altındadır. 
İtiraf edeyim ki, Meclislerde ekseriyet bulunmadığı gerekçe
siyle gündemlerin tehiri vatandaşı rencide etmektedir.

Türk sendikacısı tok sözlüdür. Sözlerinde süs, hadiseleri 
göstermede pembe boya kullanmaz. Rahat konuşuruz, tenkidi 
de alkışı da yerinde yapmayı severiz. Sözlerimin bu kısmında 
şu hususu belirtmek istiyorum. Genellikle bütçe kabulünden 
sonra Meclis «çok yorulduk» gerekçesiyle tatile girer. Bu ta
tili bu devrede makbul görmek mümkün değildir. Bunun dı
şında, Meclislerimiz hiç olmazsa Temmuz ortalarına kadar

SEYFİ DEMİRSOY
Türk İşçi Hareketinin sesi.

çalışmak suretiyle vatandaşın, işçinin, hallini istediği mesele
leri çözümlenmiş olsun.

Sırası gelmişken, siz değerli arkadaşlarıma bildirmek is
terim kî, Sendikalar Kanununun bazı maddelerini değiştiren 
tasarı, Geçici Karma Komisyonda neticelenmiştir. Toplu Söz
leşme ve Grev Kanununun da bir kısım maddelerini değiş
tiren tasarının Komisyonda görüşülmesi sonuçlanmış nazarı 
ile bakabiliriz. İki tasarı da Komisyonda görüşülürken, he
men her toplantısında bulunduk. Müsamaha hudutlarını â ar 
mahiyette müzakerelere katılarak Türk-İş'in görüşünü belirt
meğe çalıştık. İşçinin iktisadi hayatına büyük frahlık getire
ceği şüphesiz olan İşçi Yardımlaşma Kurumu Kanununu de
ğerli on milletvekili arkadaşım bu devre yeniden tazeleyip 
Meclise vermişlerdir. İşsizlik Sigortası, Tarım İş Kanunu teẑ  
gâha konmuş vaziyettedir. Bu kanunların bu devrede mutla
ka yürürlüğe konması kaçınılmaz bîr zaruret haline gelmiş
tir.

Demokrasi, demokratik müesseselerin varliğiyle kaim
dir. Rejim bu müesseselerin muhtar hale getirilmeleri ve so
rumluluklarını müdrik şekilde vücut bulmaları ile gelişir, 
kökleşir. 1961 Anayasasının memleketin siyasi hayatında ve 
demokratik düzende getirdiği ferahlığı ve tesbit ettiği he-

gelişmiş ülkelerle mesafenin kapa
tılmasının Türkiye'de bir eğitim 
sorunu yarattığını, artan nüfus 
karşısında eğitime daha fazla 
önem verilmesini istedi, ilk, orta 
ve yüksek öğretim hakkında şu 
açıklamada bulundu :

«1927 yılında Türkiye'de 1 mil

yon 112 bin insan okur yazar
dı. Bu nufusun yüzde 10'unu 
teşkil ediyordu. 1970 Türkiye- 
sinde 15 milyon insan okur ya
zardır ve nüfusun yüzde 50'si- 
ne yaklaşmaktadır. Yakın ge
lecekte Cumhuriyetin 50. yılım 
idrak ediyoruz. Gönlümüz, sa

dece resmi kuruluşların değil, 
gönüllü kuruluşların da bir se
ferberliğe girip bu hastalığı 
Kökünden kazımasını istiyor. 
Bunu tedavi etmek bugün içm 
mümkündür. Türkiye'de bunu 
yapacak potansiyel vardır. Bu
gün Türkiyemizin 36 bin kö-
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deflerden bir kısmının tahakkuk ettirilmesiyle, demokratik 
hayata edilen hizmeti inkâr etmek mümkün değildir. Basın 
hürdür, bağımsız mahkemeler vardır. Üniversitelerimiz muh
tardır, sendikalarımız hükümet kontrolünden azadedir. Rad
yo televizyon idaresi özerktir. Ne var ki, zaman zaman poli
tikacılarımız paralellerinde olmadıkları için bu müesseselere 
çatılmakta tehditler savrulmakta olduğu dar çemberler içer
sine alınmak istendiği bir vakıadır. Bu davranışlar hiç bir 
siyasi teşekküle ve ferde fayda sağlamaz, zararlar verir. Türk 
Sendikacılık Hareketi nereden gelirse gelsin bahsi geçen te
şekküllerin bağımsız halde bulunmalarını istemekte ve kendile
rine yapılacak her türlü tecavüzü, sendikacılığa olmuş saya
rak, hareket etmekte kararlıdır. İslâhata evet, köleliğe hayır.

Ülkemizde insanoğlunun alkına gelen her konu ve me
sele rahat rahat tartışılmakta tenkitler yapılmaktadır. Yalnız 
münakaşası yapılamıyacak tek şey varsa, o da hürriyetlerin 
kısıtlanmış olduğu iddiasıdır. Bu memnuniyeti mucip bir 
haldir. Sendikacılar şuna inanmışlardır: Haklar beraberlerin
de, kişilere, sendikalara, müesseselere sorumluluklar getirir. 
Türk-İş topluluğu bu görüş ve inanış içersinde faaliyet sar- 
fetmiştir. Onun içindir ki, güçlü ve itibarlıdır.

Kin, intikam, hırs, öc alma, istediğini yaptıramamanm 
haleti ru'hiyesi içinde kasıtlı hareketi siyasi yelpazenin han
gi bölümünden gelirse gelsin tasvip etmemiz mümkün değil
dir. Demokratik müesseselerin, bunların haksız ve insafsız 
hücumlarına maruz kalmasını kabul edemiyoruz. Biz sendi
kacılar, her çeşit aşırı hareketten sadece nefret duyarız, tik
siniriz. Aşırılıkların karşısına şimdiye kadar dikildik. Bun
dan böyle de aynı güçle ve kudretle karşılarına dikileceğiz. 
İşçi, sendikacı ifratı beğenmiyor. Türk İşçisi şu veya bu se
beple, sıvanmak, istenilen çamurlara tiksinti duymaktadır. 
Eğriyi, doğruyu ayıracak kudrette bir Türk-İş topluluğu var
dır. Hakkından yaranından emin, istikbale güvenle bakan bir 
işçi topluluğu yaratılmıştır yurdumuzda. Bunda sendikacı 
arkadaşlarımın hizmetlerini taktirle anmadan geçemiyeceğim. 
İşçiyi yanıltmak mümkün değildir. 24 Ağustos 1969 da baş
kentte yapılan açık hava mitinginde, sahte işçi dostlarının 
neşriyatını işçiye satıp zehir kusmak isteyen körpe dimağlara 
verilen cevap manidardır: «derslerden ne haber, bırak ga
zete satıcılığını».

yünden 30 bininde okul ve öğ
retmen vardır, ancak bu yeter
li değildir. Son beş yıl içinde 
Doğu bölgemize 1 milyar 790 
milyon liralık yatırım yapıl
mıştır. Bugün Türkiye’de mev
cut 42 yatılı bölge okulundan 
.351 Doğu bölgesindedir. Fır
sat ve imkân eşitliğini tesis 
etmenin önemli bir vasıtası 
olarak gördüğümüz yatılı böl
ge okullarını daha da geniş
letmek suretiyle bu davaya ne

ORHAN OĞUZ
Eğitim politikanın 

dışında tutulmalıdır

kadar inandığımızı ve bu da
vayı nasıl çözüme kavuşturma 
yolunda hareket ettiğimizi 
gösteren bir örnek olarak su
nuyorum.»

Milli Eğitim Bakam Orhan 
Oğuz, okullarda bugüne kadar uy
gulanan çok kitap sisteminden 
vazgeçileceğini, bu yıl ilk olarak ilk
okul birinci sınıftan başlanarak 
ücretsiz kitap verileceğini ve d.aha 
sonraki yıllar diğer sınıflara doğ
ru kaydırılacağını söyledi.

Oğuz, Türk-İş çalışma rapo  ̂
rundaki mesleki eğitim konusu 
üzerinde de durdu ve bu konuda 
şöyle dedi:

«Türk toplumunun kalkınma
sı, geniş ölçüde mesleki ve tek
nik okulların geliştirilmesine 
ve bu kurumlarda öğrenim ya
pan yavrularımızın miktarının 
artmasına bağlıdır. Bu konuda

bazı sorunlarımız vardır, ama 
şunu ifade edeyim ki, 1927 yı
lında sadece iki Kız Enstitüsü 
bulunurken, bugün Türkiye'de 
GOO'ün üstünde Kız Enstitüsü 
vardır ve 110 bin kişi eğitim 
görmektedir. Erkek Sanat Ens* 
ütülerinde de, 1927 de okul 
adedi 10 iken bugün 163'e çık
mıştır.»

Milli Eğitim Bakanı, Sekizinci 
Milli Eğitim Şurasının Eylül ayı 
içinde toplanacağını da açıkladı ve 
Türk-İş'in eğitim sorununa verdiği 
öneme dikkati çekerek konuşması
nı bitirdi.

ALMAN SENDİKACININ 
KONUŞMASI
Milli Eğitim Bakamndan son

ra, Alman İşçi Sendikaları Birliği 
(DGB) İcra Kurulu üyesi Franz 
V/oschech, Türk-İş Genel Kurulu
na başarı dileyen konuşmasını ön
ce Türkçe olarak yaptı, daha son
ra Türk-Alman ilişkilerinin başarı
lı bir döneme girdiğini bunda sen
dikaların önemli rolü olduğunu 
söyledi ve şöyle dedi :

«Bugün Almanya'da halen 235 
bin Türk işçisi vardır. Bu sa-
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Sendikacı kamuoyunun şaşmaz hakemliğine ve takdirine 
büyük ehemmiyet verir. Sendikacı kamuoyunun benimseme
yeceği bir hareketin hedefe ulaşmasının, alkış ve sempati 
toplamasının asla mümkün olmadığını bilmektedir. Bir an 
için hafızalarımızı yakın maziye götürdüğümüzde, yüksek öğ
renimde bulunan öğrencilerin protestolarına bir ölçüde işgal 
ve boykotlarına hak vermemişmiydik? Ne istiyorlardı? Kitap 
fiyatları astronomik, bursları kifayetsiz, barınma istenilen 
kıvamda değil, boş zamanlarını değerlendirecek imkânların 
noksanlığı gibi istekleri samimi ve masum değil miydi? Son
rasına gelelim. Halâ boykotlar, işgaller, hocalarına hakaret
ler, tahripler, akılları başlarına cîeğil, kemerdeki tabancaya 
sokanların cinayetleri, esir almalar... Bu hareketlerin vatan
daşın tasvibini alması mümkün müdür? Şüphesiz hayır. He
men 15 günde, ayda bir karşılaşılan yaralama, öldürme va* 
kalarının sonu gelmeyecek mi? «Üniversitelerimiz kaç gün 
tedrisata açıktır?» suali vatandaşın günlük konusu halinde
dir. Bu davranışların arkasında yatan gizli hakikat, maalesef 
acı, acı olduğu kadar da elem vericidir. Aşırı sağın da, aşın 
solun da teşvikçileri kimlerdir? Vatandaş haklı olarak bunu 
öğrenmek istiyor. Yaralama Öldürme, işgal, tahrip, hakaret, 
boykot hareketlerinden sadistçe bir zevkle, mestolanlar kim
lerdir?

Biz şuna kaniiz: Gençlerimiz gerçekleri yakında bula
cak, görecek ve kendilerini yanlış yola sevkedenlere gereken 
dersi verecektir. Ne yazık ki, öğrenci 'hareketlerine siyasilen 
rimiz ciddi alâkayı göstermemişlerdir. Bu hareketlerden ken
dilerine nasıl menfaat sağlayacakları hesaplarını yapmaktan 
ne zaman vaz geçeceklerdir. Millet bunu öğrenmek istiyor.

Yüksek huzurunuzda, bir kere daha, nereden gelirse gel
sin işgalin, 'boykotun, tahribin hele hele kıyam hareketleri
nin karşısında olduğumuzu söylemek isterim. Temsil ettiği
niz üyelerinize hakikatleri yurt meselelerini, sorumluluklarını 
her zaman hatırlarında tutacak şekilde eğitimde bulundunuz. 
Taban eğitimine yapacağınız hizmetin meyvelerini uzakta de
ğil, yakın istikbalde sendikalarımız ve büyük milletimiz el
de edecektir. Eğitime büyük önem verdiğinizi biliyorum: bu 
konuya daha da eğileceğinizden eminim.

Sendikacılar büyük dâvaların adamıdır. Büyük hamle
lerden zevk duyarlar. İktisadi, sosyal, kültürel büyük hamle
lere ihtiyacımız vardır. Bu hamlelere şahit olamamanın üzün

tüsünü çekiyoruz. Günlük işlerle ve gününü gün etmekle meş
gul olunması milletimizin büyük davalarına hal çaresi getir
mez. Eğitimde, sosyal adalette kalkınmada, vergi alınmada, 
toprakta ciddi reform hareketlerine öncelik istiyoruz. Pısırık, 
içine dönük, ufak menfaat ve post kavgalarını, havanda su 
dövme davranışlarını işçinin, sendikacının, topyekün milletin 
nefret ettiği iptidai çekişmeler olarak mütalâa ediyoruz. Her 
işte ve harekette, şahısların değil, milletin' çıkarını samimi
yetle ararız. Halâ, milyarlarca lira vergi kaçırma hareketle
rine «dur» denilmemesinin mazeretini hükümetlerin bize ka
bul ettirmesi mümkün değildir. Türk milletini hakettiği re
faha kavuşturma büyük hamlelerle mümkündür. Köylünün 
kalkınmasının ağaya kölelik yapmakla olamıyacagı nokta
sında birleşmeliyiz. Köylüye Anayasamız toprak verilmesini 
ve onu işleyerek imkânlar sağlanmasını öngörmüştür. Toprak 
reformu deyimine allerji duyanların, hiç olmazsa taahhüt 
ettikleri tarım reformunu gerçekleştirme yolunda ciddi adım
larını görmek isterdik. Maalesef birçok konularda olduğu gi
bi, tarım reformunda da bol bol edebiyatını yapmış olduk. 
Lâf değil, eser bekliyor, iş bekliyor, icraat istiyoruz.

Yetkililerin tesbitlerine göre, ülkemizde nüfus artışı se
nede bir milyona yaklaşmaktadır. Her doğana, zamanı gel
diğinde ekmek bulmak, iş temin etmek, istikbalini sağlamak 
devletin ödevi. Kalkınmakta olan bir ülkeyiz. Ancak, kalkın
ma hızını, nüfus artışı büyük ölçüde kesmektedir. %  7 den 
daha yukarı bîr rakamla kalkınma zorunluğunu siyasilerimiz 
kabul ederek, her sahada radikal tedbirleri arayıp bulmak, 
tatbik safhasına koymak mecburiyetindedirler. Bu tempo ile 
geri kalmış ülke yaftasını sırtımızdan atmış olamayacağız.

İstihdam politikamız esaslı kriterlere dayalı değildir. 
İşsizleri yakın seneler içinde tüketeceğimizi iddia edemeyiz. 
Yurt dışına işgücü sevketmekle övünme yerine, dün on, 
bugün yüz, yarın bin işçiye ülkemizde iş temin ettiğimiz gün 
işsizliğe çare bulmuş olduğumuzu iddia edebiliriz. Bunun yo
lu da büyük sanayileşme hareketlerinden geçer. Siyasileri
mizden istediklerimiz, memleketin ihtiyaç duyduğu iktisadi 
ve sosyal davaların çözümleyicisi rolüne bürünmeleridir, bu
nu özlüyor ve bekliyoruz.

Yer altı ve yer üstü servetleri bakımından zengin bir 
ülkeyiz. Madenlerin işletilmesi, petrolün çıkartılmasının dev
let eliyle olması kaçınılmaz bir zaruret haline gelmiştir. Özel

yı daha da artacaktır. Yaban
cı bir ülkede çalışmanın zor
luklarına rağmen Türk işçileri 
büyük başarı sağlamaktadır
lar. Bunda iki ülke arasındaki 
işçi hareketinin yakın ilişkiler 
ri önemli rol oynamaktadır. 
Türk-îş’in Almanyada bir tem
silcilik kurması bu yönden fay
dalıdır. Türk işçilerine Alman
yada sendikalar açıktır ve eşit 
haklara sahiptirler. Türk îşçi 
Hareketinin kısa süre içinde 
elde ettiği başarı cidden hay
ranlık vericidir.»

Franz Woschech, Alman îşçi

Sendikaları Birliğinin bir hatırası
nı Türk-İş Genel Başkanı Seyfi 
Demirsoy’a verdi ve delegeler ta
rafından alkışlandı.

NECATİ TAŞKIN’IN
KONUŞMASI
Alman konuktan sonra, Kıbrıs 

Türk İşçi Birlikleri Federasyonu 
Genel Sekreteri Necati Taşkın ko
nuştu. 18-19 Nisan günü Genel Ku
rullarında Federasyonun Türk-İş’e 
katılma kararım aldığını, bu genel 
kurulda da bunun kabul edilmesi
nin Adamdaki Türk işçileri arasın
da büyük memnuniyet yaratacağı
nı söyledi.

Taşkın, Türk-İş'in bugüne ka
dar maddi ve manevi büyük , yar
dımlarını gördüklerini, Kıbrıslı 
sendikacıların eğitimine Türk-İş’in 
katkıda bulunduğunu ve bunun ar
tırılması gerektiğini söyledi* an
cak bunun yasalarla kabul edil
mesinin daha büyük bir güç ka
zandıracağım belirtti.

Kıbrısîta sulhun gerçekleşmef- 
si için iki yıldan beri yapılan ikili 
görüşmelerin henüz bir yarar sağ
lamadığına işaret eden Necati Taş
kın, Rumların Enosis ideallerinin 
zayıflamadığını, Makarios’a yapı
lan suikastin Enosis tarafından
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tertiplendiğini ve Tiirkler arasın
da da bir tedhiş havasının hüküm 
sürdürülmek istendiğini açıkladı, 
Londra ve Zürih anlaşmalarının 
tam olarak uygulanmasını ve Ada' 
da barışın sağlanmasının artık ka
çınılmaz bir zorunluluk olduğunu 
söyledi.

GENEL KURULUN
KARARI
Necati Taşkın’m konuşmasın

dan sonra söz alan Türk-îş Genel 
Sekreteri Halil Tunç, Kıbrıs Türk 
îşçi Birlikleri Federasyonunun 
Türk-İş’e katılma karannm Yöne
tim Kurulunda görüldüğünü ve bu
nun kabul edildiğini, Genel Kuru
lun bunu oylayarak kesinleşmesini 
istedi, delegeler de ayakta alkış
lar arasında bu kararı onayladı.

NECATI TAŞKIN
Üyelikle perçinlenen bağlar

Taşkın bu karara karşı heye
canlı bir konuşma yaparak teşek
kür etti ve şöyle dedi:

«Bir ay içerisinde bugün yeni
den duygulanıyorum. Duygula
rımı ifade edecek kelime bu
lamamanın aczi içindeyim. 
Çünkü bugün, Kıbrıs Türk iş
çisi resmen ve fnlen Anavata
nın Türk işçilerine katılmışlar
dır. Esasen beraberdik, ama 
bugün yasalarla bunu tescil et
tik. Bu kararı, Kıbrıs’taki ar
kadaşlarımız da sizler kadar 
heyecanla alkışlayacaklardır.»

TELGRAF

Kongre Başkam Taşkın’m ko
nuşmasından sonra, Kıbrıs îşçi 
Sendikaları Federasyonuna çekilen 
telgrafı okudu. Telgrafta şöyle de
niyordu :

Demirsoy’un
açış
Konusmasi

İ t h a l a t t a

cid d i

ıs la h a t

y a p m a

z a m a n ı

g e lm iş t i r .

D ö v iz

r e z e r v le r im iz

y o k

d e n e c e k

k a d a r

a z d ır .

sektör dahi maden hâzinemizin heder olduğu hakikatini tes
lim etmektedir. Petrolün çıkartılması, tasfiyesi de yine dev
letin ele alacağı mevzu halindedir. Kalkınan ülkeler, mutlaka 
dış sermayeye, krediye ihtiyaç duymuşlardır. Bizim de dış 
sermayeye bir müddet için ihtiyacımız olacaktır. Türk-İş, ya
bancı sermayeye karşı değildir. Karşı olduğumuz şey, kendi 
imkânlarımızı vidanın son boğumuna kadar kullanılmada 
gösterilen gevşeklik ve atalettir. Karşı olduğumuz husus, ya
bancı sermayenin montaj sanayiinde, gazozda, birada karar 
kılmasıdır. Montaj sanayii artık imalât sanayi haline geti
rilmelidir. Sanayiin temeli olan ağır sanayi tesisleri halk-hü- 
kümet işbirliği, ortaklığı ile sağlanmalı, yabancı sermaye 
milli menfaatlere uygun olarak buralara kanalize edilmelidir. 
Gelecekten katiyen karamsar değiliz. Yeter ki, hamleci ruha 
bir an önce girmiş olalım, bunu bekliyoruz.

Bugün sanayimizin bazı dallarında ciddi krizler mevcut
tur. Sıkıntı şu ana kadar işverenlerce büyük ölçüde duyurul
muştur. Rahatsızlık gittikçe artmaktadır. Sanayiin ihtiyaç 
duyduğu hammadde sıkıntısı giderilmelidir. Döviz tahsis ve 
transferinde herhalde ön sıra sanayicilere ayrılmalıdır. Yedi 
ay, bir sene gibi süren döviz tahsis ve transferleri sanayide, 
İşsizlik yaratacaktır. Bundan sakınılmasını ve çare bulunma
sını bekliyoruz. Hakikatleri birlikte görüyoruz, ithalât ve ih
racat rejimimiz bozuk dengesini devam ettirmektedir. Döviz 
rezervlerimiz yok denecek kadar azdır. İthalâtta ciddi ıslahat 
yapma zamanı gelmiştir. İhracattaki tempo hızlılaştırılmalı- 
dır. Yurt dışındaki işçilerimizin döviz ihtiyacımıza katkıları 
azımsanamaz. Bu katkı yetkililerin ifadesine göre döviz ge
lirimizin % 25 ini teşkil etmektedir. İşçi döviz gelirlerini 
daha yüksek rakamlara ulaştırmak yurt dışındaki işçilerle 
olan ilgiyi daha da arttırıp, gerekli teşkilâtı kurup harekete 
geçirmekle mümkündür iddiasında halâ ısrarlıyız.

Sendikacılar, ekmek, barış, hürriyet ilkelerinin savunu- 
cusudurlar. Halkımızın hem ekmeğe ve hem de hürriyete ba
rış içinde sahip olması büyük mâna ifade eder. Bir ailede 
veya toplulukta ancak bu üç ilkenin var olmasıyla huzur sağ
lanmış olur. Saadetten söz edilir. Hürriyetsiz ekmeğe sendi-

«Türk-Sen,
Kıbrıs Türk îşçi Sendikaları 
Federasyonu Lefkoşe-Kıbns. 
Türk-İş’in Erzurumda başla
yan 8. Genel Kurulunda, Türk- 
Sen, Kıbrıs Türk İşçi Sendika
ları Federasyonunun Türk-îş’e 
bağlanması isteği kabul edil
miş, Türk-Sen’in Türk-îş’e ka
tılma isteği genel kurul dele
geleri tarafından ayakta ve it
tifakla alınmıştır. Tebrikleri
mizle Türk-îş 8. Genel Kurulun 
selam ve sevgilerini sizlere bil
diririz.»
İNGİLİZ SENDİKACI 
KONUŞUYOR
Necati Taşkın’m konuşmasın

dan sonra îngiliz îşçi Sendikaları

Konfederasyonu üyesi Alan Fis- 
her’e söz verildi. îngiliz işçilerinin 
iyi dileklerini belirten Fisher, Türk 
Sendikacüık Hareketinin kısa sü
re içinde geliştiğini görmekten 
memnunluk duyduğunu ve büyük 
bir başan sağlandığını söyledi ve 
şöyle dedi:

«Üyelerimizin yaşama seviye
lerini en iyi biçimde geliştir
me yolunda karşılaştığımız so
runlar arasındaki yakm ben
zerlik bizi en çok etkileyen ko
nu olmuştur. Söz konusu ben
zerlikle ilgili olarak üç örnek 
vermek istiyorum.

Britanyada günümüzün ö- 
nemli bir konusu, hükümetle 
sendikalar arasındaki üişkidir.
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kacı iltifat edemez. Patronsuz işçi lâflarının arkasında yatan 
korkunç sahneyi herkesten çok biz işçiler ve sendikacılar bi
liyoruz. Aşırı solun tehlikesini, aşırı sağın getireceği fecaati 
işçiden, sendikacıdan başkası tam mânasıyla bilemez, takdir 
edemez. Aşırı uçların ülkemizdeki tahribatına seyirci kalın
mış olması ibretle seyredilecek bir manzaradır. Buna cevap 
vermek lâzımdır. Toplumun içinde bulunduğu bunalımların 
altında büyük ölçüde sosyal ve ekonomik meseleler vardır. 
Ama bugünkü durum bu safhadan çoktan çıkmıştır. Sokak 
kavgalarının, silâhlı koridor savaşlarının, birbirlerinden tut
saklar alarak eziyet, işkence yollarına başvurulmasının ne 
sosyal ve ne de ekonomik meselelerle uzaktan, yakından alâ
kası yoktur. Bu hareketler de düpedüz güzelim demokrasiyi 
aşırı sola veya sağa götürmek istidadı vardır. Aşırılıklara il
tifat, bunlara kredi ve prim tanımaz Türk-İş topluluğu. Aşırı 
uçları siyasilerimizden tamamının desteklediklerini söyleye
meyiz, ama bazan rey kaygısı ile göz kırptıklarını söylersek 
mübalâğa etmemiş oluruz. Taviz politikasını, rey kaygusunu 
politikacılarımız terk etmelidir artık. Müsamahanın hudu
dunu mutlaka bir çizgide tutmakta isabet vardır.

Dünya buhranlarla doludur. Ortadoğudaki buhranın iki 
yanındaki güçlerin ne olduğunu herkes bilmektedir. Samimi 
kanaatimiz odur ki, Ortadoğu buhranının izalesini, 'iki bü
yükler istememektedirler. Çatışmaların, mevzii harplerin ta
rihi 1948 lere dayanır. Süper devletler çözüm yolu yerine, 
silâh satışım tercih etmektedirler. Ne zaman Ortadoğuda sulh 
ve sükûnun hakim olacağım merak ediyor, çözüm yolu bu
lunmasını samimi olarak diliyoruz. Kıbrıs meselemiz askıya 
alınmış vaziyette. Kıbrıs Türkünün geleceğinin sonu gelmez 
müzakere sistemine terkedilmiş olmasına, davanın çözümüne 
yarayacağına bir türlü inanamıyoruz. Kıbrıs Türkünün çile
sinin gelecek kongremize kadar değil, yakın günlerde bittiği
ni görmeyi ümit ediyor, istiyoruz.

Türk sendikacıları olarak hepimiz, millet, memleket me
selelerinde yüklendiğimiz görevin büyüklüğünü müdrikiz. Bu
güne kadar sorumluluk duygusu içinde mesleğimizi ifa ettik 
Temel işçi haklarına sahip olduğumuz günlerde Batılı sendi

kacılar, elde ettiğimiz hakları iyi kullanamayıp elimizden ka
çıracağımız endişesini, yüzümüze ifade etmişlerdir. Türk Sen
dikacılığına büyük itibar sağlayan bu tutumumuzda ısrar 
edeceğiz. Doğru bildiğimizi savunacağız. Mesleğimiz çileli ol
duğu kadar ulvidir, asildir. Zira, insanlığın daha iyi yarın  ̂
lara sahip olmasına çalışıyoruz. Milletimizin her meselesini 
işçi meselesi imiş gibi kabul ederek, hareket etmek bizim 
için şaşmaz paroladır. Türk sendikacılığının kısa zamanda 
erdiği itibar ve kazandığı gücün eksilmesini intaç ettirecek 
hareketlere lâkayd kalmayarak, gerekli tedbirleri alacağınız
dan eminim. Ortaya koyduğumuz prensiplerden ve elde etti
ğimiz hak ve menfaatlerden fedakârlık taleplerini reddeden 
kararlı durumumuzu muhafaza edeceğiz. «Sendikacılar dar 
kalıplara alınamaz» sözünü hatırdan çıkarmıyoruz. Hür sen
dika, grev, toplu sözleşme yapma hakkı ve her türlü hür
riyetlere gölge düşürme teşebbüslerine de seyirci kalamayız.

Kongrelerden siyasi partiler, cemiyetler çoğu defa yara 
alarak çıkar, bölünmeler olur, küskünlükler had safhada 
olur. Türk-İş bunlardan ibret alarak, bütün teşkilâtı ile her 
kongresinden, zaaf değil güç sağlamış olarak çıkmış, itibar 
kazanmıştır. Havanlarımızda su dövülmez. Memleket mese
lelerine şekil verilir.

Türk-İş artık yalnız Ankarada değil yurdun dört bir ta
rafında, köyünde kentinde, kasabasında, ovasında, dağında 
vardır. Türk-îş'û bu seviyeye erdirmenizde gösterdiğiniz ciddi, 
samimi alâkadan dolayı siz delege arkadaşlarıma, sendikacı, 
işçi dostlarıma yürek dolusu saygılar sunuyorum. Sendikacı
lığımıza sayısız hizmetleri dokunup, bugün emekliye ayrılmış 
mücadele arkadaşlarıma sağlıklar diliyor, ebediyete intikal 
edenlerin aziz hatıraları önünde saygı ile eğilirim.

Başarılarımızla övünmedik. İdealimizde yatan insanlığın 
daha iyi hedeflere ve mutlu yarınlara ermesi için savaşıyo
ruz. Mutlaka netice alacağız. Daima kuvvetli kalacağız. Kuv
vetimizi geçici ve şahsî menfaatler için değil, milletimizin 
menfaatleri istikametinde kullanacağız. Kongrenize başarılar 
diliyor, hepinizi tekrar selâmlıyor, saygılar sunuyorum.

Hükümetin hangi noktaya kar 
dar sendikaları koruyacağı, 
sendikalara hangi ölçüde kar 
nundan doğan haklan kullan
maya izin vereceği ve bu tür 
bir düzende, sendikaların ka
nunların ne zamana kadar ken- 
di faaliyetlerine ve yürütme 
haklarına müdahale vasıtası 
olarak görecekleri sorularıdır. 
Biz bu yakınlarda bu sorulara 
cevaplandırmaya çalışıyoruz.

Edindiğim bilgiye göre, Tür- 
kiyede işçiler sadece 1963 yı
lından bu yana kanundan do
ğan toplu sözleşme ve grev 
haklarına sahiptirler. Buna

karşılık Britanyada, grev, üc
ret ve çalışma şartlarının ge
liştirilmesi amacına yönelen 
toplu pazarlık düzeni 100 yıl
dan fazla bir süre önce kurul
muştur ve tarihimizde ilk de
fa bu yıl hükümet, işçilerin 
sendika üyesi olmaları nedeniy
le işverenler tarafmdan farklı 
muameleye tabi tutulamaya
cağını ön gören bir kanun ha
zırlamaya karar vermiştir.

Ülkenizde toplu pazarlık, 
grev bir yasa ile düzenlenmek
tedir. Fakat Britanyada sendi
kaların destekledikleri gönül
lü toplu sözleşme düzeni var
dır; çünkü, taraflarca sürekli 
olarak desteklenmeyen bir top

lu iş sözleşmesinin hiçbir de
ğeri olmadığına inanılmakta
dır. Bununla beraber, sendika 
ve işverenin bir toplu sözleş
meyi kabul etmelerine rağmen, 
işçilerin şartlan adaletsiz bul
maları nedeniyle greve gitme
lerini önlemek üzere bir takım 
kanunî cezalar konulmasının 
gerekliliğine inanmaktayız.»

AMERİKALI SENDİKACININ 
KONUŞMASI
Daha sonra Amerikan işçi Sen

dikaları Konfederasyonu (AFI-CIO) 
temsilcisi Paul Barton kürsüye 
geldi, Türk ve Amerikan ilişkileri
nin gelişmesinin yararlı sonuçlar 
verdiğini belirtti, dünyada hür sen-
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ULUSLARARASI 
HÜR İŞÇİ 

SENDİKALARI 
KONFEDERASYONU 
GENEL SEKRETERİ 

HARM BUITER 
KONGREDE 

KONUŞUYOR

dıikacılığm yalnız sendikal açıdan 
değil, o ülkelerdeki ekonomik ve 
sosyal ilerlemede de etkili olduğu
nu ve bunun her geçen gün daha 
fazla kendisini kabul ettireceğini 
söyledi.
i İSRAİLLİ SENDİKACI

I  - KÜRSÜDE
; İlk gün öğleden sonraki oto  
pımda İsrail İşçi Sendikaları Kon* 
federasyonu (Histadrut) temsilcisi 
konuştu.
! İsrail işçilerinin Türk-İş'e se
lamlarını getirdiğini söyleyerek 
konuşmasına başlayan konuk sen
dikacı, İsrail'de Türk-İş'in geliş- 
fnesinin yakından izlenmekte oldu
ğunu, kalkınma çabasında bulu
nan ülkelerde, işçilere büyük gö
revler düştüğünü belirtti. Konuk 
sendikacı İsrail'in de kalkınma ça
basında olduğunu, ancak savaşın 
bunu engellediğini söyledi ve ko
nuşmasını «Yaşasın Türkiye Cum- 

ı huriyeti ve Türk Milleti, yaşasın 
Türk halkı ve Türk-İş Histadrut 
dostluğu» diyerek bitirdi.

1 HARM BUITER’ÎN
KONUŞMASI
Daha sonra Türk-İş'in de üye

si bulunduğu Uluslararası Hür 
İşçi Sendikaları Konfederasyonu 
(ICFTU) Genel Sekreteri Harm

Buiter, büyük tezahürat arasmda 
kürsüye gelerek zaman zaman al
kışlarla kesilen bir konuşma yap
tı.

Buiter konuşmasında «Türk-İş’ 
in bugünkü kuvvetiyle, karşılaştığı 
problemleri mükemmel bir şekilde 
çözümleyeceği inancındayız. Türk- 
İş’in gelişmesini izliyor ve basan
larından gurur duyuyoruz. Türk- 
İş’i Türk işçisinin hakiki temsilci
si olarak görüyor ve alkışlıyoruz» 
dedi.

Amerikan İşçi Sendikaları Kon
federasyonunun ICFTU'ya dönme
si için çaba harcandığmı da söyle
yen Buiter, dünyanın bir çok ülke- 
kesinde sendikacılık hareketinin 
hükümet tedbirleriyle kısıtlandığı 
bir dönemde bulunduğumuzu ha
tırlattı, sendikalar arasmda daya
nışmanın her zamankinden daha 
çok ihtiyaç duyulduğunu söyledi.

ICFTU Genel Sekreteri, sendi
kacılık hareketinin kısıtlandığı ül
keler hakkında da bilgi verdi ve 
bu konuda ICFTU'nun düşündükle
rini açıkladı.

Ülkeler arasındaki ekonomik 
ve sosyal farklara da değinen Harm 
Buiter, ICFTU'nun gelişmiş ülke- 
lerin yıllık gelirlerinin yüzde biri

ni geri kalmış ülkelere yardım için 
ayrümasmı teklif ettiğini «Dünya 
çalışma programı»nın hazırlanıp, 
ILO'ya sunulduğunu söyledi, sendi
kacılık eğitimine büyük önem ve
rilmesinin gerektiğini, Türk-İş'in de 
bu yoldaki çalışmalara katkıda bu* 
lunduğunu belirtti.

Buiter, Türk-İş'in bir başka 
hizmetinin de yurt dışına giden 
işçilerin sorunlarına eğilmesi oldur
duğunu hatırlattı ve «sendikacılık 
telakkisinin birçok ülkede dejenere 
edildiği bir dünyada yaşıyoruz, hür 
sendikacılığı kuran ve yaşatan işçi
lerdir» dedi.

Buiter, Türk-İş'in kısa sürede, 
daha da gelişmeler kaydedeceğine 
inandığını belirterek konuşmasını 
bitirdi.

SIRRI ATALAY 
KONUŞUYOR
ICFTU Genel Sekreterinden 

sonra kürsüye Cumhuriyet Senato
su Başkan Vekillerinden Kars Se
natörü Sırrı Atalay geldi.

Demokratik rejimin, yetkilerin, 
organlar tarafından paylaşılması 
demek olduğunu belirterek konuş
masına başlayan Atalay, bu tarif 
içinde Türk-İş'in çok önemli bir 
yer işgal ettiğini belirtti. Yetkile
rin, iktidarlar ve parlamento ile 
anayasa kuruluşları ve çeşitli bas
kı grupları tarafından paylaşılma
sının politik demokrasiden asıl de
mokrasi olan sosyal demokrasiye 
geçişi sağladığını hatırlatarak, bu 
geçişin sarsıntı yaratmadan ger
çekleştirilmesi için kuruluşlara bü
yük görevler düştüğünü belirtti ve 
şöyle dedi :

«Demokratik nizamı çeşitli şe
killerde tarif etmek mümkün
dür. Demokratik nizamm tari
fi uzun yıllardan beri tartışıl
maktadır. Bence bu tarife en 
uygun, yetkilerin organlar ta
rafından paylaşılması manzu
mesi şeklinde ifade en uygu
nu olacaktır. Böyle olunca, 
Türk-İş'in bu tarihi toplantı
sında, bir görev ifa ettiğini ke
sinlikle söyleyebiliriz.» 

Türk-İş'in çalışma raporunda 
yurt sorunlarına geniş yer vermiş 
olmasının ve bu sorunlara sahip 
çıkmasının bunun ifadesi olduğu
nu hatırlatan Atalay, Türk-İş'in 
kongresinin Erzurum'da yapılmak
ta olmasının önemine değindi.
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«Çaresizlik içinde çırpm an  D o
ğu A nadolu ’nun dertlerine Türk-İş 
cesaretle eğilm iştir. Türk-İş, bu 
konuyu ele alm akla yurda yapaca
ğı hizm etlerin en büyüğünü yapm ış 
olm aktadır» diyen Sırrı Atalay, 
Türk-İş’in çalışm alarına değindi ve 
iş hukukundaki eksikliklerin gide
rilm esi gerektiğini, Isşizsik  S igor
tası, tarım da ilkel hayat şartların
da  çalışanların durum unu düzelte
cek  Tarım  İş Kanunu, İş ç i Y ardım 
laşm a K urum u K anunlarının çıka
rılm ası gerektiğini hatırlattı. 

İNÖNÜ’NÜN M ESAJI 
K ongre Başkanı, Sırrı Atalay’- 

m  konuşm asından sonra bazı m e
sa jlar okudu, Ana M uhalefet Parti
si Genel Başkanı İn önü ’nün de  
T ürk-İş’in kongresine b ir  m esaj 
gönderdiğin i söyledi. İnönü  m esa
jın da  şöy le  d iyord u  :

«T ürk-İş’in  E rzurum ’daki kong-

RAFET ALTUN
«Türkiyenin her probleminde 

hak, hukuk va rd ır ...»

resine yürekten başarılar d ile
rim . Türk işçi haklarının ka
nun içinde gerçekleşm esi ve 
işçi haklarına önem  veren ka
nunların m em leketin  gelişm esi 
ve kalkınm ası ile  ahenk içinde 
olarak yürüm esine herkesçe 
dikkat olunm ası için  çaba sar- 
fetm ektedir. Türk-İş bu  ça
basında gerçek ve hak yolun 
da sebat etm ektedir. İş ç i hak

larının vatandaş gözünde ve 
dem okratik  düzende bütün  va
tandaş hakları g ibi saygıdeğer 
b ir  yeri olduğunu her m i
salde gösterm eğe çalışm akta
dır. Türk-İş’in  olum lu  çalışm a
larına başarı ile devam  etm e
sini düerim .»
RAPOR Ü ZERİN D E 
GÖRÜŞM ELER
Ö ğleden sonraki oturum da ça

lışm a raporunun görüşülm esine 
başlandı ve ilk  sözü  Y ol-İş Fede
rasyonu Genel Sekreteri R afet Al- 
tun aldı.

RAFET ALTUN 
KONUŞUYOR
Türkiye’nin ve özellik le D oğu 

Anadolunun çeşitli sorunları o ldu 
ğuna dikkati çeken  R afet Altun 
«T ürkiye ’nin her problem in in  için 
de çalışanın hak ve hukuku saklı
dır. B öy le  yüce b ir  genel kuru l ise, 
bu  hak ve hukuku uzun vadeli kal
kınm ayı, çalışm ayı ve p ro je le r i ka
rar altına alm ak durum undadır. 
İşte bu  uzun vadeli tasarruflarım ı
zı gerçekleştirebilm ek için  bilhas
sa tem el m üesseseler üzerinde, te
m el sorunlar üzerinde durm ak 
m ecburiyetindedir» dedi.

Y ol-İş Federasyonu Genel Sek
reteri daha sonra işçi konularına 
da değindi ve işçi sorunlarının  çö 
züm ünde tek çarenin  genel grev o l
duğunu öne sürdü. Altun, işçi m il
letvekillerinin parlam entoda daha 
ço k  sayıda olm asını istedi.

TİM U RLEN K  B O ZK U RT’UN 
KONUŞM ASI
Y ol-İş Van Şubesi Sekreteri 

T im urlenk B ozkurt, konuşm asında 
D oğu ’nun sorunları üzerinde dur
du «D oğulu  olarak dertlerim iz bü 
yüktür» dedi ve özellikle, sağlık  
konusunda cidd i tedbirlerin  alın
m asını istedi.

Bozkurt, D oğu  bölgesin e daha 
ço k  d o k to r  gönderilm esin i öne sür
dükten sonra şu açıklam ada bu 
lundu:

«B izim  V an ’da hastanede tek 
d ok tor  var. O  da  asabiye m ü
tehassısı. K olum uz kırılır, ona 
gideriz, gözüm üz çıkar ona gi
deriz. Allah bizi deli olm aktan 
kurtarsın.»

K onuşm acı, Sosyal Sigortalar 
K urum unun özel kuruluşlara kredi 
verm esini de kınadı ve bu  paranın 
işçi yararına harcanm asını istedi.

TİMURLENK BOZKURT
«Dertlerimiz büyük...»

Van delegesinin konuşm asın
dan sonra ilk  günkü oturum a son 
verildi.

ABDULLAH ÇAKIREFE
KÜRSÜDE
Tuzla grevi hakkında açıklam a

da bulunan Çakırefe, daha sonra 
D oğu ’nun sorunları üzerinde dur
du ve «D oğu ’nun kalkınm ası Do- 
ğu ’daki m adenlerin  devlet eli ile 
işletilm esi sayesinde m üm kündür» 
dedi, Özel sektörün m adenlerin ge
reği g ibi işletm ediğini söyledi.

Sosyal S igorta lar K urum u ça
lışm alarından da yakm an Abdullah 
Çakırefe, K urum un her dalında re
fo rm  yapılm ası gerektiğini belirtti 
ve Sosyal S igortalar K urum u Ge
nel K urullarında ibra yetkisinin 
m utlaka olm asını istedi. K on u şm a  
cı, Sosyal S igortalar K urum unun 
hüküm ete b ir  yedek  bü tçe olm a 
niteliğinden kurtulm asını da istedi.

M USTAFA O RH AN ’IN
KONUŞM ASI
M aden Federasyonu delegesi 

M ustafa O rhan da, asgari ücretle
rin  tespitinde yanlışlıkların oldu 
ğunu söyleyerek  konuşm asına baş
ladı, bu  konuda D evlet Plânlam a 
Teşkilâtının yaptığı çalışm aların 
yetersizliğinden yakm dı.

Dış kredilerin  gereği gibi kul
lanılm am asının büyük zararlar do
ğurduğunu söyleyen  M ustafa Or
han, işçi em ekliliği konusundaki 
tartışm a üzerinde de durdu, daha 
son ra  Sosyal S igorta lar K urum u
nun, em eklilerin  intibaklarını za
m anında yapm adığını, bunun bü-
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Sunay'ın Türk-İş 
Kongresine mesajı ...

İşgücümüzün büyük çoğunluğunu temsil eden Ge
nel Kurulunuzu ve bu mutlu günde aranızda bulunan 
davetliler ile Milletlerarası Hür İşçi Sendikalarının 
seçkin müşahitlerini ve çalışmalarınızı umumi bir me. 
rakla izleyecek olan bütün Türk işçilerini sevgiyle se» 
lamlarım.

Doğu bölgemizin iş, kültür ve medeniyet merke
zi olan ERZURUM'da toplanmış bulunmanızın taşıdığı 
asil manayı ve güttüğü yüce amacı takdir ettiğimi be
lirterek; bu olaydan müstesna bir sevinç duydukları
na ve kendilerine düşen evsahipliği görevini en mü
kemmel bir şekilde yapacaklarına güvendiğim kahra
man hemşehrilerime de en iyi temennilerimi suna
rım.

Millî kalkınmamız için her alanda sarfedilen gay
retleri, ATATÜRK devrim ve ilkelerine bağlılığın tam 
şuuruna sahip olarak güçlendirmek ve Milletimizi, 
ihtiva ettiği yurt ve dünya sorunları üzerinde aydın
latmak maksadîyle olgun ve dolgun bir eser halinde 
hazırlanmış olan çalışma raporunuzun, gerçekçi bir 
anlayış içinde tartışılacağını ve milli menfaatlara uy
gun düşecek olumlu sonuçlara ulaştırılacağına inanı
yor ve Cumhuriyet Hükümetleriyle Türk işverenleri 
tarafından da iyi niyetlerle değerlendirileceğini ümit 
ediyorum.

Çalışmalarınıza katkıda bulunabilmek için, bu 
fırsattan faydalanarak; önem ve önceliği haiz bazı 
sosyal politika sorunlara üzerindeki düşüncelerimi 
açıklamak istiyorum :

Sosyal politikamız; milletlerarası sosyal hukuk

yük şikâyetlere yo l açtığını belirt ' 
ti. H astaneler konusunda yıllardan 
beri devam  etm ekte olan şikâyet
lerin  b ir  an ön ce g iderilm esini is
teyen M ustafa Orhan, Türk-lş ça
lışm a raporunun yurdun her soru 
nuna cidd i şekilde eğildiğini söy le
di.

BÜ LEN T E C E V İT
KÜRSÜDE
K ongrenin  ik inci gününde eski 

Çalışma Bakanlarından CHP Ge
nel Sekreteri Bülent E cevit b ir  k o 
nuşm a yaptı, D oğu Anadolu sorun
larına değindi ve genel grev hak
kının verilm esini istedi.

«Türk-İş 8. Genel Kurulunun 
Doğu A nadolu ’da, Erzurumda ya
pılması büyük anlam taşır. Türk

ilkeleri ve örneklerine uygun gelişmeler sağlamakta
dır. Memleketin çalışma hayatını düzenleyen 931 sa
yılı İş Kanunumuz genellikle olumlu istikametlerde 
uygulanıyor. Bu kanunun kapsadığı çalışma alanla
rında, ASGARİ ÜCRETLERİN tesis edilmiş olması, işçi 
ve işveren arasındaki münasebetlerin iyileştiren değer
li bir başarıdır.

Tarımı alanımda, verimi artıracağını ve sosyal 
adaleti gerçekleştireceğini tahmin ettiğim Tarım fiş 
Kanunu'nun kısa zamanda çıkarılıp yürürlüğe kon
ması; faal nüfusumuzun böyük kısmını teşkil eden 
ve bu alanda çalışan vatandaşlarımızı, adil bir ücret 
politikası içine alıp, muhtaç oldukları geçim şartla
rına kavuşturacağı gibi, sosyal hukukumuzun önem
li bir boşluğunu da dolduracaktır.

Her yıl, işgücüne yeni katılan vatandaşlarımızın 
mikdarına yakın ölçüde yurtiçi ve yurtdışı istihdamın 
sağlanması için devletin ve özel sektörün bütün im
kânlarını kullanmak ve büyük fedakârlıklara katlan
mak suretiyle sârfetmekte oldukları gayretleri gör
mekten memnunluk duyuyorum.

Meslek sınıflarımızın; teknolojoinin yeniliklerine 
ve milletlerarası meslek tasnifine uygun bir mahiyet
te zenginleşmesi; insan gücü kaynaklarımızı ferahlat
maktadır. Bu durumu geliştirmek için; meslek önce
si, mesleki ve yeniden eğitimi düzenlemek üzere ha- 
zfrlanmış olan kanun tasarısının çıkarılması ve Halk 
Eğitiminin daha ziyade teknik ve meslek konularına 
yöneltilerek bu maksada yararlı bîr hale getirilmesi

BÜLENT ECEVİT
«Yoksulluk kader değildir»

sendika hareketinin, yalnız işçi çı
karları ile değil, bütiin Türkiye’
mi!, bütün Türk halkının sorunları

ile  yakından ilgilendiğini gösterir» 
diyerek konuşmasına, başlayan E ce
vit, daha son ra  şöy le dedi :

«T ü rk iye ’de işçi kesim i, b ir  hu
zursuzluk ortam ında, bu  hu
zursuzluk ortam ının  fırtınalı 
denizinde, sakin b ir  k oy  gibi
dir. Bunun nedeni, 1963 de gi
rilen yeni çalışm a düzeniyle, 
işçilerin , h iç değilse, top lu  
sözleşm e yapabilen  işçilerin, 
söm ürülm ekten  b ir  ö lçüde o l
sun kurtarılabilm iş olm aları
dır. E ğer işçiler bu  haklara 
kavuşm uş olm asalardı, bugün 
T ürk  toplum unun en huzursuz 
kesim i, işçi kesim i olurdu.»
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uygun olacaktır.
Sosyal güvenlik politikamız, milli gelirin adil bir 

surette dağılımım sağlayıcı bir istikamette yürütül
mektedir.

Sosyal refah tedbirleri arasındaki sosyal yardım
lar için, Kalkınma Plânının öngördüğü yeni imkân 
ve vasıtaların yaratılması, günümüzün şartları karşı
sında gittikçe artan bir önem kazanmaktadır. Bu 
maksada hizmet eden Sosyal Sigortalar teşkilâtımızın 
yeniden düzenlenmesi ve halen uygulanmakta olan 
ikili pirim sisteminin devletin de katılması suretiyle 
üçlü, yani, gerçek bir sosyal sigorta niteliğine kavuş
turulması, bugünkü devlet imkânlarının yetersizliğine 
rağmen geleceğin ihtiyaçlarını karşılayıcı tedbirleri 
de düşünmek durumunda bulunan Hükümetçe, şimdi
den incelenmeye değer bir konudur.

Sosyal sigorta sistemimizde yeri halâ boş duran 
İŞSİZLİK SİGORTASI bir an önce kurulmalı ve bu sa
yede istihdam idaremiz takviye edilmelidir.

Beşerî münasebetlerin İslahı ve korunması için;
—  Işveren-İ şçi-Hü kü met işbirliğinin iş kollarına 

göre memleket çapında düzenlenmesi,

—  İşçi ve işveren sendikacılık eğitiminin devlet 
tarafından uygun ve koordineli birer programa bağla
nıp murakabe edilmesi,

—  Toplu sözleşmelerde VERİM-KÂR-ÜCRET den
gesinin bozulmaması,

—  Bunun için de; kârdan ekonomik yatırıma 
ayrılacak kısım ile memleketin maliyet ve fiat politi-

«ÇALIŞMA HAYATIMIZIN TEMEL 
ŞARTLARI OLARAK KARŞILIKLI 
BÎR SAMİMİYETLE BENİMSEN
MELİ VE MİLLÎ BİR ŞUURLA UY

GULANMALIDIR...»

kalan dikkate alınarak, daima ve karşılıklı bir sos
yal meşruiyet içinde kalınması,

—  Grev ve lokavt'ın; işgale, tahribe, yağmaya, 
verim ve istihdam düşüklüğüne müncer olmayan 
adil ve sosyal bir ahenk çaresi olarak kullanılması,

—  Çalışma hayatımızın temel şartları olarak 
karşılıklı bir samimiyetle benimsenmeli ve milli bir 
şuurla uygulanmalıdır.

Yurtdışında çalışan işçilerimiz bakımından, AV
RUPA KONSEYİ ve özellikle AVRUPA EKONOMİK TOP
LULUĞU içinde Eitığsmız adımlar müspet istikamette 
ilerlemektedir. Onların güven altında bulunmalarını 
sağlayan tedbirlerin geliştirilmesine devam edilmekte
dir. TÜRK-İŞ tarafından Almanya'da kurulmuş olan 
Temsilciliğin de bu hususta faydalı hizmetler görece
ğini sanıyorum.

Yurt dışındaki işçi tasarruflarının yurda döviz 
olarak girmesi yönünden önemli bir tedbir olacağı 
düşünülen sermaye piyasasının teşkili için öngörülen 
kanunun bir an önce çıkarılmasını tavsiye ederim.

Sendikacılığımızın, yöneldiği olumlu yolda ge
lişmesi, sendikacılarımızın eğitilip yetiştirilmesi, kar
ma ekonomimizin güçlenmesi, beşeri ilişkiler ahengi 
vö iktisadi kurallar çerçevesi içinde işçi haklarının 
korunması ve düzeltilmesi yolunda en isabetli ve 
memleket için en hayırlı sonuçlara ulaşmasını bekle
diğimiz çalışmalarınızın başarılı geçmesini diler, he
pinize ve bütün vatandaşlarıma saygılar sunarım.

E cevit daha son ra  genel grev 
konusuna değindi ve bu  hakkın  ta
nınmasıyla, Türk-İş’in top lum a yön  
verm ede etkinliğini büyük ölçüde 
arttıracağını öne sürdü ve şöy le 
dedi :

«Türk-İş kadar sorum luluk 
duygusuyla davranan, T ürk -lş 
kadar dem okrasiye inanan ve 
halkı düşünen b ir  işçi örgütü
nün elinde, genel grev, ancak 
halkın kurtuluşu için  kullanı
lacaktır. .. T opraksız köylüyü 
toprağa kavuşturm ak için , üre- 
tici halkı yoksulluktan, söm ü 
rülm ekten kurtarm ak için , yok 
sul halkın çocu k ların a  m utlu 
b ir  geleceğin kapısm ı açm ak 
için, T ürkiye’de insanca b ir  dü

zen kurm ak iç in  kullanılacak
tır. Bunlar iç in  kullanılacak 
genel grev hakkının, kendi ya
rarına olacağın ı Türk  halkı 
anlayacak, ve bu  hakkın kulla
n ılm asında T ü rk -lş ’e destek 
olacaktır.
Türk-lş kadar güçlü  ve b ilin ç
li b ir  işçi örgütüne b u  hakkın 
tanm m ası, belk i de, genel grev 
yapılm asına ihtiyaç bü e  b ırak
m adan, halkçı Anayasam ızın 
sosyal ve ekon om ik  hükümle* 
rinin gerçekleşm e yoluna gir
m esini sağlam ağa yetecektir.» 

K onuşm asında D oğu sorunları
na da değinen Bülent E cevit, top 
rak re form u  yapılm adıkça Doğuda, 
ki düzenin çağdışı b ir  düzen ola

rak kalacağını, feoda l b ir  tem ele 
dayanan b ir  bö lgede  b ir  sanayi to p 
lum u yapısı kurulam ayacağını an
lattı ve  «T ü rk  halkı yoksulluğun 
kader olm adığ ım  artık  anlam akta
d ır»  dedi.

E cevit konuşm asının  son  b ö 
lüm ünde Türk-İş hakkında şöyle 
dedi :

«T ürk-İş’i eleştirm eğe h içb iri
m izin  hakkı yok. Türk-İş ve 
Türk-İş doğru ltusunda olan 
sendikalar T ürkiye ’nin kurtu
luş yolunu Türk  halkının sö 
m ürülm eden  kurtulm a yolunu 
Türkiyenin  adalet ve özgürlük 
içinde b ir  bağım sız sanayie ge
çiş yolunu politikacılara gös
term iştir, iktidara gösterm iş
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tir, parlam entoya gösterm iştir. 
Fakat siyasal güçler, parlam en
to, iktidar, o gösterilen  çarele
re çözüm  yolların ı açm aktan 
bugüne kadar kaçınm ıştır.»

ÇALIŞM A BAKANI
KONUŞUYOR

CHP." Genel Sekreterinden son 
ra Çalışm a Bakanı Seyfi Öztürk 
konuştu. K onuşm asına «Türkiyede 
yoksulluk, işsizlik, sefalet olduğu
nu inkâr etm ek m üm kün değildir.» 
diyerek başlayan Çalışm a Bakanı 
bu şartların tarihi gelişim  içinde 
incelenm esi gerektiğini belirtti ve 
yıllar süren savaşların Anadoluda

SEYFİ ÖZTÜRK
«İnkâr edilemeyecek gerçekler...»

zo r  şartlar yarattığını hatırlattı. 
Çalışm a Bakanı «halktan uzak ida
reler, vatandaşı kul ve k ö le  sayan 
idareler yıllar boyunca vatandaşın 
derdine çare bulam am ıştır. D oğuya 
jandarm adan başka tahsildardan 
başka b ir  şey gelm em iştir» dedi. 
«T ürkiyede kurtuluşun yolu  1946 
hareketi ile  başlar. E ğer bugün bu 
rada bulunuyorsak, bu  vatandaşın 
haklarına sahip olm ası için  girişti
ği savaşın zafere ulaşm asına bağlı
d ır.» diyerek devam  etti. Çalışm a 
Bakanı, hak ve hürriyetlerin  bazen 
kazanıldığını bazen kaybedildiğini 
hatırlattı ve «b ize  yöneltilen  ten
kit aslında bizi işbaşına getiren

m illete yöneltilm iştir» diyerek söz
lerine devam  etti.

M uhalefetin çalışm alarından şi
kâyet eden ve m uhalefeti iktidarı 
çelm elem ekle suçlayan Çalışm a B a
kanı vatanın bütün olduğunu, onun 
ayrı ayrı m ütalâa edilem iyeceğini 
belirtti «doğunun kaderi, m em leke
tin kaderi karanlıktır, am a, onu 
kurtarm aya çalışıyoruz. D oğuya 
devletin elinin g irdiği onu kurtar
m ak için  çalıştığı b ir  vakıadır.» 
diye devam  etti.

Seyfi Öztürk daha sonra D oğu
da yapılm akta olan yatırım lar hak
kında bilgi verdi ve şöy le dedi : 

«Vatandaşı toprak  dam dan ç ı
karm anın yolu  fabrika yap
m aktır. M ağarada yaşayan in
sanlar var. Bunu inkâr etm ek 
im kânsız. Ama, bunları fab ri
ka yapm adan kurtarm ak m ü m 
kün değil. E ğer dertleri üç beş 
yılda halletm ek m üm kün o l
saydı, dert kalm azdı.» 

Yurttaşın kurtuluş çaresinin 
oy  hakkının sahibi olm akla m üm 
kün bulunduğunu hatırlatan Ö ztürk 
sokak olaylarının yurttaşın c y  hak
kına tecavüz anlam ı taşıdığını b e 
lirtti ve yapılan eserlerin  inkâr 
edilm em esi gerektiğim , tenkitlerde 
insaf hudutlarının aşılm am ası lâ
zım  geldiğini söyledi.

Y abancı serm aye hakkm da da 
b ilg i veren Çalışm a Bakanı, ya
bancı serm ayenin 1968 yılında, ge
tirdiğinden fazla götürdüğünü, an
cak yurt dışına çıkarılan  kârın
1968 de yurda giren  yabancı ser
m ayenin değil 17 yıldan beri yurda 
giren yabancı serm ayenin kârı o l
duğunu öne sürdü.

D oğunun kalkınm asında sana
yiin in  yanısıra tarım a da  büyük 
önem  verildiğini, bu  nedenle hay
vancılık  çalışm aları yapıldığını ha
tırlatan Çalışm a Bakanı inşa edi
len et kom binaları hakkında bilgi 
verdi, geçen yıl m eydana gelen ku
raklığın zararlarını giderebilm ek 
am acıyla D oğuya 18.000 vagon  yem  
nakledildiğin i belirtti.

T arım -îş Kanunu, İşsizlik  Ka
nunu ve İY A K  Tasarısı hakkında 
K ongreye bilg i veren  Bakan Öz
türk, sözü daha sonra genel greve 
getirdi.

Anayasanın 47. m addesi, K uru
cu  M ecliste hazırlanırken genel gre
vin Anayasaya alınm adığım  b ild i

ren Öztürk, işçilerin  işverenle iliş
kilerinde sosyal ve ekon om ik  güç
lenm elerini tem in için  grevin bir 
vasıta olduğunu belirterek  «B izim  
sistem im izde genel grev yer alm a
m ıştır. Anayasada yer alan grev 
hakkı asıl m aksadı tem in için  bu 
güne kadar isabetle ve tesirli ola
rak kullanıldığı takdirde netice 
verdiğin in  başkaca b ir  ihtiyacın  bu 
lunm adığını 274, 275 sayılı Kanun
ların yeni getirdiği düzen içinde 
800 Sendikanın belki 40’a ineceğini 
ifade ile  T ürkiye’de bayram  ve res
m î tatillerin senede asgari 96 gü
nü bulduğunu tek n olo jik  gelişm eye 
tam  intibak lıeniiz sağlanam am ış
tır» dedi.

Tam  kapasite ile fazla istihsal 
için  verim li çalışm a düşünülürken 
ve işsizliğin bulunduğu b ir  m em le
kette b ir  taraftan gelişm e çabası 
gösterilirken  genel greve im kân 
verm enin  m illî ekonom iyi son  de
rece sarara uğratacağını söy led i ve 
«genel grev siyasî m aksatla kulla
nılır, b irçok  dem okrat m em leketler 
genel grevi reddetm iştir. Genel 
grev m illî m enfaatleri ekonom ik  
istikrarı geniş ö lçüd e sarsar ve  b o 
zar» d iyerek îtalyadan  m isal verdi 
ve « id eo lo jik  m aksatlarla genel gre
vi kullanırsanız anarşik hareketler 
ve bunların sahipleri güç kazanır» 
dedi. Bakan batı m em leketlerin in  
h iç b irinde genel grevin kanunî 
olarak, yapılam adığım  da  sözlerine 
ekledi.

M EH M E T ŞA H İN ’lN  
KON UŞM ASI

M aden Federasyonu delegesi 
M ehm et Şalıin, T ürk  sendikacılık  
hareketinin k ısa  süre içinde b ü 
yük b ir  gelişm e kaydettiğini söyle
di ve BBC radyosunun bu  konuda
ki yorum unu açıkladıktan sonra, 
kongrenin  E rzurum 'da yapılm ası
nın önem ine değinerek şöy le  d ed i: 

«T ürk-lş kongresin in  E rzurum ’
da yapılm asından ötürü  haz 
duyuyoruz. Büyük Atatürk kur
tuluş hareketine E rzurum ’dan 
başladığı gibi, Türk-lş Genel 
K urulu  da D oğunun kalkınm a
sı ham lesine E rzu ru m ’daki bu  
kongre ile  başladığını ilân et
m iştir.»

M ehm et Şahin, D oğu ’nun so
runları üzerinde d e  durdu ve, eği
tim , sağlık ve d iğer sorunların  he-
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«Doğunun kalkınması başlıyor»

nüz çözüm lenm em esinden yakın- 
v dı.

SE YFE TTİN  ERKO L
KONUŞUYOR
Çim se-lş delegesi Seyfettin  Er- 

kol, D oğu'nun sorunları dile getiri
lirken, D oğunun istism ar edilm e
m esini, ancak D oğu  ile B atı bö lge 
leri arasında ekon om ik  ve sosyal 
b ir  dengesizlik bulunduğunu, bu 
nun cidd i şekilde ele alınm asını is
tedi. E rkol, D oğuda toprağın  adil

ö lçü ler içinde dağılm adığını, bunun 
sonucu  olarak büyük b ir  gizli iş
sizliğin hüküm  sürdüğünü belirtti

ve D oğu bölgesine süratle ve bü
yük m iktarda yatırım  yapılm asını 
savundu.

Ç im se-lş delegesi Seyfettin  E r
kol, T ürk-lş ve ona bağlı kuruluş
ların, D oğu  bölgesine yapılacak ya
tırım larda öncülük etm esini istedi.

NU RETTİN  Y E R D E L E N ’İN
KONUŞM ASI
B asm -lş delegesi Nurettin  Y er

delen, Türkiye İşçi Sendikaları 
K onfederasyonunun, yurdum uzun 
ekonom ik , sosyal, kültürel ve siya
sal sorunlarını tüm üyle kavradığı
nı ve m ükem m el b ir  rapor hazırla
dığını söyledi.

Yerdelen, kongrenin, çeşitli güç
lüklerle m ücadele edildiği b ir  d ö 
nem de yapıldığını hatırlattı ve 
Türk İşçi H areketinin dem okratik  
re jim i tahribe yönelen  davranışla
ra karşı k oyabilecek  güçte o ldu 
ğunu belirtti.

Basm -lş delegesi, 1961 Anayasa
sı ve dem okratik  düzenden kuvvet 
alm arak ortaya konan 23 İlkenin, 
gerçekleştirilm esi ve kam uoyuna 
tesirli şekilde duyurulm ası için  
büyük çaba sarfed ilm esin i de iste
di.

AVN İ M URAT
KÜRSÜDE
M etal-lş delegesi Avni M urat, 

çalışm a raporunun, gerçeklere ışık 
tuttuğunu belirtti ve T ürk  İşçi 
H areketinin aşırı akım larla şiddet
li b ir  m ücadeleye girm esini isteye
rek «Onların Türk işçisinin yanında 
yeri yoktur. Tiirk işçisi onlara kar
şı koymağa muktedirdir» dedi.

EN ERJİ BAKANI
KONUŞUYOR
K ongrede b ir  konuşm a yapan 

E n erji ve Tabii K aynaklar Bakanı 
Sabit Osm an Avcı, «Ana ilkem iz 
hürriyet re jim i ve dem okratik  ni
zam  içinde tüm  m em leketin  kalkın
m asıd ır» dedi.

Avcı, am acın  Türk yurttaşını 
m edeni ü lkelerde yaşayan insanla
rın düzeyine ulaştırm ak olduğunu 
belirtti, Türk-lş 7. Genel kurulunda 
tespit edilen 23 ilkenin Türk Sen
dikacılık  H areketinin felsefesin i 
tam  anlam ıyla ortaya koyduğunu 
söyleyerek «b u  ilkelerle m utabık  
olm am ak m üm kün değildir, ancak 
hedefe giden yollarda tercih  söz 
konusu olabilir» dedi.

T ürkiye'nin  hürriyet re jim i ve

dem okratik  nizam  içerisinde kal
kınabileceğini belirten  Sabit O s
m an A vcı şöy le dedi :

«B ütün ilkelerim iz, davranışla
rım ız ve uygulam a prensipleri
m iz bu  ana ilke üzerine bina 
edilm iştir. D em okratik  hayat 
tarzından h içb ir  fedakarlık  söz- 
konusu etm eyeceğiz. İnsanla
rın yaratıcı kudret ve k a b i l i 
yetlerini kabul etm eyen hürri
yetin ve insanca yaşam a hakla
rını yok  eden, insanın m anevi

SABİT OSMAN AVCI
«Demokratik rejimle kalkınma»

varlığını tanım ayan yaşam a 
düzenlerini şiddetle red dede
riz.»

K arm a ekonom inin , Türkiye'ye 
büyük yarar sağlayacağı inancında 
oldukların ı anlatan E n erji ve T a
bii K aynaklar Bakanı, yeraltı ser
vetlerinin daha iyi değerlendirilm e
si için  yeni tedbirler getirileceğini 
söyledi, yerli sanayiin başarabilecek 
ği konularda h içb ir  zam an yabani 
cı serm ayeye yer verilm ediğini, bıi 
arada yeni yeraltı kaynakları bu| 
lunm ası için  çalışıld ığını ahlattı, j 

M adenlerin ve p etro lü n ' ihra* 
racattaki payının  arttırılacağın^ 
en erji ihtiyacın ın  yerli kaynaklar* 
dan sağlanm ası iç in  yeni yatırım j 
lar yapılacağını belirten  Bakan bu 
arada işçi ve teknik elemanlara! 
düzenli haklar verileceğini açıkla? 
yarak «Ana ilkelerimizden en önemf
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Türk-İş Yönetim Kurulu Üyesi ve Metal-İş Federasyonu 
Başkanı Kaya Özdemir, çalışmaları takip ederken bir şiir 
yazmış. Ancak, arkadaşları ona haber vermeden şiir yazdığı 
kâğıdı önünden alıp başkanlık divanına vermiştir. Başkanlık, 
«arkadaşımız bir ş iir  yazmış, şimdi sîzlere okuyacak» deyin
ce, Kaya Özdemir kürsüye geldi, «bir emrivaki karşısında kal
dım» dedi ve şiirini okumaya başladı. Kaya Özdemir'in şiiri
nin ilk mısraları şöyle : Ağrı dağının tepesinde —  Bir bulut 
vardı kara —  Aklandı bîr kez —  Atatürk'ün Erzurum'a ayak 
bastığı gün —  Gün aydınlanır belki —  Kara bulutlar kalkar 
Ağrı dağının tepesinden —  Türk-İş seslenirse, eğilirse sorun- 
larımıza.

Erzurum'da bugünlerde bütün yollar Türk-İş'e çıkıyor. 
Şehrin bütün caddelerine ve duvarlara Türk-İş'e gider diye ok
lar konulmuş ve bütün oklar Türk-İş 8'nci Genel Kurul top
lantısının yapıldığı, Halk Eğitim salonunun bulunduğu Cum
huriyet Alanını gösteriyor..

«UYU, UYU, YAT YERİNE, ÇALIŞ, ÇALIŞ, YİNE ÇALIŞ..»
Bir milyon işçiyi temsil etmekte olan Türk-İş'in Seki

zinci Genel Kurulu, beşinci gününü de tamamladı. Türk İşçi 
Hareketinin en üst kuruluşu olan Türk-iş'în bu kongresinde, 
şimdiye kadar, 40'a yakın delege Çalışma Raporu üzerinde 
söz aldı.

BÜTÜN YOLLAR

Rapor o kadar geniş ve o kadar sorunu kapsıyor ki, 
Başkanlık Divanı, diğer kongrelerde olduğu gibi, delegelere, 
«sadede gel» diye ikazda bile bulunmadı. Delegeler de, Doğu 
kalkınmasından otomobil sanayiine, banka ikramiyelerinden 
Spor-Toto'ya kadar konuştular...

ÇALIŞ, ÇA LIŞ...
Bu arada, çok enteresan konuşmalar yapıldı. Harp-lş 

dlegesi Ali Osman Albayrak'ın konuşması da ilgi çekici idi. 
Albayrak şöyle dedi :

«—  Millî Eğitim Bakam okullarda tek kitaba dönülece
ğini açıkladı. Çok sevindik. Ama, ne olur, şu alfabe'nin 
birinci sayfasındaki (uyu uyu, yat uyu) değişsin, yerine 
(çalış çalış, yine çalış) konsun.»
İKTİSADÎ SEFERBERLİK
Şeker-İş delegesi Aydemir Sezginer de, bütün yurtta İk

tisadî seferberlik ilân edilmesini, bu konuda Genel Kurulun 
karar almasını istedi ve şöyle konuştu :

«—  Beş yıl dişimizi sıkar, çalışırız. Beş yılda elli yıl 
ilerî gideriz.»

Metal-İş delegesi Avni Murat da, iki yüzlü insanlardan 
şikâyet etti ve şöyle dedi : «— Yüzüne karşı, sayın; arkasın
ın , hayın, diyenler, haindir.»

KİMLER SADIK OLUR
Uluslararası Petro-Kimya ve Atom İşçileri Federasyonu

nun Avrupa temsilcisi Franz Loriaux da, delegeleri epey gül
dürdü. Sempatik sendikacı, «aranızda saçlarına kır düşmüş 
olanları görüyorum. İhtiyarlıyorum, diye üzülmeyin» dedi ve 
şu hikâyeyi anlattı :

«—  Meşhur çapkın Kazanova'ya sormuşlar : Bu ka
dar tecrüben var. Kızıl saçlılar mı, sarı saçlılar mı, yok 
siyah saçlılar mı, sadık olurlar?

Kazanova, şu cevabı vermiş : —  Kadınların en sadık 
olanları, saçları kırlaşmış olanlardır.»
Loriaux bu hikâyeyi anlattıktan sonra, «işte buradaki 

arkadaşlarımızın saçlarına k ır  düşmesi, onların hem eşlerine, 
hem de sendika hareketine sadık olduklarını gösterir» dedi.
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TÜRK-İS’E
Erzurum, Türk-İş toplantısı dolayısiyle hareketli günler 

yaşıyor. Bütün şehir Türk-İş kongresini konuşuyor, şehrin 
bütün otelleri dolu. Hele lokantalarda yer bulmak kabil ©î- 
muyor. Masalarda Türk-İş delegeleri ve ev sahibi Erzurum 
lu la r ... Konu hep aynı: işçi sorun ları...

*

Türk-İş'in bu kongresinde 11 bakanın konuşacağı açık
landı. Siyasî parti temsilcilerini de sayacak,olursak ilk  defa 
bir kongrede bu kadar çok yetkili kişi söz alacak.

Erzurum Halk Eğitim salonu, dolup dolup boşalıyor. 
Kongreye ilgi çok fazla. Salonda saatlerce ayakta kongreyi 
takip edenlerin yanı sıra, bir o kadar kişi de dışarıda topla
nıyor. Kongrenin ilk günü ikisi bakan tam 14 kişi söz aldı. 
En uzun konuşmayı Cumhuriyet Senatosu Başkan Vekili Sırrı 
Atalay yaptı. Atalay tam bir saat 45 dakika konuştu. En kı
sa konuşmayı da vali Mustafa Uygur yaptı. Mustafa Uygur 
Cumhurbaşkanı Sunay'ın konuşmasını okuduktan sonra, kong
renin Erzurum'da düzenlenmesinden duyduğu memnunluğu 
belirtti. Valinin bu konuşması ya iki, ya da üç saniye sürdü.

** ❖
Kongrenin yapıldığı salonda balkonun tam önünde büyük 

boyda harflerle yazılmış «ekmek, barış ve özgürlük» dövizi 
var. Salonda bundan başka döviz yok. Beyaz örtülerle dona
tılm ış sahnede ise basamak basamak başkanlık divanı ve yö
netim kurulu üyeleri için yerler hazırlanmış. Tam arkada 
Atatürk'ün bîr resmi ve büyük boyda bir Türk Bayrağı v a r .. .

Türk-İş İcra Kurulu üyeleri başta Gnel Başkan Demîrsoy 
olmak üzere yakalarına kırm ızı karanfil takıyorlar. Sorduk 
sebebini... İcra Kurulu üyeleri belli olsun dediler. Öylece kır
mızı karanfillerin sırrı çözüldü...

Kongre dolayısiyle yeni ve eski Çalışma Bakanları bîr 
araya geldiler. Bunlar Seyfi Oztürk, Turgut Toker, Bülent 
Ecevit'ti...

❖

Bütün kongreler bildirilen saatte başlamazmış. Türk-Îş'în 
bu kongresi tam zamanında başladı ve saatler 10'u gösterir
ken Demirsoy konuşmasını yapmaya başladı. Böylece bu 
kongre zamanında basayan kongre olarak tarihe geçecek...

*

Kongrede en heyecanlı konuşmayı Kıbrıs Türk İşçi Bir
likleri Genel Sekreteri Necati Taşkın yaptı. Türk-İş'in yeni 
üyesinin genel sekreteri dakikalarca ayakta alkışlandı. Türk- 
İş'in bu kongresinin en büyük özelliği Erzurum'da yapılması 
idi ve söz alanlar işçi sorunları yanında doğu'nun sorunlarını 
da dile getiriyorlar...

TÜRK-İŞ KONGRESİNDE MESELELER SEÇİMLERİ
MAĞLUP ETTİ
ERZURUM - 13 A.A. —  Türk-İş'in sekizinci Gene! Kurul 

çalışmaları, doğu'nun merkezî Erzurum'da devam ediyor. Bü
tün kongrelerde seçimler ağırlık noktasını teşkil eder. 
Türk-İş'in bu kongresinde ise yurt sorunlarının tartışılma

sı, seçimlerden aaha çok ağırlık taşıyor. Geçen yıllara oran
la, Türk-İş kongresinde seçimler ikinci plânda. Sendikacılar 
ilk defa bir kongre'de seçimlerin önemsenmediğini söylüyor
lar. Kongre'den bu yana üç gün geçmesine rağmen kulis faa
liyeti çok az.

Kongre'de söz alan delegeler, çeşitli yurt sorunlarını kap
sayan 637 sahifelik Çalışma Raporunu eleştirirken, işçi ko
nularının yanında kendi bölgesinin sorunlarını da dile geti
riyor.
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İllerinden b iri hatta b irincisi işsiz^ 
liğin  önlenm esi bertara f edilm esi
d ir.» dedi.

;“*âabit O sm an Avcı Türkiyede 
yıllik' iğçi artışının yılda % 9 u  bu l
duğunu, işçi ücretlerin in  de düzen
li b ir  şekilde yükseldiğini söy led i 
işçiîere de önem li ölçüde sosyal 
haklar tanındığını belirten  Bakan 
Şöyle devam  etti :

«H ak, talep ve im kânlarım ızı 
m akûl b ir  çizgi üzerinde b irleş
tirm eğe m ecburuz. Ü cretlerde 
ve haklarda yetersiz seviye, 

İ yeterli seviyeye ulaştığı zam an
I denge teşekkül etm iş sayıla

caktır. Bundan sonra norm al 
ü cret ve hak artışları devresi 
başlam ış olacaktır. H akkın 
dengesiz olarak kullanılm ası 
özellik le ü cretlerde alabildiği
ne artışlara sebep olabilir.»
K onuşm asının  b ir  bölüm ünde 

D oğu  Anadolunun kalkınm ası için  
önem li yatırım lar yaptıklarını be 
lirten Sabit O sm an Avcı G es-îş 
Sendikası ile Devlet Su îş leri ara
sındaki top lu  iş sözleşm esi uyuş
m azlığının iy i b ir  çözüm e bağlana
cağı inancında olduğunu bild irdi. 
Avcı, Adalet Partisi iktidarının b o 
raks konusunda h içb ir  yabancı iş
letm eye im tiyaz verm ediğini dev
let elindeki bazı hisse senetlerinin 
kanunlara uygun b ir  şekilde halka 
dağıtıldığını anlatarak m aden iş
letm eleri konusunda şöy le dedi : 

«A m acım ız m adenleri tam  cev
her halinde ihraç etm eyip, m a
m ul hale getirm ek, m am ul ha
le getirirken de yeni istihdam  
alanları yaratm aktır.»

H AYD AR Ö ZÖ Ğ RETM EN İN
KON UŞM ASI
Daha sonra Şeker-tş delegesi 

H aydar Ö zöğretm en söz aldı ve ça 
lışm a raporu  hakkm daki görüşle
rini açıkladı.

D oğu 'nun sorunları üzerinde 
duran H aydar Ö zöğretm en, özel 
sektörün  gitm ediği D oğu  bölgeleri
ne, Batı bölgelerinde uygulanan 
hüküm et yardım larının  yapılm ası
nı istedi, özellikle enerji ucuzluğu, 
u laşım  im kânlarının arttırılm ası 
ve vergi indirim lerinin  sağlanm ası
n ı istedi.

K onuşm acı, Sosyal S igortalar 
K urum u ve Genel K urullarından 
da şikâyet etti ve sendikacılığın  
halka anlatılm ası gereğini savun
du.

HAYDAR ÖZÖĞRETMEN
Doğuya imkân sağlanması

SANAYİ BAKANI
S. K IL IÇ  KONUŞUYOR
Genel K urulda b ir  konuşm a 

yapan Sanayi Bakanı Selahattin 
K ılıç, sanayiin Türkiyede kalkın
m anın tem el direği olduğunu belir
terek çalışm a ve işçi sorunlarına 
da aynı gözle bakılm ası gerektiği
ni söyledi.

Bakan Ortak Pazar hakkında

da geniş açıklam alarda bulundu ve 
şöy le  ded i :

«T ürkiye siyasi ve ekon om ik  
tercihini yapm ıştır, O rtak Pa
zar'a  g irecektir. B u anlaşm a 
Cum huriyet H alk Partisi zam a

nında yapılm ıştır ve anlaşm ayı 
im zalam akla güzel hareket et
m iştir. Ş im di O rtak Pazar'a gi
relim  mi, girm iyelim  m i tartış
m asını yapm ak bence yersiz
dir. Türkiye, Ortak Pazar'a 
girse de  girm ese de, dünya pa
zarının içindedir.»

Bakan, T ürkiye'de sanayiin du
rum u üzerinde de açıklam alar yap
tı, tasarlanan plân hedeflerine ula
şıldığını ve İk in ci B eş Y ıllık  d ön e
m in son  ik i yılında hedeflerin  aşı
lacağını b ild ird i «O rtalam a kalkın
m a hızı yüzde yediyken, sanayide 
kalkınm a hızı yüzde 11,1 olacaktır. 
Bu rakam lar da Türkiye'nin  sana
yileşm esine verilen önem i açıkça 
ortaya koym aktadır» dedi.

Sanayi Bakam  K ılıç, yabancı 
serm ayeyle ilgili sorunların  tartı
şılabileceğini, ancak yabancı ser
m ayeye karşı çıkm anın  çağ dışı 
olacağını söyledi, yabancı serm a
yenin yılda ortalam a yüzde yedi 
kâr am acı güttüğünü belirterek, 
m onta j ısanayiini de geçirilm esi ge
reken zorunlu  b ir  dönem  olarak 
niteledi.

H am  m adde yokluğundan fab 

rikaların kapandığı iddiasının va
rit olm adığın ı söyleyen  K ılıç, «B u 
gün yurdum uzda dem ir karaborsa
sı vard ır» dedi ve şöy le  devam  et
ti :

«145 kuruşa verdiğim iz dem ir

SANAYİ BAKANI SELAHATTİ1N KILIÇ
Kalkınmanın temel direği sanayi...
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piyasada 4,5 liraya satılıyor. 
H am  m adde konusunda da 
durum  böyledir. İthal edilen 
ham  m addeler tüketiciye çok  
yüksek fiyatla intikal ettirilir. 
Ancak karaborsacılığ ın  önüne 
geçm ek için  gerekli tedbirleri 
alm ak hususunda cidd i çalış
m alarım ız vardır.»
Sanayi Bakanı Selahattin K ılıç  

daha sonra D oğu bölgesine yapı
lan yatırım ların  Türk tarihinde ilk 
kez nufus oranının üstüne çıktığ ı
n ı b ild ird i ve konuşm asını şöy le b i
tird i :

«D oğu  kalkınm asında kredi şa
hıslara verilm ez, p ro je le re  v e 
rilir. Alt yapı, yani su, elektrik, 
y o l yapılacak, daha sonra da 
tesisler kurulacak. B öy lece sa
nayi D oğuya gelir, kalkınm a 
böy le  o lu r.»

H Ü SEYİN  PA L A N IN  
KONUŞM ASI
Sanayi Bakanından son ra  Tüm- 

tis  delegesi H üseyin Pala söz  aldı. 
Ö zellikle D oğu 'nun kalkınm ası üze
rinde konuştu  ve b ir  D o ğ u lu  ola
rak dertleri daha iy i b ild iğin i söy
ledi.

K onuşm acı, D oğu ’nun yüzyıl
la rd ır  ihm ale uğram ası sonucu  kal- 
k ınam adığm ı aslında, kafa  ve  el 
gücünün birleştirilm esi ile  D oğu '- 
nun  kısa zam anda geri kalm ışlık
tan kurtulacağını belirtti. H üseyin 
P ala daha sonra, T ü rk -İş ln  teşki
latlanm a çalışm aları üzerinde de 
durdu  ve Türkiye'deki tüm  işçile
rin  sendikalara üye yapılm asını 
istedi.

F İK R İ Y IL D IZ  
KÜRSÜDE

M etal-lş Federasyonu delegesi 
F ikri Y ıldız, yaptığı uzun konuş
m ada, Ereğli grevi hakkm da açık
lam alarda (bulundu. G revin  bütün  
safahatını ve m eydana gelen olay
ları anlattı.

FRANZ LORIAU x’UN 
KONUŞM ASI
Genel K urulda bulunan Ulus

lararası Petrol, K im ya ve A tom  İş
ç iler i Federasyonu Avrupa Tem sil
c isi Franz Loriaux da b ir  konuş
m a yaptı. Türk İşçi H areketinin 
kısa zam anda büyük b ir  ilerlem e 
kaydettiğini belirtti ve uluslararası 
federasyon ların  bu  gelişm eyi ilgi 
ile  izlediğini söyledi.

FRANZ LORIAUX
Türk İşçi Hareketine hayranlık

Loriaux, Federasyonlarının  bu  
yılki genel kurullarını 15 H az ira n 
da İstanbul’da yapacağını da  söz
lerine ekledi ve «Bu toplantıyı İs
tanbul’da yapmamızın nedeni, Türk 
İş’e ve Türk İşçi Hareketine duy
duğumuz yakınlıktır» dedi.

GENEL GREV 
TARTIŞMASI
Genel K urulun üçüncü  günün

de, işçilere genel grev hakkı tanın
m ası konusunun görüşülm esine üiş- 
kin ön erge tartışıldı.

T artışm alar sırasında, Çalış
m a Bakanı Seyfi Öztürk'ün genel 
g re v in  sakıncalı olduğu  hakkm daki 
konuşm ası eleştirildi ve Bakanının 
tutum u yerildi. Bazı delegeler, 
T ürk-lş çalışm a raporunda genel 
grev konusuna yar verild iğini b il
d irdiler ve bu  konunun şim di gö
rüşülm esinin doğru  olm ayacağm ı 
öne sürdüler.

Ö nerge üzerinde Türk-lş Genel 
Başkanı Seyfi D em irsoy konuştu. 

D EM İRSO Y  
KONUŞUYOR
Çalışm a Bakanının sözlerinin 

yanlış anlaşıldığını söyleyen Seyfi 
D em irsoy, Türk sendikacılığının 
gelişm esi sırasında çeşitli güçlükler
le karşılaştıklarını anlatarak şöyle 
dedi :

«Sendikacı ileri haklar isteyen 
insandır. Ancak, b iz kanunla
ra hürm etkarız. G enel grev 
m evzuatla m ı yapılsın, yoksa 
gerektiği vakit, ey işçi arka
daşlar kalkın, hür sendika ha
reketine balta  inm iştir, grev ve 
top lu  sözleşm e haklarım ız kat
ledilm iştir, k ısıtlanm ıştır. O

vakit işçilere haydi m i diyelim ?
O zam an bizi haksız bu lacak 
herhangi b ir  m akam  çıkm aya
caktır. Çünkü tem el hakları
m ızı m üdafaa ediyoruz.»

D em irsoy, kanun tem inatı al
tında olm asa da, gerektiğinde ge
nel greve gidebileceklerin i, Türk 
İşçi H areketinin genel grevi kötü 
ye kullanm ayacağını bildirdi.

T ürk-lş Genel Başkanı, Çalış
m a Bakanı Seyfi Ö ztürk ’ün m uhte
m elen ik i gün sonra toplantıya ge
lerek, konuşm asını aydınlığa kavuş
turacağını, bu  yüzden sorunun ç ö 
züm ü iç in  sendika başkanları ile  
Türk-lş Y önetim  K urulu  üyelerine 
yetki verilm esini istedi. D em irsoy'- 
un bu  tek lifi kabul edüdi ve k o 
nunun görüşülm esi daha sonraya 
bırakıldı.

FEYZİOĞLU’NUN
TELGRAFI

T ürk-lş Büyük K ongresine b ir  
m esaj gönderen  G üven Partisi G e
nel Başkanı P rof. Turhan Feyzioğ- 
lu, T ü rk -İş ln  sarı sendikacılığın  
olduğu  kadar, kızıl sendikacılığın  
da karşısında olm asından duyduğu 
m em nunluğu ifade etti ve «Türk iş
çi topluluğu Türk demokrasisinin 
en sağlam dayanaklarından biri ha
line gelmiştir» dedi.

Feyzioğlunun kongreye başarı 
dileyen m esa jı şöy le  id i :

«Y ed inci Genel K uruldan bu  
yana, işçi em ekliliği, ücretler, 
çalışm a m evzuatının aksak 
yönlerin in  düzeltilm esi ve b o ş 
lukların doldurulm ası konula
rında T ürk-lş önem li hizm etler 
yapm ıştır. Önüm üzdeki yıllar
da, bu  şerefli h izm etler liste
sine yeni basan ların  eklenece
ğinden em inim . Sarı sendikacı
lığın olduğu  kadar, kızıl sen
dikacılığın  da karşısında, na
m uslu, m illiyetçi ve hür sendi
kacılığı tem sil eden Türk-lş, 
m illetim iz için  güven ve iftihar 
kaynağıdır. Türk işçi toplulu^ 
ğu, T ürk  dem okrasin in  en  sağ
lam  dayanaklarından b ir i h a 
line gelm iştir. Türk-lş, yıkıcı 
ve ihtilalci faaliyetler karşı
sında, soru m lu  ve seviyeli sen
dikacılığın  en güzel örnekleri
n i verm iştir. H ür sendikacılı
ğın ancak hür b ir  rejim de 
yaşayabileceğini gören  aziz iş-
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T R T ’ N İN  
T Ü R K - İ Ş  K O N G R E S İ  
H A K K I N D A  Y O R U M U

"Türk-İş sadece çalışma hayatında değil 
yurdumuzun tüm sosyal ve ekonomik hayatında 
etkili bir kuruluş olduğunu ortaya koymuştur,,

T ürkiye İşçî Sendikaları Konfederasyonumun Erzurum- 
da bir hafta devam eden ve kamuoyunun büyük ilgi
sini toplayan Sekizinci Kongresi geçtiğimiz Cumartesi 

günü sona erdi.
Türk-İş, sadece çalışma hayatımızda değil, yurdumuzun 

tüm sosyal ve ekonomik hayatında etkili bir kuruluş oldu* 
ğunu ortaya koymuş bulunuyor.

Türk-İş'in eski yöneticilerinin kongrenin tam onayını 
görmüş olmaıiarı, Türk İşçi Hareketinin bugüne kadar izledi
ği başarılı politikaya devam edeceğinin bir delili sayılmalı
dır. Aynı şekilde, tüm yurt sorunlarının ele alındığı ve çö
züm yclfarrnifi araştırıldığı çalışma raporunun kongrenin 
oybirliğiyle kabul edilmiş bulunması, Türk-İş'in bundan son
raki çakışmalarına bu raporda yer alan görüş ve önerilerin 
ağırlık kazandıracağını ortaya koymaktadır. Nitekim, Türk-İş 
sekizinci kongresi, çalışma raporunda bir hayli yer işgal eden 
«Doğu'nun kalkınması» sorunu üzerinde önemle durmuş ve 
bu konuda etkin kararlar alarak, uygulamaya geçilmesini ka
rarlaştırmıştır.

Türk-İş sekizinci kongresini sağladığı sonuçlar bakımın
dan efe almadan, Türk-İş#in bugüne kadar aştığı yolu göre
bilmek amacıyla bundan önceki kongrelere kısaca bir göz 
atmak yararlı olacaktır.

1952 yılında kurulmuş bulunan Türk-İşfin 1960 a ka
dar etkili bir çalışma yaptığını söylemek mümkün değildir.

1960 da yapılan olağanüstü kongrede, bugünkü yönetici
lerin işbaşına gel'meleri ve sosyal devlet anlayışını benimse
yen yeni Anayasamızm kabulü Türk İşçi Hareketi bakımından 
yeni bir dönemin açılmasına sebep olmuş ve Türk-İş, top
luma sesini işittirmeye başlamıştır.

1960 tan, Türk-İş Beşinci Genel Kurulunun yapıldığı 
1964 yılına kadar olan süre, Türk-İş İçin oldukça mücade» 
leli geçmiştir. Bu arada, yeni Sendikalar Kanununun kabulü, 
Türk Sendikacılık Hareketinin toparlanıp, yani bir teşkilât
lanma süresi içine girmesini sağlamış, Toplu İş Sözleşmesi, 
Grev ve Lokavt Kanununun çıkması, sendikaları batıda ol
duğu gibi bir takım haklara sahip kılm ıştır. Yine bu süre 
içinde Türk-İş, ilerde izleyeceği yolu seçmiş ve tercih hak
kını, çalışma hayatı içine kapanmış, statik bir sendikacılık 
yerine, toplumun bütün sorunları ile ilgili, ağırlığı olan, ak- 
siyoner bir sendikacılık hareketi lehine kullanmıştır. Bu ara
da «partilerüstü politika» ilkesini de benimseyen Türk-İş, bu 
şekilde, siyasi partilerin işçi hareketini bölmesini önleme 
yolunda büyük bir adîm atmıştır.

Denilebilir ki, 1960'a kadar bir felsefeden yoksun olan

Türk îşçi Hareketinin bugün O'na güç kazandıran felsefesi 
1960-1964 yılları arasında belirlenmiştir.

Türk-İş'in seçtiği yof, o dönemde bazı çevreler tarafın
dan yadırganmış, ortaya atılan bazı görüşler tepki ile kar
şılanmıştır. O dönemde, Türk sendikacılık hareketinin tec
rübesiz olduğunu, grev hakkını iyi kullanamayacağını öne 
sürenler, Türk-İş'in çalışma hayatının sınırları içinde kal
ması gerektiği tezini savunmuşlardır.

Türk - İş'in 1964 yılında Bursada yapılan Beşinci Kong
resi, genel olarak, o güne kadar izlenmiş bulunan politikayı 
onaylamış ve bu suretle, önemli bir adım atılmıştır.

1966 yılında yapılan 6'ncı Genel Kurulda, daha sonra 
«23 like» ile çözüm yolları ortaya konulacak olan sorunlar tar
tışılmış ve bu sorunlara çözüm aranmıştır.

1968 de toplanan 7'inci Genel Kurul ise, bir önceki 
kongrede görüşülen sorunların çözüm yollarını «23 ilke» de 
toplamış ve bu îfkeleri oybirliğiyle kabul etmiştir.

Görülüyor ki, Türk - İş kongreleri devamlı bir aşama ha
linde, sosyal ve ekonomik hayatımıza yenilikler getirmekte ve 
bunları topluma benimsetebilmededirler.

1964 yılına kadar, grev hakkının kötüye kullanılacağın
dan endişe edenler, Türk-İş'in sadece çalışma hayatının so
runları ile ilgilenmesini isteyenler bugün, yurt sorunlarının 
Türk-İş dışında çözümlenemeyeceği inancındadırlar.

Erzurumda yapılan Türk-İş sekizinci kongresi bu aşama
lar zincirine yeni halkalar eklemiştir.

Sekizinci kongre «23 ilkenin uygulanması için Türk-İş'in 
bir b^skı grubu olarak parlamento ve hükümetler üzerinde et
kili çalışmalar yapması» konusunda bir karar tasarısını kabul 
ederek, bundan sonra izlenecek yolu göstermiştir. Bu suret- 
Je, bugüne kadar Türk-İş'e yöneltilen «uygulamada etkili ola- 
mıdığı» yolundaki tenkidler de kendiliğinden cevaplandırılmış 
olmaktadır.

Türk-İş Sekizinci Kongresinin doğunun kalkındırılması 
için bir vakıf kurulması yclundaki kararı da ayrı bir önem 
taşımaktadır. Bu kararıyla, Türk-İş doğu bölgemiz için yeni 
bir umut ışığı olmuştur. Kongrede açıklandığına göre, ya 
biızat Türk-İş, ya da Türk-İş'in denetimi altında hazırlanacak 
plânlara uygun olarak, doğu bölgemize yapılacak yatırımlar, 
sıdece bu bölgenin kalkınmasın’ sağlamakla kalmayacak, ay
ni zamanda yurt kalkınmasını da etkileyecektir.

Şu anda Meclîste bulunan İşçi Yardımlaşma Kurumu Ka
nununun kabul edilip, yürürlüğe girmesinden sonra, bu kuru
mun öncülük edeceği kalkınma çalışmaları, bu kararı almış 
olan Türk-İş 8'inci Kongresine özel ve unutulmaz bir önem 
kazandıracaktır.
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ERTAN ANDAŞ
Doğuda Bölgesel alışkanlık

çilerim iz, aşırı akım lara karşı 
m ücadelede kendilerine düşeni 
yapm aktadırlar.»

ERTAN  ANDAŞ 
KÜRSÜDE

Genel-Iş delegesi E rtan Andaş. 
D oğu ’nun sorunlarına kesin çözüm 
bulm ak için  cidd i çalışm aların  ya
pılm ası gereğini savundu, Doğumda
ki bölgesel alışkanlıkların gideril
m esini istedi.

BU RH AN E TTİN  ASUTAY’IN  
K ON UŞM ASI
Tez B ü ro-lş Sendikası delege

si İzm ir M illetvekili Burhanettin 
Asutay, fiyat kontrolü  üzerinde 
durdu  «T ürkiye ’de kesin bir m u
rakabe yapılm asının zamanı gel
miştir» dedi.

Asutay, banka ve diğer kuru
luşların verdiği ikram iyeleri eleş
tirdi, bu  ikram iyelerin  vergi kaçır
m ak için  düzenlendiğini öne sürdü 
ve bu  durum a sonra verilm esini is 
tedi. K onuşm acı, İşçi Y ardım laş
m a K urum u K anunun b ir  ön ce  ön 
ce  çıkarılm asını savundu. 

SE LH ATTİN  D İK  
KON UŞU YOR
Y o l-îş  delegesi Selahattin Dik, 

partilerüstü  politika  ve genel grev 
üzerinde duracağım  söyledi, parti
lerüstü  politikanın , partiler d ışında 
kalarak kendi öz görüşünü ve ilk e 

lerini yaym ak dem ek olduğunu öne 
sürerek genel grev konusunda şöy 
le d e d i :

«Ruhsatsız tabanca taşım ak is
tem iyoruz. Ruhsatlı da  olsa, 
ruhsatsız da olsa, bu  tabancayı 
taşım ak b izim  hakkım ızdır, bu  
bizim  doğal silahım ızdır. B u
nu kullanm ak icap  ettiği an, 
bütün dem okratik  güçlere ö r 
nek olarak Türk-İş gerekeni 
yapacaktır».

İSM AİL PEK TAŞ’IN  
KONUŞM ASI
Sağlık-İş delegesi İsm ail Pek- 

taş, sağlık işçilerinin  güç koşullar 
içinde görev yaptıklarını, grev hak- 
kının olm adığım  ve az ücretle  ça 
lışm ak zorunda bırakıldıklarını 
söyledi. Pektaş, sağlık işçisin in  m e
m ur sayılm ak istenm esini de yer
di ve «Biz işçiyiz, bu ad içinde va
zife yapmak istiyoruz. Bu ad bize 
yetiyor», dedi.

ÇE TİN  ASLAN G İR İT  
KONUŞUYOR
M aden Federasyonu delegesi 

Çetin Aslan Girit, D oğu ’nun sorun 
larını eleştirdi, D oğu 'nun parla
m entoda tem sil edilm esinden ileri
ye h içb ir ad ım  atılm adığını, b u  b ö l
genin yıllar yılı geri kalm ışlıktan 
kurtulam adığm ı ve kaderini değiş
tirecek  gerçekçi tedbirler alınm adı
ğını söyledi.

K onuşm acı, b ir  M aden Bakan
lığı kurulm asını, ayrıca  D oğu  B ö l
gesindeki Sosyal S igortalar hasta
nelerine d ok tor  ve hem şire gön
derilm esini istedi.

İLH AM İ PARLAK DEM İR İN  
KONUŞM ASI
Şeker-İş delegesi İlham i Far- 

lakdem ir, D oğu ’nun acı kaderinden 
bahsetti ve konuşm asına «Türkiye* 
nin bugünkü dertleri Fırat nehri 
mürekkep, Muş ovası kâğıt, orman
lar da kalem olsa gene de dile ge- 
tiremeyiz» diyerek başladı daha 
sonra Sosyal S igortalar K urum un- 
dan dert yandı.

Parlakdem ir, çalışm a raporu  
üzerinde de durdu  ve m ükem m el 
hazırlandığını, çeşitli yurt ve işçi 
sorunlarım  ehliyetli şekilde eleştir
diğini söyledi.

E M İR  POSTACI 
KÜRSÜDE
H arb-İş delegesi Adana M ület-

EMİR POSTACI
SSK hastahanelerinden şikâyet

vekili E m ir Postacı, Sosyal S igor
talar K urum u hastanelerinin daha 
düzenli çalışm ası gerektiğini söyle
di, özellik le D oğu  bölgesindeki K u
rum  hastanelerine daha çok  dok tor  
verilm esini istedi. E rzurum ’daki 
K urum  hastanesini de  gezdiğini b il
diren  E m ir P ostacı, bu  hastanede 
sadece b ir  operatör bulunduğunu 
açıkladı.

M H P ADINA 
KONUŞM A
Daha sonra M illi H areket Par

tisi adm a, D oç. Dr. O rhan Dikdo- 
ğan konuştu. T ürk  İşçi H areketi
nin en büyük toplantısın ın  D o ğ u 
da yapılm asının önem ine değindi 
ve 23 İlke üzerinde durarak eleş
tirdi. K onuşm acı daha sonra rejim  
konusuna ve ekonom ik  sorunlara 
ilişkin görüşlerin i de açıkladı. 

İH SAN  DÜNDAR’IN  
KON UŞM ASI
Petrol-İş delegesi İhsan Dün

dar, özellik le  D oğu ’nun sorunları 
üzerinde durdu ve  ilginç b ir  k o 
nuşm a yaptı. Türk-İş’in «Ekm ek, 
Barış, Ö zgürlük» ilkesine değine
rek şöyle dedi :

«D oğu  ile Batı arasında b ir  ek
m ek duvarı vardır. D oğu ’da ek
m ek bulam ayan vatandaş, B a
tıya g öç  etm ek zorunda kal
m aktadır, ekm ek peşinde k o
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şan vatandaş B atı’ya kaçı
yor.»

P etrol-İş delegesi, İ ş ç i  Y ar
dım laşm a K urum um m  kurul
duktan sonra ağırlığını Doğu'- 
ya verm esini istedi, K urum un 
D oğu kalkınm asında büyük 
ro l oynayacağını belirterek,

İHSAN DÜNDAR
«Doğu ile Batı arasında 
ekmek duvarı va rd ır ...»

top lu  sözleşm elere b irer m a d 
de ilave edilerek işverenleri 
D oğu ’nun kalkm m ası iç in  ku
rulacak b ir  vakfa yardım da 
bulunm ağa zorunlu  b ırakıl
m asını istedi.

FARUK BARUT
K ONUŞUYOR
Tes-İş Federasyonu delegesi 

Faruk Barut, aşırı akım ların ya
rattığı zararlara değindi, Türk  İşçi 
H areketinin sokak hareketlerini 
tasvip etm ediğini söyledi.

Barut, Türk-İş’in partilerüstü  p o 
litikasına devam  görüşünde oldu 
ğunu da açıkladıktan sonra, teşki
latlanm a çalışm alarının daha da 
hızlandırılm ası gereğini savundu.

İLH AM I AÇIKSÖZ
KÜRSÜDE
H arb-İş Federasyonu delegesi 

İlham i Açıksöz, D oğu ve eğitim  
sorunları üzerinde durdu, T ürk  İş 

çi H areketinin bu  konudaki hassa
siyetini dü e  getirdi. A çıksöz, ça lı
şanların sosyal ve ekon om ik  du
rum larını geliştirecek cidd i adım lar 
atılm ası gereğini de öne sürdü, da
ha sonra yurt savunm asına deği
nerek, m illi harb sanayii kurulm a
sı yolunda, Türk-İş’in 23 ilkesine 
b ir  yenisini daha ekleyerek 24 ilke
ye çıkarılm asını önerdi.

A çıksöz ’ün bu  önerisi Genel K u
rul tarafından alkışlarla kabul edil
di.

ÇE TİN  SOYAK
KONUŞUYOR
H arb-İş Federasyonu delegesi 

Çetin Soyak ise, D oğu ’nun kalkın
m asının lafla değil c idd i kararlar
la gerçekleşebileceğini söyledi ve 
bu  konuda Türk İşçi H areketine 
de önem li görevler düştüğünü b e 
lirtti, sendikal çekişm elerden  uzak 
durm am ız gereği üzerinde dura
rak konuşm asını bitirdi.

ERDOĞAN BALCI N IN
KONUŞM ASI
Hava-İş Sendikası delegesi E r

doğan  B alcı yaptığı uzun konuş
m asında, çeşitli yurt sorunları üze
rinde durdu, daha sonra siyasilerin  
b irb irlerin i suçlarlarken, Türkiye'
nin dertlerin i b ir  kördüğüm  haline 
getirdiklerin i söyledi ve yurt dışın
daki T ü rk  işçilerin in  p rob lem leri
ne değindi.

Balcı, havacılık  işkolunun çe
şitli sorunlarını da eleştirdikten 
sonra, fiyat politikası, istihdam  k o 
nusu, sendikal eğitim  hakkında da 
görüşlerin i açıkladı.

MUSTAFA Ç E V İK
KÜRSÜDE
M aden Federasyonu delegesi 

M ustafa Çevik, m aden işkolu  ile 
ilgili görüşlerin i belirtti ve D oğu 
bölgesinde kıym etli yeraltı servet
leri olduğu  halde, kâr ’m dan D oğu 
bölgesin in  yararlanm adığını söy 
ledi. M ustafa Çevik, m aden işk o
lunda m eslek hastalıklarının çok  
olduğunu ancak tedavi im kanları
nın sağlanam adığını da açıkladı.

N U SRET AYD IN  IN
KONUŞM ASI
Daha sonra konuşan O leyis sen

dikası N usret Aydın, Sosyal S igor
talar K urum u çalışm alarının  ye
terli olm adığını, D oğu  bölgesin in  
çok  ihm al edildiğini ve Türk-İş’in 
önderliğindeki hareketin, hüküm et 
ve siyasi partiler tarafından da des

teklenerek D oğu ’ya geniş im kân
lar sağlanm asını istedi. Aydın, TRT 
ve basın üzerinde de görüşlerin i 
açıklayarak, her iki kuruluşun Türk 
İşçi H areketine büyük yardım la
rı olduğunu söyledi.

NUSRET AYDIN
Doğuyu kurtarmak için ...

T A H İR  G ERE K
KÜRSÜDE
Tez B üro-İş Sendikası delege

si Tahir Gerek, çalışm a raporunun 
m ükem m el hazırlandığını söyle- 
d ıktan sonra O rtak Pazar hakkın
da fik irlerin i açıkladı ve intikal d ö 
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TÜRK-İŞ KONGRESİNDE YURT DIŞINDAKİ KURULUŞLARDAN 
DA KONUKLAR VARDI. RESİMDE İNGİLİZ VE DİĞER ÜL

KELERE MENSUP SENDİKACILAR GÖRÜLÜYOR

nemin/in iy i (değerlendirilm em esi 
halinde Türk sanayiinin büyük 
darbe yiyeceğini söyledi. Y urt dı
şındaki işçiler sorununa da deği
nen Gerek, vergi adaleti, asgari ü c
ret ve Sosyal S igorta  K urum u hak
kında da açıklam alarda bulundu.

ALİ HAYDAR lYIUTAF
KONUŞUYOR
T eksif delegesi Ali H aydar Mu- 

taf, D oğu bölgesin in  önem li b ir  
derd i olan kaçakçılık  konusuna de
ğindi, alm an tedbirlerin  yetersiz 
olduğunu, kaçakçılığın  insan haya
tına m alolduğunu söyledi, daha 
son ra  asgari ücretler, îş  M ahkem e
lerin in  işlem eyişi üzerinde durdu.

AYD EM İR SE ZG İN E R ’İN
KONUŞM ASI
Şeker-lş delegesi Aydem ir Sez- 

giner, a ş ın  akım ların yurtta tehli
keli b ir  hal aldığını belirtti, Türk 
îş ç i  H areketinin bu  akım lara kar
şı koyabilecek  güçte bulunduğunu 
söyledi. Sezginer, işçi-işveren iliş
kilerinin, Türk ekonom isine yön 
verm esi bakım ından önem li b ir

noktada bulunduğunu ve Türk-îş 
Genel kurulunda çeşitli konularda 
alınacak kararların kam uoyu tara
fından dikkatle izlendiğini belirtti.

ALİ OSMAN ALBAYRAK
KÜRSÜDE
H arb-îş delegesi Ali O sm an Al- 

bayrak da, T ürk -îş dışında kalan

ALİ OSMAN ALBAYRAK
Teşkilâtlanmaya h ız ...

kuruluşların Türk-İş'e alınm ası için  
çaba  gösterilm esin i belirttikten  
sonra eğitim  sorunu üzerinde dur

du ve fırsat eşitliğinin m utlaka sağ
lanm ası gereğini savundu. K onuş
m acı, m illi harb  sanayiim izin 24 
üncü ilke olarak konulm asını da is
tedi.

İB R A H İM  ÇAPAN’IN  
KONUŞM ASI
K oop -îş  delegesi İbrahim  Ça

pan, raporun  iy i hazırlandığını, an
cak Y ed in ci Genel K urulda kabul 
edilen 23 ilkenin gerçekleşm esi yo
lunda büyük b ir  varlık  gösterilm e
diğini söyledi, bazı ana konularda 
da T ürk-îş görüşünün iyi belirlen 
m ediğini ileri sürdü. Çapan daha 
sonra kendi işkolu  ile ilgili sorun
lar üzerinde durdu.

Y ILM A Z Ö RN E K  
KÜRSÜDE
H arb-îş delegesi Y ılm az Örnek, 

Türk İşçi H areketinin, dem okra
tik nizam ın korunm ası ve geliş
m esinde büyük görevler yapabile
cek güçte olduğunu söyledi, bunun 
yanısıra sosyal adalet ve sosyal ba 
rışın  tesisinde bugüne kadar Türk- 
İş 'in  başarılı çalışm alarda bulun
duğunu açıkladı.

Z E K İ G E D İK ’İN  
KON UŞM ASI
Tek Gıda-İş delegesi Zeki Ge  ̂

dik, raporun  çeşitli bölüm lerini 
eleştirerek konuşm asına başladı, 
teşkilatlanm a çalışm alarının yeter
siz olduğunu söy led i ve daha son 
ra sosyal m eskenler konusunda 
şöy le d e d i :

«S osya l m eskenler konusunda 
gösterilen  çaba, ihtiyacı g id e 
recek  nitelikte değildir, güdü
len politik a  yetersizdir. B u k o 
nuda B atı’dan  örnek ler almak 
ve im kânlarım ıza göre  değer
lendirm ek gerekir».

Gedik, aşırı akım lar üzerinde 
de durdu.

ABDULLAH ASLIM 
KONUŞUYOR
T eksif delegesi Abdullah As

lım , Çalışm a Bakanlığı Teşkilat 
Kanununun hala çıkm am asın ı k ı
nadı, İş M ahkem elerinin süratli ça
lışm ası gerektiğini savundu. As
lım , Sendikalar K anunu ile  T oplu  
Sözleşm e Kanununun, günüm üzün 
ihtiyaçlarına cevap verecek  şekil
de değiştirilm esin i istedi. 

SÜREYYA DENİZLİ’NİN 
KONUŞMASI
Y apı-İş delegesi Süreyya Deniz-

T Ü R K  -  İS M A Y IS  1970 23



«Türk - İş Kongresi sadece şu anda değil, bölün 
Türkiye'de ilgi ile izlenmektedir. O itibarla kongrenin 
Erzurum'da değil, bütün Türkiye'de olduğunu kabul 
edin, teslim edin» diyerek kapanış konuşmasını yapan 
Türk - İş Genel Başkanı Seyfi Demirsoy, altı gün için
de 50 saat müddetle çalışıldığını ve 80 delegenin söz 
aldığını söyledi. Yorucu bir çalışmadan sonra başa

rılı sonuçlar elde edildiğini belirten Türk - İş Genel 
Başkanı şöyle dedi :

«Türk - İş kongresi sadece şu anda sadece 
Erzurumda değil, bütün Türkiye'de alâka ile iz* 
binmektedir. O itibarla kongrenin Erzurumda de

ğil, bütün yurt sathında olduğunu kabul edin, 
teslim edin. Kongre birçok teşekküllere, partiler 
re örnek olacak seviyede geçti. Bu bakımdan sîz

leri tebrik ederim.

Sendikacı daha iyiyi arayan insandır, daha 
iyi hedeflere ulaşmak iddiasında olan insandır, 
müşkülpesenttir, çok lütûfkâr davrandınız rapo

rumuzu hemen hepiniz beğendiniz.»

Türk - İş Başkanı daha sonra raporun hazırlanış 
şeklıi üzerinde açıklama yaptı, eksiklikler bulunması

nın mümkün olduğunu ve bundan ötürü delegelerin 
konuşma imkânı bulduklarını belirtti.

Demirsoy, trafik kazaları ve vergi kaçakçılığı 
üzerinde de durdu, yeni seçilecek yönetim kurulunun 
bu konularda duracağını belirtti ve daha sonra şun

ları söyledi :

Demirsoy’un 
fenkidlere cevabı...

«Sendikacı 
daha iyiyi 
arayan 
insandır, 
daha iyi 
hedeflere 
ulaşmak 
iddiasında 
olan
insandır..,»

li, kendi işkolunda 400 bin  iş ç i b u 
lunm asına rağm en Sosyal S igorta 
lar K urum u istatistiklerine ıgöre 
bunun 248 bin  olarak gösterilm esi
ni yerdi ve yapı işçilerinin  güç 
şartlar altm da çalıştıklarını, sosyal 
güvenlikten yoksun  olduklarını söy. 
ledi.

NÎHAT KAYA
KONUŞUYOR
Su-tş delegesi Nihat Kaya, 

T ürk-İş K ongresin in  E rzurum ’da 
yapılm asının önem im  belirtti, da
ha sonra işgal ve boyk otlara  deği
nerek ,bu hareketlerin  dem okratik  
re jim i zayıflatm a am acını güttü
ğünü söyledi. Nihat Kaya, Türk-İş’- 
in  partilerüstü  politikasın ın  deva
m ını savundu, 23 İlkenin uygulam a 
alanına konulm asını istedi.

TURGUT TO K E R
KÜRSÜDE
Daha isonra kürsüye eski Ça

lışm a Bakanlarından Ankara M il
letvekili Turgut T ok er geldi. To- 
ker uzun konuşm asında «Türkiye* 
de, kutsal müesseseleri ele geçir
mek için kütleyi bölmek isteyenle
rin bulunduğunu» söy led i ve «îkti- 
sad dersinden sıfır almış öğrenci
nin bugün iktisadiyatı tenkid etti
ğini, iktisad hocasım beğenmediği
ni» bild irdi. Turgut T oker, «Türki
ye’de Lenin, Mao gibi konuşanlar 
Che gibi eyleme geçenler var. Bun
lar hürriyet düzenini kötüye kul
lanıyorlar» dedi.

Toker, aşırı solun  sosyal ve 
ekon om ik  siyaseti olm adığın ı da 
iddia etti ve şöy le  d e d i :

«Aşırı sol, sosyal ve ekon om ik  
tedbirlerden  kaçar, endişe 
eder. Bu tedbirlerin  alınm am a
sını ister. Fabrika kurulm a
sın ı ister, kurulduktan sonra

da dedikodulara aleyhte faa li
yete başlar».

E ski Çalışm a Bakanı, T ü rk -lş ’- 
in  partilerüstü  politikasın ın  de
vam ının önem ini de belirtti ve «B ü
tün Bakanlar, siyasi parti tem silci
leri burada. N eden? Bu b ir  itibar 
ve ağırlık  m eselesidir. Partilerüstü 
politikaya devam  edin. Partilere 
ışık tutun» dedi.

K öylünün sorunları üzerinde 
de duran Turgut T oker, düzeysel 
değişiklikten  önce, alt yapı deği
şikliği yapılsın  şeklindeki m uhale
fet iddiasının doğru  olam ayacağım  
öne sürdü «ön ce  üst yapı konusunu 
halletm ek gerekir» dedi.

T oker, top rak  reform u n a da 
değindi, herkese toprak  dağıtım ı
nın im kânsızlığını belirterek, « top 
rak reform unun, toprak  ile  insan 
arasındaki ilişkileri düzenleyen b ir
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«Bu kongrede büyük ölçüde şahsiyet yap
madanız. Hislerden, dedikodulardan uzaklaştınız, 
yalnız siz değil, yalnız işçiler değil, büyük Türk 
milleti ne kadar övünse yeridir, takdir ediyo

rum, tebrik ediyorum. İğneler batırdınız ama 
bizlere gül demetleri de vermekten çekinmedi
niz Riyadan kaçındınız. Biz iki sene müddetle 
Yönetim Kurulu ile tam bir ahenk içinde çalış

tık. Havanda su dövmedik. Bir ailede olabileceği 
gibi Yönetim Kurulunda da, İcra Kurulunda da 
fikir münakaşaları olur. Marifet, gemiyi sağlam 
limana ulaştırmaktır. Türk - İş topluluğunu, sîz

lerin büyük yardımları ile Yönetim Kurulunun, 
İcra Kurulunun büyük destekleri ile çok daha 
büyük bir seviyeye ulaştırdınız.»

Türk - İş Başkanı daha sonra sendikal eğitim ye

tersizliğinden şikâyet eden delegelere cevap vermiş ve 
«Doğrudur, eğitim nerede başlar, nerede biter. Eği

tim bir yerde başlar ama bunun sonu gelmez. İmkân

larınım seferber ettik» dedi, daha sonra Türk - İş 
kongresinin kamuoyunda uyandırdığı intiba hakkında 
şunları söyledi :

«Erzurumda halk, öğretmen, politikacı, ida

reci ne diyor... Bu kongredeki intihalarını, on

lardan duyduğum intihalarını itiraf edeceğim. 
Sendikacı genel bir kültüre sahiptir. Hayranlık

larını beyan ediyorlar. Biz çarkın içindeyiz kay

dettiğimiz ilerlemeyi farkedemeyiz. Ama sizi dı

şardan görenler bu kanaatte. Ufkunuzun geniş

liğini herkes takdir ediyor* ‘İşçi, millet ve millet
lerarası meselelerdeki vukufunuzu, meselelerinizi 
enine boyuna derinliğine ve kürsü hakimiyetini

ze herkes hayran. İşte biz de kendimizi bahtiyar 
addediyoruz. Sizi eğittik.

Seyfi Demirsoy fiyat artışları üzerindeki tenkid- 
lere de değindi, her toplu sözleşmede sendika talep

lerinin artmasından şikâyetçi olanlara hayat pahalı

lığının arttığı sürece bunun devam edeceğini belirtti, 
fiyat artışlarının jandarma ve polis tedbirleri ile 
halledilemeyeceğini söyledi, ekonomik tedbirlerin alın

masını istedi ve bu konuda İşçi Yardımlaşma Kuru

mu Kanununun büyük yarar sağlayacağını söyledi.

Türk - İş Başkanı Karayolları işçilerinin maaşla

rını vaktinde alamamalarından şikâyet etti, bu îşîn 
halledilmesi yönünden gerekli temasların yapıldığını 
ve en kısa sürede sonuç alınacağını belirtti, teşkilât

lar arasındaki huzursuzlukların giderilmesine çalışı

lacağını söyledi.

Sosyal Sigortalar Kurumu genel kurullarından 
da söz eden Demirsoy ibra müessesesini istemediği

ni, ancak idaresinde daha büyük söz sahibi olma ka

rarında bulunduğunu belirtti. Türk - İş Başkanı Sos

yal Sigortalar Kurumunun idaresinde işçilerin daha 
etkili olması için gerekli tedbirlerin alınacağını da 

söyledi.

Türk - İş 8. Kongresinin Erzurumda yapılış ne

denini hatırlatan Demirsoy «doğu kalkınmasının peşi

ni bırakmıyacağız. Ankarada iktidarı da muhalefeti

refonm » şeklinde anlaşılm ası gerek" 
tiğini belirterek  şöyle d e d i :

«G erçekçi olm ağa m ecburuz, 
îş in  sahtesi ile aslını b irb irin 
den ayırm aya m ecburuz. K al
kınm a m ücadelesinde görev 
alacakları bizzat vatandaşın 
içinde, onun ızd ırabım , ^dert
lerini birlikte yaşam ış olm ala
rı lazım dır. Fukaranın karşı
sına geçip sen fukarasın  de
m ekle m esele halledilm ez. K a
fa  ve gönül savunuculuğun
dan vazgeçm iyelim ».

Sosyal hukuk devletinin öne
m i üzerinde de duran T oker, k o 
nuşm asına şöyle devam  etti :

«Sosya l hukuk devleti, h içb ir  
zam an sosyalist devlet dem ek 
değildir. Sosyal hukuk devle
tinde, herşey yasa içerisinde 
olacaktır».

T oker, 274 ve 275 sayılı Kanun-

TURGUT TOKER
«Önce alt yapı gerek...»

larm  yeniden düzenlenm esi konu
sunda başkanlık ettiği K om isyon  
çalışm aları hakkında da bilgi verdi, 
işçi lehine yeni hüküm ler getiril
diğini söyledi.

Ö M ER K ARAH ASAN’IN
KON UŞM ASI

M aden Federasyonu delegesi 
Ö m er K arabasan, çalışm a raporu 
nun yönetim e katılm a bölüm ü üze
rinde görüşlerin i belirtti ve yurt 
kalkınm asında tem el h izm etler gö
ren K am u İktisadi K uruluşların
da işçilerin  yönetim e katılm aları
nın zorunluğunu savundu. Karaha- 
san, 440 Sayılı Kanunun çeşitli yer
lerde uygulanm adığını, Türk-İş'in  
bu  konudaki gayretinin olum lu  so 
nuçlanm adığını söyledi.

Ö ZK AL Y İC Î
KON UŞU YOR

Petrol-İş delegesi Özkal Y ici, 
politikacıların  tutum undan yakın
d ı daha sonra petro l konusunda 
açıklam alarda bulundu. K onuşm a
cı, Türkiye 'de ve dünyada uzun
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de bu konuda tedbir alınmak üzere yuvarlak masa 
etrafına toplayacağız.» dedi, işçi milletvekillerini bu 
konuda da gerekli parlamento içi çalışmayı yapacak

larını belirtti. Demirsoy bu konudaki konuşmasını, 
«doğunun kalkınması için Erzurumda yaktığımız ışı

ğı söndürmeyeceğiz» diyerek ıbitirdi.

Ortak Pazar konusuna değinen Türk - İş Başka

nı, Sanayi Odalarının bu konuda ayrı ayrı görüşler 
ileri sürdüğünü hatırlattı, Ortak Pazar işçi hareketi 
üzerinde açıklama yaparak, Brükselde yapılacak top
lantılara devamlı olarak, işçi hareketini yakından bi

len uzmanların katılmasının hükümetten istendiğini 
belirtti.

Türk - İş Başkanı Demirsoy daha sonra vergi 
konusuna temas ederek «hükümetten muhalefette 
iken söylediklerini, vaadettiklerini yapmalarını istiyo

ruz. Vergi kaçaklarını önleyeceğiz demişlerdi. Bunun 
önlenmesini istiyoruz.» dedi

Kimlerin ne kadar vergi verdiğini açıklayan bir 
rapor hazırlanmış bulunduğunu söyleyen Demirsoy bu 
raporun kamuoyuna açıklanmasını istedi, «bunu ilgi

liler yapmazsa biz yapacağız. Bu suretle fecaat orta

ya çıkacaktır.» dedi.

Asgari ücret konusunda alınan sonucun çok 
önemli olduğunu hatırlatan Demirsoy, bunun uygulan

masında asıl zorluğun kamu sektöründe çekildiğini 
belirtti ve şöyle devam etti :

«Asgari ücretlerin uygulanması için yargı or

ganlarından karar aldık. Hükümet artık bu ücret

leri uygulayacağını açıkladı. Ancak bizim istediği

miz hükümetlerin kanunları, tüzükleri derhal 
uygulamasıdır. Uygulama gecikince yurttaşın da 
kanunlara saygısı azalıyor.»

İktisadi Devlet Teşekkülleri Kanununun uygulan

masının günün şartlarına uydurularak işçinin yöneti

me katıldığı »kuruluşların sayısının arttırılacağını söy

leyen Türk - İş Başkanı, dokuz iktisadi devlet teşek

külünde daha işçinin yönetime katılması için karar

namenin hazırlandığını açıkladı. Aynı kanunda işçiye 
kârdan pirim verilmesi için yer alan hükmün uygu

lamada aksadığını, bu aksaklığın giderilmesi için ge

rekli çalışmaların yapılacağını belirten Demirsoy, mil

letvekillerinin meclis çalışmalarına katılmadıklarını 
hatırlattı. Bu durumun kanunların en iyi şekilde çık
masını da engellediğini belirten Demirsoy, Parlamen

to çalışmalarında daha titiz olunmasını istedi.

Polisin üniversiteye girmesi konusunda görüşle

rini açıklayan Türk - İş Başkanı, suç işleyen kişilerin 
nerede olursa olsun polis tarafından yakalanacakları

nı söyledi, «suç işledi Türk - İş'e kaçtı diye bir adam 
polise teslim edilmeyecek mi? Türk - İş'in altında si
lâh deposu olsa Türk - İş aranmayacak m ı?» dedi ve 
Üniversite özerkliğinin hükümetlerin «şu dersi vere

ceksin, bu programı uygulayacaksın» şeklinde müda

halelerini önleme gayesi taşıdığını açıkladı.

«Radyo ve televizyondan yapılacak, basından yâ  
pılacak hiç bir şikâyeti kabul etmiyorum» diyerek 
TRT konusunda yapılan tenkitleri cevaplandıran Tünk- 
İş Başkanı, «basın hakikatleri yazdığı gibi, kafası 
ipotekliler de var; her şeyi yazıyorlar. Varsın yazsın
lar aleyhte yazanlar günün birinde doğruyu öğrenir

ler. Bu söylediklerim bazı yazarlar içindir.» dedi. 
TRT nin bazı programlarının dilini yadırgadığını açık

layan Demirsoy, «ama dil konusu sadece radyonun 
değil, toplumumuzun derdidir» dedi, radyo ve tele

vizyonun Türk sendikacılığına büyük hizmetler yap

tığını söyledi, TRT ve basına teşekkür etti.

Türk - İş Başkanı, Türk - İş'in gittikçe güçlendi

ğini ve güçlenmeğe devam edeceğini belirterek dele

gelere teşekkür etti ve büyük tezahürat arasında ko

nuşmasını bitirdi.

yıllar b ir  petro l sorununun bulun
duğunu belirttti, Türkiye’nin kendi 
im kanları ile p etro l çıkarabileceği
ni, asıl problem in  petro l sahası o l
duğunu söyledi.

Ö zkal Y ici, petrollerin in  m illi
leştirilm esi tezini da savundu.

BURHAN CAHİT TAŞKIN
KÜRSÜDE
T eksif delegesi Burhan Cahit 

Taşkın, kendi işkolu  üzerinde dur
du ,daha son ra  O rtak Pazar konu
suna değinerek «Gümrük duyan 
mevzuunda da halkın korunması 
prensibi içinde yükseltilm esinde

fayda görü yoru z» dedi.
K onuşm acı, 274 ve 275 Sayılı 

Y asalarda görülen aksaklıkların gi
derilm esinin  önem ine değindi, sa
rı sendikacılığın , Türk İşçi H are
keti bakım ından sakıncalarını b e 
lirtti,

FAHRETTİN TUNÇKAYA’NIN
KONUŞM ASI
Yapı-İş delegesi Fahrettin Tunç- 

kaya, K eban grevi hakkında açık 
lam alarda bulundu ve «B u  grev 
m illetin  haysiyet grevi olm uştur» 
dedi. Tunçkaya, K eban ’daki gre
vin, Türk işçilerine yerine yabancı

işçi çalıştırılm ası nedeniyle m ey
dana geldiğini söyledi.

HAŞAN TURAN
KONUŞUYOR
Sağlık-İş delegesi Haşan Turan* 

işçi-m em ur ayrım ına değindi, Y ar
gıtay kararlarına rağm en, sağlık iş
çilerin in  hala m em ur sayılm asını 
kınadı. H aşan Turan, Türk-İş ve  
bağlı kuruluşların bu  konuda bü 
yük çaba  harcam alarını istedi.

B İN ALİ YAĞ IŞAN
KÜRSÜDE
Tarım -İş delegesi Binali Y ağı- 

şan, T arım  İş K anunun b ir  an ön-
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m anoğlu, öğren ci olayları üzerinde 
durdu ve büyük b ir  huzursuzluk 
yarattığını söyledi. Ş işm anoğlu, iş 
gal ve boyk otlara  da değindi ve iş
verenlerin bu  konudaki tutum ları
nı yerdi.

ÜÇ E S K İ SE N D İK A CIN IN  
KONUŞM ASI
K ongre Başkanı Vahap G üvenç, 

Türk-İş’e büyük hizm etleri geçen 
ü ç sendikacıya onar dakika konuş
m a im kanı tanıyacağını söy led i ve 
ön ce Latif Şah'a söz  verdi.

Latif Şah, tarım  işkolunun dert
leri üzerinde durdu ve T arım  îş  
Kanunun çıkarılm ası için  büyük ça
ba sarfettiğin i söyleyerek «Y a  Ta
rım  İş Kanunu, ya ö lü m » dedi.

İsm ail Aras, Türk  İşçi H areke
tinin çok  kısa zam anda büyük ge
lişm e kaydettiğini ve bugün 1 m il
yon  işçiy i tem sil ettiğini belirtti, 
T ürk-İs'in  yurt ve işçi sorunları 

«Ekmek, Ban* Özgürlük» üzerinde b ir  baskı grubu olduğunu
söyledi.

ce  çıkarılm asını ve tarım  işkolun- Nuri B eşer ise, Türk-İş'in  bir-
da çalışanların kanun himayesin- ^  ve beraberlik  içinde yaptığı mü- 
de alınm asını istedi. K onuşm acı, 
siyasi parti yetkililerinin birb irin i 
suçlayan konuşm aların ı d oğru  bu l
m adığını da sözlerine ekledi.

HAŞAN YILM A EE 
K ONUŞUYOR
Türkiye G azeteciler Sendikası 

delegesi H aşan Y ılm aer, T ürkiye'de 
basın  işkolunda çalışan fik ir  ve be
den işçilerinin; ekm ek barış, özgür
lük m ücadelesi yaptıklarını be lirt
ti, gazetecilerin  b ir  özelliğinin  tüm  
yurttaşların dertlerin i d ile  getir
m ek  olduğunu, aslında kendi dert
leri ile  fazla ilgilenem ediklerini 
söyledi. Y ılm aer, Türkiye'nin  bir 
kavram  kargaşalığı içinde bulun
duğunu öne sürdü «Kavram karga
şalığım ortadan kaldıran sendika 
liderleri olarak kendimizi tanıyalım NURİ beşer
v e  diyelim kİ, bize verilmese de bir Başarının devamını diledi
takım  haklan biz söke söke alacak
kişileriz» dedi. cadelenin siyasi partileri dahi kıs-

CEN G İZ ACAR'IN  kandıracak b ir  seviyeye eriştiğini
KONUŞM ASI söyledi ve m em leketsever ölçü-
H aber-îş delegesi Cengiz A car 1er içinde işçiye h izm et yarışın ın  ya- 

işkolları yönetm eliğin in  yeniden pıldığm ı, bundan sonra da başarı- 
e le  alınmasını, işçi-m em ur ayrımı- ^  çalışm aların  dev?m  edeceğine 
nın  sonuçlandırılm asını istedi. K o- yürekten inandığını belirtti, 
nuşm acı her iki konunun, çalışm a K O M İSY O N  RAPORLARI 
hayatım ızda büyük ferahlık  yata- GÖRÜŞÜLÜYOR
cağını söyledi. K ongrenin  beşin ci gününde, ça-

M EH M E T ŞİŞM ANOĞLU’NUN lışm a raporu  üzerindeki görüşme*- 
KONUŞM ASI 1er tam am landı ve delegeler, çeşit-
K ristal-lş delegesi M ehm et Şiş- li kom isyonlar tarafm dan hazırla-

HASAN YILMAER

nan raporları görüşm eğe başladı.
G örüşm eler sırasm da, D oğu 

Anadolunun kalkındırılm ası am a
cıyla b ir  vak ıf kurulm ası prensip 
olarak kabul edildi ve Türk-İş İcra  
Kuruluna bu  konudaki çalışm aları 
düzenlem e yetkisi verildi, bu  ara
da söz alan Türk-İş Genel Başkam  
D em irsoy, D oğu'nun kalkınm ası 
için  dar tekliflerle gelinem eyeceği
ni söyledi.

ÇALIŞM A BA K A N IN IN  
KONUŞM ASI

B u arada Çalışm a Bakanı Sey
fi Öztürk söz istedi ve yaptığı k o 
nuşm ada, önceki konuşm asında ge
nel grev konusundaki sözlerinin 
yanlış anlaşıldığım  söyleyerek «B en  
re jim i yıkm ak isteyen aşırı uçların  
genel grevi hangi niyetlerle istis
m ar etm ek istediklerin i ifade et
m ek isted im » dedi.

Ö ztürk daha son ra  şöy le  d e d i : 
«Sözlerim in  yanlış anlaşılm a
sına ç o k  üzüldüm . Genel grev 
konusunu, hüküm et olarak 
ço k  değerli tem silcilerinizin  de 
katıldığı kom isyonda tartıştık.
13 Nisan 1968 günü Tunus 
Cum hurbaşkanı H abib  Burgi- 
ba 'n ın  davetlisi olarak Tu
nus'a  gitm iştim . Tunus'ta bü 
yük b ir  şehitler günü yapıldı. 
B u arada B arbaros H ayrettin 
Paşa'nm  da kabrini ziyaret et
tik. 15 Nisan günü dönüşte 
R om a'ya  uğradık. B eraberi
m izde kom utanlarım ız da var
dı. B üyükelçiliğim iz ileri ge
lenleri haber verdiler, Roma* 
da Akdeniz'e kom şu  hudut olan 
kom ünist ve sosyalist ü lkele
rin partilerinin  tem silcileri 
toplanm âşlar. 'Türkiye'yi temi- 
silen orada  Rıza K uas vardı, 
top lantı sonunda b ir  b ild iri ya
yınlandı. B ild iride, Akdeniz'
deki 6. P ilo 'yu  kovm ak için  
eylem e geçilm esi isteniyor. 
Y ugoslavya bunu im zalam ı
yor, R ıza K uas im zalıyor. R ı
za K uas dönüşte geçici kom is
yonda b ir  genel grev teklifi 
yaptı. Esasında A.P. li arka
daşlarım ızın  da tek lifleri var
dır. T ü rk -îş raporunda da bu 
husus belirtiliyor.»
Çalışm a Bakam  Öztürk, Dev

rim ci İş ç i Sendikaları K onfederas
yonunun tutum unu da  yerd i ve
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Tunçsun 
lenkidlere cevabı

<cEğitim sorununu halletmemiş 
iktisaden geri kalmış bir ülkede 
gerçek demokrasi olmaz . . .  ,,
«Altı gündür, yoğun bîr çalışma içinde ülkemizde bulu

nan hiçbir teşekküle nasip dmayan bir olgunluk içinde ça
lışmalarımızın sonuna gelmiş bulunuyoruz. Sayın Başkanı» 
mız Demirsoy tenkidlerin bir kısmına cevap vermiş bulu* 
nuyor. Ben de bir kısmını cevaplandıracağım. Biz Sayın 
Başkanla birbirimizi tamamlayan varlıklarız. Sayın Başkan 
Türk İşçi Hareketinde soğukkanlılığı ve itidali temsil eder, 
ben ise heyecanı. İşte biz burada birbirimizi tamamlarız» 
diyerek konuşmasına başlayan Türk-İş Genel Sekreteri Ha
lil Tunç, tenkidlere cevap verdi, çeşitli konulara değindi ve 
siyasi partilerin eleştirisini yaptı.

Çağımızın hızla gelişen ilim ve teknolojisinin doktrin
leri temelinden sarstığını, doktrinlere bağlanmanın artık in
sanları mutluluğa götürmeğe yetmediğini belirten Tunç daha 
sonra şöyle dedi :

«Marks'ın çalışan sınıfın devamlı olarak sömürü- 
leceği görüşü de çağımızda geçerliğini kaybetmiştir. 
Çünkü, dünyadaki gelişme ibresi sosyal adalete doğru 
kaymaktadır. Kari Marks'ın zamanında henüz teşekkül 
edememiş bulunan güçlü ve bilinçli sendikacılık hare
keti artık kurulmuş, sosyal devlet ilkesini benimseyen 
Anayasalar, İşçi hak ve hürriyetlerini, çalışanların ko
runmasını teminat altına almıştır.»

Genel Sekreter Tunç, kongrenin Erzurumda yapılış nedeni 
üzerinde durduktan sonra, partilerüstü politika ilkesine değindi, 
«particilik, daha doğrusu, parti politikalarının bünyesinde 
daima bir huzursuzluk, daima bir bölünme, bir çekişme var
dır» diyerek, bu durumun yalnız siyasi partilerde değil, par
ti politikasının girdiği her teşekkülde görüldüğünü hatırlattı.

«Eğitim sorununu halletmemiş, ekonomik ve sosyal ya
pısını belirli bir seviyeye çıkaramamış ülkelerde, parti poli
tikası yüzünden bölünme ve parçalanmaların daha belirgin 
halde» olduğunu söyleyen Genel Sekreter, Hindistan Başba
kanı İndira Gandhi'nin «eğitim sorununu halletmemiş, iktisa
den geri kalmış bir ülkede gerçek demokrasi olmaz» sözünü

hatırlattı ve konuşmasına şöyle devam etti :
«Gönlüm bu görüşe katılmaya razı değiL Çünkü 

demokratik rejim, sendikacılık hareketinin varoluşudur. 
Sendikacılık hareketi ancak demokratik rejimlerde 
gerçek fonksiyonunu ifa eder».

Türk-İş Genel Sekreteri Halil Tunç, «demokratik rejime 
inançsızlığı» şeklinde yorumlanmamasını isteyerek, mevcut 
tutumlarından dolayı siyasi partilere inanmadığını söyledi ve 
şöyle devam etti :

«Siyasi partilere inanmayışımın ilk nedeni, k ısır  
çekişmeler, birbirlerini suçlamalar ve zaman zaman 
sözleriyle uygulamaları arasında gördüğümüz çelişkiler
dir. Bir diğer neden, ülkemizin ızdıraplarını giderme go» 
revinde bulunanların, bu ızdırapları bizlerle birlikte 
tekrarlamaları ve ülkemizin imkânları bu kadardır de* 
meleri.

Bu görüşe katılmıyorum. İktidarlar imkân yaratmak 
için iktidara gelirler; yoksa, mevcut imkânları belirli 
zümrelere dağıtmak için değil. Ben inanıyorum ki, ül
kemizin imkânları gösterildiği kadar dar değildir. Yeter 
ki, iktidarlar inançlı, cesaretli ve adil olarak, imkân ya
ratma arzusunu benimseyebilirler. Yoksa, bugünkü şart
lar altında bîr mutlu yarından, bir genel kalkınmadan 
bahsedilemez.»

Halil Tunç, inandığı politikacıların bulunduğunu, ancak, 
bunların partiler içindeki sayılarının azlığı ve partilerdeki ege* 
men sın ıfiarın etkisiyle fonksiyonları olamadığını söyledi.

Türk-İş Genel Sekreteri, gelmiş geçmiş Çalışma Bakan
larının kısaca eleştirmesini yaptıktan sonra sözü CHP Genel 
Sekreteri Ecevit'in Türk-İş Genel Kurulundaki konuşmasına 
getirdi ve şöyle dedi :

«Sayın Ecevit 23 ilkemizi eleştirdiler ve sonuç 
olarak, (bu konuda bir adım dahi atılmamıştır) deme
ye getirdiler. Bu arada hemen şunu belirteyim ki, 23 
ilkede yer alan bütün konular, bu konuları benimse
diklerini söyleyen partilerden çok ama çok önce, Türk 
İşçi Hareketi tarafından ülkemizin kalkınması îçîn be
nimsenen ilkelerdi. Daha, siyasi partiler, madenlerin 
devletleştirilmesi, petrollerin milli çıkarlarımıza uygun 
işletilmesi, dış ticaretin devlet eliyle yapılması konula
rını programlarına almak şöyle dursun, kendi bünyele* 
rindeki özel toplantılarda dahi bunlardan söz etmek ce
saretini gösteremiyorlardı.»

Türk-İş Genel Sekreteri dış ticaret konusunda çıkan 
tartışmaları dış ticaretin devlet eliyle yapılması görüşüne za
manın başbakanı İnönü'nün ve birçok CHP linin karşı çık
mış olduğunu hatırlattı ve «ben burada siyasi partilerin düş
tüğü hatayı tekrarlayarak, (dedim-dedi) tartışmaları içinde, 
geçmişi acı hatıralarına dönmek istemiyorum. Bizim için ge
lecek önemli. Geç de olsa, bugün bir siyasi parti genel sek-

şöy le  d e d i :
«Ben, burada yaptığım  konuş
m ada D isk ’in genel grevi han
gi istikam ette kullanm ak iste
yeceğini açıklam ak istem iştim . 
Am a bunu geniş şekilde an

latm ak fırsatın ı bu lam adığım  
için  yanlış yorum lara y o l aç
tı.»

Seyfi Öztürk, K urucu  M eclis ’- 
te Anayasanın hazırlanışı sırasın
da işçi haklarını savunanların ba

şında geldiğini söy led i ve «Bütün 
endişem iz dem okratik  re jim  için
dir. Am an bu  re jim e b ir  tehlike, 
bir gölge gelm esin, endişem iz bu ... 
İşte ben  burada re jim i yıkm ak is
teyen a ş ın  uçlarrn. Gen&l grevi han-
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reterinin 23 ilkemizi benimsediğini söylemesi bizi mutlu k ıl
maktadır» dedi.

Ecevit'in, Türk-İş'in ilkelerini uygulatamadığı yolundaki 
görüşlerini de cevaplandıran Halil Tunç, yeni bir görüşü ya 
da görüşleri topluma maletmenin, onları uygulama alanına 
koymanın kısa sürede kolay kolay başarılmayacağım hatır
lattı ve buna bir örnek olarak da Ecevit'in beş yıldan beri or
tanın solu ilkelerini topluma maletmek b ir yana, CHP ye bi
le tam olarak benimsetemediğini söyledi.

Halil Tunç konuşmasına şöyle devam etti :
«Sayın Ecevit işçinin yönetime katılmasını ele al

dılar. Bu konudaki düşüncelerine bütün kalbimle ka
tılıyorum. Ancak Ecevit, (yönetime katılmada işçi yö
neticisini fiilen seçmiyor, bu yöneticiyi milli sendikala» 
rın ya da federasyonların yönetim kurulları seçiyor) de
di, bunun sınai demokrasiye aykırı olduğunu söyledi. 
Ecevit'e soruyorum: Milletvekillerini yurttaşlar doğru
dan doğruya mı seçiyor, yoksa bir avuç partili mi? Yö
netime seçilen işçinin seçimi sınai demokrasiye aykırı 
oluyor da, milletvekilleri seçimi siyasi demokrasiye ay
kırı olmuyor mu?»

Türk-İş Genel Sekreteri, Ecevit'in kavram kargaşalığın
dan bahsettiğini hatırlattı, sözü düzen deyimi ile nizam de
yimine getirerek şöyle dedi :

«Düzen deyimi ile nizam deyimi aynı anlamdaymış 
gibi göründüğü için yanlış anlamalara yol açabilir. Bu 
bakımdan hareket noktamızı tesbit zorundayız. Ana
yasa nizamımızın esasları ve Anayasamızın getirdiği te
mel müesseseler ve prensiplere yüzdeyüz sadık kalmak 
ve sosyal adalet ilkelerine uygun demokratik bir hu
kuk devleti ilkesine bağlı kalmak şartıyla sosyal adalet 
ilkelerine ters düşen düzenin değiştirilmesine biz de ta* 
raftarız. Zaten mücadelemiz de bunun içindir.»

Genel Sekreter Tunç, daha sonra Çalışma Bakanı Seyfi 
Oztürk'ün genel kurulda yaptığı konuşmaya değindi, «Oztürk 
ülkemizdeki politikacıların yapageldifderi politik konuşmala
rın belki de en güzelini yaptı. Çalışma Bakanı olarak değil 
de başka bir Bakan olarak konuşmuş olsaydı bent şahsen bu 
konuşmaya 100 üzerinde 90 puan verirdim. Ama samimiyet
le ifade edeyim ki, bir Çalışma Bakanı olarak konuşması de
ğerlendirildiğinde yine 100 üzerinden puan vermek gerekir
se, 10 puandan fazlasını alamazdı bu konuda.» dedi.

«Türk-İş genel kurulları başka teşekküllerin genel ku
rullarına hiç benzemez; bu genel kurullarda vatan millet 
sakarya nutku atıldığında belki alkışlanılır ama olumlu iz 
bırakmaz. Sayın Çalışma Bakanı da bütün siyasi yetkilile
rinin yaptığı gibi, suçlamalar, kabahat yüklemeler havasında 
kendini kurtaramadı» diyerek konuşmasına devam eden Tunç 
Oztürk'ün «halktan yana değil, halk iktidarıyız» dediğini ha- 
tırlattı ve şöyle devam etti :

«Evet sayın Bakan halk iktidarısınız ama, halk si
zi halktan yana olasınız diye seçti. Eğer, halk iktidarı
yız, halk nasıl olsa bizden yana derseniz çok şey kay
bedersiniz. Halktan yana olmaya mecbursunuz. Türki- 
yenin gerçekleri sîze bunu emretmektedir».

Çalışma Bakanının «gelin yeni modeller aramayalım, bu
günkü plânı uygulayalım» sözüne değinen Genel Sekreter Tunç, 
Türkj jş'in karma ekonomi prensibi içinde, plân fikrine ilk 
inanan ve plân fikrin i cesaretle savunan bir kuruluş olduğunu 
hatırlattı, «ama bizim inandığımız plândan, plân fikrinden 
eser kalmadı. Plân fedakârlık demektir. Fakat bu fedakârlığı 
işçiden başka kim yapıyor? Özel sektörün fedakârlık ettiğini 
söylemek mümkünmü?» dedi.

Dengeli bîr plândan bahsedilemiyeceğini söyleyen Türk-İş 
Genel Sekreteri buna bir örnek olarak, b ir yanda yeni çimen
to fabrikaları açılmakla övünüldüğünü, öbür yanda ise demi
rin karaborsada olduğunu hatırlattı «demîrsiz çimento ne işe 
yarar? Bu mu dengeli plânlama?» diye sordu.

Türk-İş Genel Kurullarının genel bir forum niteliğinde 
olduğunu hatırlatan Tunç, bu kongrelerde herşeyin konuşula
bileceğini belirtti «ancak bunun tek istisnası vardır; Türk-îş 
kongresinde grev konusu görüşülemez. Grev konusunda Türk- 
İş kongrelerinde tartışma açılamaz.» dedi.

Genel grev konusunun bayram gazetesine yazdığı bir 
makale ile ilk defa ortaya atan kişi olduğunu hatırlatan Tunç 
genel grevin Anayasaya aykırı olduğu yolundaki iddiayı red
detti Avrupada genel grevi komünistlerin yaptığı görüşünün 
yanlış olduğunu hatırlatarak, İtalyada hariciyecilerin genel 
greve katıldıklarını hatırlattı. «NATO müttefikimiz İtalyanın 
dışişlerini komünistlerin yönettiğinin» iddia edilemiyeceğini 
belirten Tunç İngiltereden örnek vererek genel grevin «ko
münistlikle belirli mihrakların esiri olmakla» ilgisi bulunma
dığını açıkladı.

Halil Tunç konuşmasına şöyle devam etti :
«Bir taraftan Türk-İşfin vatanperverliğine, m illi

yetçiliğine inanacaksın, alkışlayacaksın, diğer taraftan 
belirli mihrakların ortaya koyduğu genel grevi istemek
le suçlayacaksın. Olmaz böyle şey. Türk İşçi Hareketi, 
bugüne kadar yaptığı mücadelede hiçbir mihrakın et
kisi altında kalmamış ve yaptığı mücadele de bu mih
raklara karşı olmuştur.»

Halil Tunç, Seyfi Oztürk'ün Çalışma Bakanlığında kısa 
bir süredir bulunduğunu hatırlattı ve şöyle dedi :

«Bu kısa süre içinde başarılı adımlar atan Seyfi 
Oztürk'ü genel grev hariç herhangi bir konuda tenkid 
etmek için vakit çok erkendir. Çalışma Bakanı şunu 
iyi bilmelidir ki, kendisine çalışmalarında tam cfestek 
olacağız; çelme takmayacağız».

Türk-İş Genel Sekreteri daha sonra delegelerin tenkitle
rini cevaplandırdı ve tezahürat arasında konuşmasını bitir
di.

niyetlerle istism ara çalış tık lan - 
ifade etm ek istedim » dedi ve da- 
sonra şunları s ö y le d i :

«T ü rk -îş Başkanı D em irsoy 'un  
açış konuşm asının  olu m lu  
yankıları devam  ediyor. Anka

ra 'da bugün şöy le  deniyor: 
T ürk-îş re jim in  tem inatıdır. 
K ongren in  ik inci günü yaptı
ğ ım  konuşm ada, ayrıca b ir  
sözcü ye cevap  verm iştim . 
T ü rk -îş 'i kendi partilerinin

yönüne çekm ek isteyenler bu- 
lunabüir, ded im  ve ilave et
tim : T ü rk -îş partilerüstü  p o li
tikasına devam  etsin. Parti
lerin  içinde bölün m eler görüş 
ayrılık ları var.»
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GENEL KURUL DELEGELERİ 
OY KULLANIYORLAR

K onuşm asında 931 Sayılı İş  K a
nununun Anayasa M ahkem esi tara
fından  iptal edilm esi konusuna 
da değinen Çalışm a Bakanı «Mah
keme kararıdır, saygı duyarız. Bu 
olgun kongre biter bitmez, hafta 
içinde bu kanunu, hükümet olarak 
derhal yüce Meclislere sevkedece- 
ğiz ve derhal geçici komisyonda ele 
alacağız. Bu suretle çalışma hayatı
mız sıkıntıya girmeyecektir» dedi

T arım  İş Kanunu çıkarılm ası 
ilgili çalışm aları da anlatan Öztürk, 
274 ve 275 Sayılı K anunların yeni
den düzenlenm esi konusunda bilgi 
verd i «Komisyonda bütün parti 
temsilcileri de bulundu. Türk işçi
sine, en iyi şekilde nasıl hizmet edi
leceği konusunda kararlar alındı» 
dedi. Türk-İş'in  aynı işkolundaki 
sendikaları b irleştirm e görüşünü 
de olum lu  karşıladığım  belirten  
Öztürk, İşçi Y ardım laşm a K urum u 
tasarısı üzerindeki çalışm aların  de
vam  ettiğini açıkladı.

Genel Kurulun altıncı günü, k o 
m isyon  raporları üzerindeki görüş
m eler saat 18.15'e kadar devam  et
ti ve tüm  raporlar kabul edildi.

TENKİDLERE
CEVAPLAR
Daha sonra, T ürk -lş Genel B aş

kam  Seyfi D em irsoy, b ir  konuşm a 
yaparak, tenkidlere cevap verdi. D e
m irsoy  «Fikri sahada eyleme evet, 
öteki sahalarda hayır» dedi, kon g
renin yoru cu  çalışm alardan başarı
lı sonuçlar elde ettiğini söyledi 
(D em irsoy 'un  bu  konuşm ası ayrı 
sü tun lanm ızdadır).

D em irsoy 'dan  son ra  kürsüye 
H alil Tunç geldi, tenkidlere cevap 
olarak çeşitli konulara değindi. 
Tunç, zam anım ızda belirli ideolo 
jik  kalıpların çem berine girm eğe 
im kân olm adığm ı hatırlattı, çağı
m ızın hızla gelişen ilim  ve tekno
lojisin in , doktrin leri tem elinden 
sarstığını, doktrin lere bağlanm a
nın, artık insanları m utluluğa gö
türm eğe yetm ediğini belirtti. (H a
lil Tunç'un konuşm ası diğer sütun- 
larım ızdadır).

SEÇİMLER
K ongre daha sonra seçim lere 

geçti ve geç saatlerde sona erdi.

TASNİF HEYETİ SEÇİM 
SONUÇLARINI TESPİT EDİYOR

SEÇİM 
SONUÇLARI

İCRA KURULU
SEYFİ DEMİRSOY
Genel Başkan
HALİL TUNÇ
Genel Sekreter
ÖMER ERGÜN
Mali Sekreter
SALÂHADDİN ERKAP
Eğitim Sekreteri
ETHEM EZGÜ
Teşkilatlandırma Sekreteri

YÖNETİM KURULU
ŞERAFETTİN AKOVA
DYF-İŞ Federasyonu
MUSTAFA BAŞOĞLU
Sağlık-İş Sendikası
ABDULLAH BAŞTÜRK
Genel-İş Sendikası
CELAL BÜLBÜL
Harb-İş Federasyonu
İBRAHİM DENİZCİER
Tek GıcLa-İş Sendikası
MEHMET İNHANLI
Tümtim Sendikası
OSMAN İPEKÇİ
Maden Federasyonu
HALİT MISIRLIOĞLU
Yol-İş Federasyonu
FERİDUN ŞAKİR ÖĞÜNÇ
Ulaş-İş Federasyonu 
KAYA ÖZDEMİR 
Metal-İş Federasyonu 
KEMAL ÖZER 
Maden Federasyonu 
EKREM ÖZKILIÇ 
Teksif Sendikası 
MEHMET ALİ SARI 
Likat-İş Sendikası 
OSMAN SOĞUKP1NAR 
Ges-İş Sendikası 
ORHAN SORGUÇ 
Tek Gıda-İş Sendikası 
MUSTAFA ŞAHİN 
Deri-îş Sendikası
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Başbakan 
Demirei 
Türk-İşi 
ziyaret etti . . .

B aşbakan Süleym an Demirei* 
22 M ayıs günü Türk-İş Ge
nel M erkezîni ziyaret etti. 

T ürk-îş Sekizinci Genel K urulunda 
seçilen  yöneticileri kutlayan Demi- 
rel b ir  konuşm a yaparak «Örnek 
bir kongre yaptınız. Türk-İş ola
rak yalnız Türkiye’nin ölçüsünde 
değil, dünya ölçüsünde örnek bir 
teşekkülsünüz. Hem Türk işçisine, 
hem de memlekete hizmeti bağdaş
tırabilmekte, büyük vatanseverlik

SADIK ŞİDE
Şeker-İş Sendikası 
İSMAİL TOPKAR 
Petrol-İş Sendikası 
ENVER TURGUT 
Tes-İş Federasyonu 
HAŞAN TÜRKAY 
Çimse-İş Sendikası 
MUSTAFA ULUCAN 
Basın-İş Sendikası 
BİNALİ YAĞIŞAN 
Tarım-İş Sendikası 
ŞEVKET YILMAZ 
Teksif Sendikası 
MAHMUT YÜKSEL 
Dok Gemi-İş Sendikası

DENETİM KURULU
ABDULLAH ASLIM
Maden Federasyonu 
ABDULLAH ÇAKIREFE
Maden Federasyonu 
MELİH DÖLEN
Tek Gıda-İş Sendikası

ONUR KURULU
ÖMER KARAHASAN 
Maden Federasyonu 
AHMET KURT
Likat-İş Sendikası 
ÂLİ HAYDAR MUTAF 
Teksif Sendikası 
SALİH SELEK 
DYF-İş Federasyonu 
KÂZIM YETMİŞBİR 
Dok Gemi-İş Sendikası

vardır. H er zam an bu hizm etinizi 
övm üşiizdür» dedi.

Başbakan beraberinde, D evlet 
Bakanı Turhan Bilgin, Çalışma 
Bakanı Seyfi Ö ztürk de olduğu 
halde, T ürk -lş Başkanı Seyfi De
m irsoy, Genel Sekreter H alil Tunç 
ve diğer İcra  K urulu  üyeleri ile 
Türkrİş Y önetim  (Kurulundan b a 
zı üyeler tarafm dan karşılandı.

Dem irei, T ü r M ş  Başkanm m  
odasına girdi. K alabalık b ir  gaze
teci topluluğu da Başbakanı takip 
ediyordu. Genel Başkan D em irsoy, 
Başbakana h oş geldin iz dedikten 
sonra b ir  konuşm a yaparak şöyle 
dedi.

«S izleri T ürk  işçileri adına se- 
lam lıyorum . T ü rk -lş 'te  ben  ve 
arkadaşlarım , evvelâ m illet ve 
m em leket m eselelerin i görü 
şür, re jim  m eselelerin i m üna
kaşa eder, işçi konuları üze
rinde d e  hassasiyetle duru
ruz. Siz, bizi en iy i anlayan 
politikacılarım ız arasm dası- 
m z».

D em irsoy  daha sonra işçi an
dını Başbakana arm ağan etti.

D EVLE T BAKANI 
ÎŞÇİ AN DIN I O KU YO R

Başbakana arm ağan edilen 
« îş ç i  A n d ım ı D evlet Bakanı Tur
han Bilgin gazetecilere okudu.

Daha sonra konuşan Başba
kan Dem irei, «B u  andın sadece 
Türk işçisin in  değil, herkesin andı 
olm ası lazım . Am a Türk işçisin in

andı olarak böyle güzel bir hedefi 
ortaya koymak bahtiyarlıktır» de- 
di ve şunları söyledi.

«B izim  hedefim iz, daha çok  
T ürk vatandaşına, daha iyi iş 
sahası açm ak, daha çok  Türk 
vatandaşına iyi gelir im kânla
rı sağlam ak ve daha çok  Türk 
vatandaşını ve b ir  gün tüm  Tür
kiye 'y i özled iğim iz refah sevi
yesine kavuşturm aktır. Bugün
kü kadar her çeşit gayretin 
b irleştirilm esi zarureti h içb ir 
zam an Türkiye'de olm am ıştır. 
H adiselere hangi gözle, nere
den bakılırsa bakılsın, m em le
ketin m enfaatleri istikam etin
de b ir  gelişm enin içinde oldu
ğum uzu k im se inkâr edemez. 
Ö nüm üzdeki y ıllar ço k  daha 
iy i olacaktır. B u  inancın için 
de m illetim iz m em leketim izin 
her köşesinde çalışıyor, d id in i
yor. H ürriyet içerisinde refahı 
gerçekleştirebilirsek, zannedi
yoru m  hem  m illetim izin  gücü
nü, hem  de  dem okrasin in  gü
cünü beraberce  ispatlam ış ola
cağız. Bunun h içb ir  siyasi ta
rafı yoktur. Bu tam am en siya
set üstü  b ir  hedeftir.»

D em irei ve T ürk-lş yöneticile
ri daha sonra b ir  saatten fazla ge
nel konular üzerinde görüşm eler
de bulundular. Başbakan Türk-lş'- 
ten ayrılırken, ziyaretinden m em 
nun olduğunu ve T ürk-lş 'in  başa
rılı ça lışm aların dan , ötürü  kıvanç 
duyduğunu söyledi.
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G r e v l e r

Ges-İş Sendikası
grevi

BİLİNÇLİ GREV
İleri haklar sağlandı

ram asından sonra 6 M ayıs'ta b ir  
açıklam a yaptı ve daha önee aldığı 
grev kararının 7 M ayıs'ta 6 İl'dek i 
D Sİ işyerlerinde uygulanacağını 
bildirdi. Bu işyerlerinin adedi 20 
id i ve üç bin  kişi greve katılacaktı. 
D iğer işyerlerindeki grev kadem eli 
olarak uygulanacaktı.

Sendikanın açıklam asına göre, 
M alatya, K onya, Adana, Nazilli ve

GES-İŞ SENDİKASININ GREVİNDEN
Kovada 11'de grevci işçiler kendi aralarında eğleniyorlar

D oğankent'teki işyerleri ile, D S l 
Genel M üdürlüğü İdari İşler, Tek
nik E ğitim  ve Tanıtm a, M akina ve 
İkm al D aireleriyle Ankara'daki Be
şinci B ölge İnşaat K on tro l G rup 
A m irliğinde grev yapılacağı b ild ir il
di.

G rev 7 M ayıs günü başladı. İlk  
gün olaysız geçti ve işçi kararlı o la 
rak grevi sürdüreceğini ve sendika
ya olan inancının tam  olduğunu 
bild irdi. İk inci gün greve katılan iş
yeri sayısı arttırıldı; Tarsus, Çum 
ra, Eskişehir, B ilecik  ve B olu  ile  
gerv, 24 işyerinde uygulanm aya 
başlandı. Bu arada daha sonraki 
günler Sarayköy Sulam a tesisleriyle 
Y enice, D inar ve Işık lı regülatörle^ 
rinde de grev uygulam asına gidile
ceği açıklandı.

G es-İş Sendikası Genel Başka
nı Osm an Soğukpm ar Adana'ya gi
derek grev yerlerinde işçilerle  gö
rüşm e yaptı, sonuç gerçekten başa
rılı idi.

K U RA K LIK  T E H L İK E S İ

10 M ayıs günü radyonun habe1- 
ri bü ltenleri ile gazeteler greve ge
niş yer veriyor, Nazilli, K onya, E s
kişehir ve Adana'da bin lerce  d ö 
nüm lük alanın susuz kalm a, Çum 
ra 'da bulunan Arpa ve M am asun 
barajların ın  da taşm a tehlikesi ile 
karşılaştığını b ild iriyorlard ı.

Sendika bu  konu üzerinde de 
b ir  açıklam a yaparak «G rev önlen
m ediği ve anlaşm a sağlanm adığı 
takdirde zararın 100 m ilyonu  aşa
cağı ifade edilm ektedir» d iyordu.

Bu arada Denizli-Dinar regülatörün
deki grevin, 300 kişiye yakın bir 
köylü  grubunca engellendiği de öne 
sürülüyordu.

B AKAN LIĞ IN  AÇIKLAM ASI
Aynı gün E n erji ve Tabii K ay

naklar Bakanlığı da b ir  açıklama 
yaptı. İşçi yövm iyelerine istenen 
zam m ın yüksek olduğu ve bu  duru
m un yatırım ları geniş ö lçü d e  aksa
tacağı idd ia  edildi. Bu açıklam a as
lında kam uoyunu sendika aleyhine 
etkilem ek am acını güdüyordu.

D evlet Su İşleri Genel M üdür- 
lüğü de Bakanlığın bu  açıklam asın
dan sonra kendisine m üracaat eden  
gazetecilere grevle ilgili bazı bilgi
ler verdi. G revin yürütüldüğü iş
yerleri arasında 38 sulam a işletm e
si bulunduğunu, 3 m ilyon  240 b in  
dönüm lük araziyi kapsayan şebeke
nin bu  yıl 1 m ilyon  880 bin  d ö 
nüm lük araziyi sulam ası gerektiği
ni, ve 500 bin  kişinin geçim ini sağ
ladığını, grevin bu  bakım dan önem 
li olduğunu b ild iriyordu .

YA İŞÇİ H A K K I
G azetelerde bu  haberlerin  ya 

yınlanm asından sonra kam uoyun
da haklı olarak şu sual soru lm ağa 
başlandı. B in lerce dönüm lük arazi
nin sulanm ası ve 500 bin  kişinin ge
çim i bahiskonusu  olduğuna göre, 
işçi isteği, hem  de haklı işçi isteği 
neden kabul edilm ez? B u işin ger
çek  yönü. İlg ililer herhalde daha 
fazla çekim ser davranm ayacaktır.

A SIL SIZ  H AB ERLE R
Am a işin b ir  de başka yönü  var-

BİLİNÇLİ BİR DİRENME İLE 
15 BİN İŞÇİ ÜCRET ARTIŞI 
VE SOSYAL HAKLARINI ALDI

Mayıs ayı ba şla n  idi. Bütün 
dikkatler, Ges - İş Sendikası 
ile D Sİ Genel M üdürlüğü ara

sında uzun süre devam  eden top lu  
sözleşm e görüşm elerine çevrilm işti. 
Sendika, Genel M üdürlüğe bağlı 
125 işyerinde 15 bin  işçi adına yü
rüttüğü top lu  sözleşm e görüşm ele
rinde olum lu  b ir  sonuca varm ak 
için  bütün gücü ile m ücadele edi
yordu. Ancak işveren istekleri ka
bule yanaşm ıyordu.

14 Nisan günü toplanan Ges-İş 
Sendikası Y önetim  K urulu, istek
lerinde İsrar edilm esini, kabul edil
m ediği takdirde M ayıs ayı başların
da greve gidilm esini kararlaştırdı. 
Bu karardan sonra da karşılıklı gö
rüşm elere devam  edildi fakat b ir  
sonuç alınamadı.

G R EV BA ŞLIYO R 
Ges - İş Sendikası Nisan ayın

daki tem aslarının başarısızlığa uğ-
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dı. Sendikanın grevini k ırm a çaba
ları eksiksiz devam  ediyor, yalan 
haberler ortalığa yayılm ak isteni
yordu . N itekim  13 M ayıs günlü ba 
zı gazetelerde, D inar'a bağlı K abak
lı ve Ç ivril'e bağlı Işık lı regülatör
lerinin köylüler tarafından  işgal 
edildiği, bu  arada b ir  işçin in  yara
landığı yazılıyordu. G azetelerin bu  
haberlerinden sonra A fyon  Valisi 
b ir  açıklam a yaptı ve adı geçen  re
gülatörlerde herhangi b ir  olayın çık
m adığım  kesinlikle b ild irdi.

G es-îş Sendikası bu  arada D ev
let Su  İşleri Genel M üdürlüğüne 
dokuz m addelik  sendika teklifini 
verd i ve iy i n iyetli görüşlerin  ha
k im  olm asını istedi.

G REV E R T E L E N İY O R

G es-lş Sendikasının grevi yedin
ci gün Bakanlar K urulu  tarafından 
30 gün süre ile  ertelendi. 12 M ayıs 
günü alm an ve iki gün sonra R esm i 
G azetede yayınlanan Bakanlar K u
rulu kararnam esine g öre  grev, 
«m em leket sağlığı ve m illi güvenli
ği bozucu  n itelikte» görü ldüğü  için  
ertelendi.

E rtelem eden  son ra  b ir  dem eç 
veren G es-lş Sendikası Genel B aş
kanı O sm an Soğukpm ar, Bakanlar 
K urulu  kararnam esinde a d lan  ge
çen  23 işyerindeki grevin 15 M ayıs 
sabahından itibaren  durdurulaca
ğını, ancak ötek i 23 işyerinde sür
dürüleceğini b ild ird i. Soğukpm ar, 
hüküm etin grevi ertelem e kararı
nın durdurulm ası için  D anıştay'a 
da başvurulacağını da söy led i ve 
şöy le  d e d i :

«Aynı nitelikteki işyerlerinden 
b ir  kısm ında yapılan grevi m il
li güvenlik ve sağlığa zararlı, 
geri kalanları ise yararlı bu l
m ak hayretle karşılanacak b ir  
husustur. G eçm işte buna ben
zer h içb ir  uygulam a görü lm e
m iştir.»

Grevin, hüküm et tarafından er
telendiği işyerlerinde bütün işçiler 
işbaşı yaptılar, diğerlerinde ise de
vam  etti.

B akanlar K urulu 18 M ayıs'ta 
ik inci b ir  kararla bütün işyerlerin- 
deki grevi durdurdu. G es-îş Sendi
kası, bu  karan n  da durdurulm ası 
için  D anıştay'a başvurulacağım  
açıkladı.

OLUMLU TEM ASLAR
G revin ertelenm esinden kısa

b ir  süre sonra, Başbakan, D evlet 
Bakanı R efet Sezgin 'i arabulucu 
olarak görevlendirdi. Sezgin b u  k o 
nuda gerekli çalışm alarda bulundu 
ve aldığı k aran  taraflara bild ird i. 
Buna göre, sendika dileklerine uy
gun olarak top lu  sözleşm e iki yıl 
süreli olacak  ve gündeliklere 4 lira 
zam  yapılacak. Buna ilâveten, işçi
ye yem ek parası olarak günde, 4,5 
lira ve b ir  defaya m ahsus olm ak 
üzere, 750 lira verilecek.

G es-lş Sendikası, D evlet B aka
nının kararını olum lu  karşıladıkla
rını b ild ird i ve bu  konuda şöy le  de-

M ayıs ayı için de T ürk-İş'e bağ
lı kuruluşlar yedi top lu  iş sözleş
m esi im zaladı. Bunlar arasında 
Türkiye M aden İşçi Sendikaları Fe
derasyonu, Süm erbank Genel M ü
dürlüğü ile iki işyeri için  anlaşm aya 
vardı.

İm zalanan sözleşm elere göre, 
Süm erbanka bağlı F ilyos Ateş Tuğ
lası Sanayii M iiessesesi ile  Am asra 
Tarlağazı Ş iferton  M aden ocağında 
çalışan işçilerin  ücretleri a rtm ld ı 
ve yeni b irçok  sosyal haklar alın
dı.

BA SIN -İŞ ’İN
SÖ ZLEŞM ESİ
Türkiye G azeteciler ve Basın 

Sanayii İşçileri Sendikası, Spor-To- 
to Teşkilatı ile kısa b ir  süre ön ce 
başlattığı sözleşm e görüşm elerini 
b itird i ve Teşkilatın  basım evinde 
çalışan işçilerine ücret zam m ı sağ
landı.

İk i yıl süreli bu  sözleşm e gere
ğince, 27 ilâ  63 lira arasında deği
şen ücretlere  yüzde 15 oranında 
zam  yapıldı, ayrıca her yıl sonunda 
başusta, yardım cısı ve ustaların 
yevm iyeleri 2 lira, d iğer işçilerin  
yevm iyeleri de 150 kuruş artırıldı. 
K adem e zam m ı olarak nitelenen 
zam lar 1 Nisan 1970 ten itibaren uy-

d i :
«K ararı, iş ç i haklarının sağlan
m ası yolunda olum lu  b ir  adım  
olarak n iteliyor ve aklıselim in 
galebesi sayıyoruz. B u  sonuca 
ulaşüm asında em eği geçen baş
ta Türk-İş Genel Sekreteri H a
lil Tunç olm ak  üzere Devlet 
B akam  R efet Sezgin ve işçi 
h ak lan  iç in  çalışan diğer ügili- 
lere teşekkür ederiz.»

D evlet Bakanının, G es-lş Sendi
kası tarafından olum lu  karşılanan 
bu k aran n ı D evlet Su İşleri Genel 
M üdürlüğü de kabul etti ve böy lece  
uyuşm azlık sona erdi.

gulanacak.
Sözleşm e iş güvenliği sosyal 

haklar yönünden d e  ileri haklar ge
tirdi.

M ETAL-İŞ ZİR A İ 
DON ATIM  KURUMU 
SÖ ZLEŞM ESİ
T ürkiye M etal-İş Federasyonu, 

Z ira i D onatım  K urum unun U rfa 
atölyesinde çalışan üyeleri adına 
sözleşm e yaptı. Sözleşm e le, ücret 
zam m ı, k ıdem  tazm inatı ücretü  
izinlerin artışı ve  diğer sosya l hak
lar sağlandı.

ÇİM SE -İŞ ’İN  
İK İ SÖ ZLEŞM E Sİ 
Çimse^-İş Sendikası M ayıs ayı 

içinde, b iri F ilyos, diğeri de İstan
bul Porselen  fabrikasında çalışan 
işçileri için  iki sözleşm e yaptı.

Sümerbanks'm H ly os 'ta k i Ateş 
Tuğlası fabrikasında yapılan söz
leşm eden 130 işçi yararlandı ve iş 
güvenliği, iş sağlığı ve çeşitli sosyal 
haklar yanında saat başına birinci 
yü  için  35, ik inci yıl için  15 kuruş 
zam  alındı.

İstanbul Porselen  ile  yapılan 
sözleşm eye göre, iki yıl için  115 ku
ruş zam  alındı. 150 işçiy i kapsayan 
sözleşm e ayn ca , yeni sosyal haklar 
da getiriyor.

Beş sözleşme imzalandı
MADEN FEDERASYONU, BASIN-İŞ, METAL-İŞ VE 
ÇİMSE-İŞ SENDİKALARI YAPTIKLARI SÖZLEŞ
MELERLE YENİ HAKLAR ALDI
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A s g a r i  ü c r e t l e r

Şeker-İş’in asgari ücret 
mücadelesindeki başarısı

ŞEKER ŞİRKETİNDE ÇALIŞMAKTA OLAN 9 BİN İŞ
Çİ, BİRİKMİŞ ÜCRETLERİNİ DE ALACAK VE ASGA
Rİ ÜCRET UYGULANMASINDAN YARARLANACAK

A sgari Ü cret K om isyon u  tara
fından 6 H aziran 1969’da yurt 
ölçüsünde tespit edilip  1 

Tem m uz 1969 tarihinde yürürlüğe 
giren asgari ücretlerin  kam u kesi
m inde, özellikle şeker sanayiinde 
uygulanm am ası büyük tepkilere 
yol açm ıştı.

Başta Türk-İş olm ak üzere, Şe- 
ker-lş Sendikası, bu  konuda büyük 
m ücadele verdi ve bu  tutum un de
vam ı halinde işçilerin, devlet kuru
luşuna karşı duydukları inancın 
sarsılacağı b ildirildi.

‘ Tem m uz ayından beri devam  
eden bu m ücadele on  ay sürdü. Bu 
arada Şeker-lş Sendikası zam an za
m an b ild iriler yayınladı, ilgilileri 
uyardı ve görüşm eler yaptı.

5 Tem m uz 1969 günü Şeker-İş 
Başkanı Sadık Şide yayınladığı b il
d iride şöyle d iy o r d u :

«Sosyal adaletin öncüsü  duru
m unda olm ası gereken Devlet 
sektörünün işçi haklarına el 
uzatm ak için  fırsat bekleyenle
re örnek  olacak davranışlara 
girm esi, ibretle seyredüecek ha. 
zin b ir  tablo olm uştur. M illi 
m enfaatleri herşeyin üstünde 
tuttuğunu bugüne kadar her 
davranışı ile  ispatlam ış bu lu 
nan Şeker-lş, işverenin aynı an
layışta olm am ası yüzünden 
m eydana gelen bu  durum u, 
Devletin tem el ilkelerinin ihlâ
li saym aktadır».

İŞT E N  ÇIKARM ALAR

Şeker Şirketi, asgari ücretleri 
uygulam am aktan başka, bazı fa b 
rikalarda işçi çıkartm a işlem ine de 
girm işti. Ancak bu  konudaki anlaş-

SADIK ŞİDE
Mücadele 10 ay sürdü

m azlık uzun sürm edi ve işveren ka
rarında İsrar etm iyerek çıkardığı 
işçileri geri aldı. Bundan sonraki 
önem li sorun  asgari ücretlerin  uy
gulam ası id i ve 1969 yılı, b ir  sonuç 
alm am adan sona erdi.

Bütün üm itler yeni yıla kalm ış
tı. Ancak günler ayları kovalıyor, 
sorunun çözüm lenm esi m üm kün 
olam ıyordu.

10 AY SONRA
M ayıs ayının sonlarına gelindi

ğinde, Şeker-lş Sendikası, işveren 
ile yaptığı görüşm eleri başarı ile  
kapadı ve anlaşm azlık çözüm lendi.

Şeker Şirketinde çalışm aktan 
olan  9 b in  işçin in  yararlanacağı bu  
anlaşm a ile b irikm iş ücretlerin  de 
ödenm esi kabul edildi.

ŞE K E R-İŞ BA ŞK AN IN IN  
D EM ECİ

Şeker-lş Sendikası Genel B aş
kam  Sadık Şide, anlaşm a üzerine 
b ir  dem eç vererek, b irikm iş fark la
rın da ödeneceğin i ve bundan m em 
nunluk duyduğunu söyleyerek şöy
le dedi :

«6 H aziran 1969 tarihinde As
gari Ü cret K om isyonu , tes
p it ettiği ve 1 Tem m uz 1969 
tarihinde yürürlüğe giren ye
ni asgari ü cretler sanayiimiz- 
de tatbik edilm edi. Üstelik 
Şeker Şirketi bu  tereddüdü
nü beyan ederken, asgari ü c
retin  uygulanm ası halinde, 
faydalanm ası gereken grupL 
tan işçi çıkartm ağa başladı. 
B izim  ihtilafım ız da bu  n ok 
tada toplandı. Tam  b ir  yıl sü
ren ih tila f sonunda Danıştay 
8. D airesi ile Y argıtay 9. Dai
resi ve bu  her iki Dairenin 
kararm a dayanarak b izim  ih
tilafım ız iç in  teşekkül etm iş 
U zlaştırm a K urulu  lehim ize 
karar verm iş ve bu  kararı iş
veren 8 M ayıs günü kabul et
tiğine dair b ir  yazıyı b ize gön
derm işti.

Bu ihtilaf, sanayıim izde 9 b in  
kişiyi kapsıyor ve ödenecek  
fark  ü cretler top lam  b ir  yıl
da 7 m ilyon  lirayı bu luyor. 
Y ukarıda adları geçen K urul
ların  kararlarından sonra, iş
verenin itirazına açık  nokta 
kalm am ış ve işveren 26 Ma- 
yıs 1970 tarihinde teşkilatına 
gönderdiği ödem e em ri ile, ha
len çalışm akta olanların Mayıs 
ayı istihkaklarını 5 H aziran ta
rihinden bu  yana birikm iş hak
ların da  H aziran ayı içinde 
ödenm esini istem iştir.

M uvakkat arkadaşların b irik 
m iş fark ları 2200-930 lira ara
sm da tutm aktadır. B ir yü  sü
ren  ihtilafın  çözüm lenm esin
den ço k  m em nunuz.»
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AZOT İŞÇİLERİ ANKARADA
Haklı bir protesto

İ ş ç i  h a r e k e t i

Azot Sanayi 
işçilerinin protestosu

M ayıs ayı son larında K ü
tahya’dan 120 k işilik  b ir  işçi 
grubu Ankara’c a  geldi *ve 
Azot Sanayii Genel M üdürü
nün tutum unu p rotesto  etti, 
işçiler, Genel M üdürün ken
dilerini işten çıkarm alarım  
kınadılar.

P etrol-lş Sendikası üyesi olduk
ları için  bu  işlem e uğradıklarını 
söyleyen  işçiler ellerinde pankart
lar olduğu  halde Genel M üdürlük 
binası önünde gösteri yaptılar ve 
karara karşı d ireneceklerin i söy le
diler.

G österi olaysız son a  erdi.

P e r s o n e l  r e f o r m u  
v e  i ş ç i le r

Ç alışanıların tüm ünün sosyal 
güvenlik ve refaha kavuşması 
yolunda «Personel reformu»

adı altında yıllardan beri yapılan 
çalışm alar son safhaya geldi. Dev
let personel rejim indeki karışıklık 
ve adaletsizliği ön lem ek am acını 
güden bu  çalışm alar, b ir  bakım a 
devlet personelin i, adil ve insan 
haysiyetine yaraşır b ir  yaşayış se
viyesine ulaştıracak ü cret politika* 
si tespitini öngörüyor.

Ancak yapılan uzun araştırm a
lar sonucu  varılan nokta, m em ur

lara istenileni verebilecek m i?
Bu konuda, işçi kuruluşları 

ve m em ur sendikaları görüşlerim  
açıkladılar ve büyük b ir  gizlilik 
içinde yapılan çalışm aların  yeterli 
olm adığı görüşünü savundular.

TÜ RK-İŞ’İN  GÖRÜŞÜ

Türk-lş M ayıs ayı sonlarında 
b ir  b ild iri yayınlayarak, Devlet 
Personel Sendikalarının ön e sürdü
ğü endişelere katıldığını b ild ird i 
ve «Personel K anunu» hakkındaki 
görüşlerin i şöyle sıraladı :

«M eclise sevkedilm iş bulunan 
Devlet Personel K anunu M eclis 
K om isyonunda görüşülm esi 
sırasında, D evlet P ersonel Sen
dikalarının ön e  sürdüğü endişe 
ve tekpileri haklı bularak, tar
tışm aları soğukkanlılıkla izle
yen Türk-lş, K om isyon  çalış
m aları ile ilgili olarak  şu açık
lam ayı yapm ayı gerekli g ör 
m üştür.
1. Devlet Personel Kanununun 
kom isyonda görüşülm esi sıra
sında, işçiy i m em ur yapm a ve 
Anayasanın işçiye tanıdığı hak
la n  ortadan kaldırm ak isteyen 
zihniyetin belirtileri yeniden 
ortaya çıkm ıştır.
2. Türk-lş, beden  işçüerine o l
sun, fik ir  işçilerine olsun, Ana
yasa ile sağlanm ış haklarım  
başka b ir  kanunla ortadan  kal
dırılm asına asla m üsaade et- 
m iyecektir.
İş Kanunu, Basın İş Kanunu, 
Deniz İş Kanununun kapsadığı 
işçileri bu  kanunla m em ur sa
yarak, Anayasanın sağladığı 
top lu  sözleşm e ve grev hakla- 
n ndan  yoksun bırakm ak iste
yenlerin bu  am açlanna ulaşa
caklarını sanm aları b ir  hayal 
olm aktan öteye geçm eyecektir.
3. Fikir işçileri, devlet m em u
riyetinin dar kalıpları içine sığ- 
dırılam az. N itekim  dünyanın 
h içb ir  ülkesinde gazeteciler 
devlet m em uru sayılm am akta
dır.
Bu nedenle, özellikle T R T ’de 
çalışm akta olan fik ir  işçileri
nin, D evlet Personel Kanunu 
içide değil Basm  İş Kanunu 
içinde m ütalâa edilm eleri ge
rekir.
4. Türk-lş olarak, şu anda

D evlet Personel Kanunu konu
sundaki karm akarışık tartışm a
ların içine girm eyi zam ansız 
görm ekteyiz.»

SAĞLIK İŞÇ İLE R İN İN  
E N D İŞE Sİ
Bu çalışm alar devam  edip gi

derken, uzun yıllar işçi-m em ur ay
rım ı konusunda büyük haksızlıkla
ra uğrayan işçi kuruluşu Sağlık- 
İş Sendikası, personel re form u  ha
zırlıkları içinde, gördükleri h izm et 
gereği işçi olan  üyelerinin m em ur 
sayılm ası çabalarının  sarfedildiğini 
ve işçilerin  kanun zoru  ile m em ur 
durum una sokulm ak istendiğini ka
m uoyuna açıkladı.

İşçilerin , b ir  sıfat m em uru ha
line getirilm ek istenm esini kına
yan bu  b ild iri, Sağlık-İş Sendikası
na bağlı bütün şube başkanlarm m  
im zası ile yayınlandı. B ild iride şöy
le d e n iy o rd u :

«O n yıldan beri sağlık işçileri
nin anayasal hakları olan  top 
lu iş sözleşm esi yapm a im kâ
nını türlü yollarla  baltalayan
lar, şim di perde arkasından 
destekledikleri hareketlerle iş
çileri kanun zoru  ile m em ur 
durum una sokm aya çalışm ak
tadırlar. Sağlık işçilerin i per
sonel kanunu kapsam ına aldır- 
m ak için  yayınlanan büdiri- 
ler, m aksatlı o larak  düzenle
n ip  .desteklenen j (hareketler, 
sağlık  işçilerin i tem sil etm e
yen  k işilerin  kasıtlı davranış
larıd ır. B u tutum  ve davranış 

M ayıs ayı sona ererken, bu  k o
nuda ilgililerden olum lu  ya da  
olum suz h içb ir  açıklam a olm adı.

E r e ğ l i d e  b e ş  
• • i •• işçi oldu

E reğli K öm ü r İşletm esinin 
Üzülm ez bölgesin e bağlı Asm aköp- 
rü ocağ ım n  b ir  kuyusunda, şiddet
li yağm urlar yüzünden m eydana 
gelen su  baskım  sonunda, m ahsur 
kalan altı işçiden  b iri 42 saatlik 
b ir  çalışm adan son ra  kurtarıldı, beş 
k işi de  öldü.

M ayıs ayının son larında m ey
dana gelen bu  kaza hakkında ilgili
ler tarafından yapılan açıklam aya 
göre, su  baskın ı üzerine ocak  için 
deki v ince sığm an işçileri kurtar
m ak iç in  büyük b ir  gayret gösteril
di.
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Uluslararası Çalışma Teşkilatı
Genel Kurul toplantısı

TÜRK İŞÇİLERİNİ TEMSİLEN, TÜRK-İŞ GENEL SEKRETERİ 
HALİL TUNÇ, MALİ SEKRETER ÖMER ERGÜN VE TEKSİF 
MALİ SEKRETERİ İBRAHİM YALÇINOĞLU CENEVREIYE 
GİTTİ

U luslararası Çalışm a Teşkilatı 
(IL O ) m n 2 H aziran günü 
başlayacak olan  Genel K u

rul toplantısında, Türk işçilerin i 
tem sil edecek olan  Türk-İş Genel 
Sekreteri H alil Tunç, M ali Sekre
teri Ö m er Ergün ve T eksif Sendi
kası M ali Sekreteri İbrahim  Yalçın- 
oğlu, M ayıs ayının sonunda Cenev
re ’ye gittiler.

B irin ci Dünya Savaşından he
m en sonra, 1919 yılında kurulm uş 
ve İkinci Dünya Savaşı sırar 
sında da çalışm alarına devam  eden 
tek uluslararası kuruluş olan  Ulus
lararası Çalışm a Teşkilatı, sosyal 
adaletin sağlanm ası yolunda 50 y ıl
dan beri sürdüğü hizm ete karşı
lık olarak, 1969 yılında N obel Ba
rış ödülünü kazanm ıştı.

B irleşm iş M illetlere bağlı b ir  
m n genel kurulunda Türk işçilerini 
tem sil edecek olan  T ürk-lş Genel 
Sekreteri H alü  Tunç, hareketinden 
önce b ir  dem eç verdi ve şunları 
söyledi :

TUNÇ’UN DEM ECİ 
«Uluslararası Çalışm a Teşki
latı, huzursuzluklar do lu  dün
yam ızda insanlığın sosyal ada
lete kavuşm a yolunda tek 
um ut ışığıdır. G elişm iş ülke
lerle az gelişm iş ülkeler ara
sındaki uçurum un gittikçe 
büyüdüğü, em ekleriyle geçi
nenlerin, m illi gelirden hak
larına düşen payı alabilm ek 
am acıyla teşkilâtlandıkları ya 
da teşkilâtlanm aya çalış
tıkları yeryüzünde, Uluslar
arası Çalışm a Teşkilatı, sos
yal adalet m ücadelesin in  b ir  
zafer am tı olarak  hergün b i
raz daha güç kazanm aktadır.

N erede olursa olsun, fak irlik  
ve sefalet, tüm  insanların re
fah  ve saadeti için  b ir  tehdit 
teşkil eder, diyen ve savundu
ğu ilkelerde, insan haysiyeti
ni, insan sevgisini ön  plânda 
tutan Uluslararası Çalışm a 
Teşkilâtı, yarım  yüzyılı aşan 
geçm işi (içinde, b irb irleriy le  
çatışan çıkarların  yap ıc ı ve 
olum lu  b ir  yöne kanalize edi
lerek, bağdaştırılabileceğini 
gösterm iş, taraflar arasında 
karşılıklı anlayış ve  saygının 
yerleşm esine h izm et etm iştir. 
Bu çalışm a ortam ı içinde, da
ha adil ve daha insani b ir 
dünya düzeni yaratm ada 
önem li adım lar atılm ıştır. Bu
güne kadar kabul ettiği söz
leşm elerle, sosyal adalet ve 
sosyal güvenliğin sağlanm ası 
yolunda büyük adım lar atm ış 
olan  Uluslararası Çalışm a 
Teşkilatlanın bu  top lantısı da 
çeşitli istihdam  sorunları ba
kım ından büyük önem  taşı
m aktadır. Türk îş ç i  H areke
ti olarak, büyük saygı duydu
ğum uz, b ir  um ut ışığı olarak 
saydığım ız U luslararası Ça
lışm a Teşkilatının çalışm ala
rının dünya işçilerine yararlı 
olm ası için  elim izden gelen 
katkıda bulunacağız.»

Avrupa'da 
grevler

Mayıs ayı içinde Fransa ve 
İtalya ’da çeşitli grevler oldu. 
İta lya ’da bütün ülkeyi kap

layan grevlere b irço k  sendikalar 
kendi işkollarında da  katıldüar.

V ergi istisnası sınırlarının ge
n işletilm esi ve kendilerine düşük 
kiralı m esken sağlanm asını iste
yenler işçilerden  a y n  olarak De
m iryolu  işçileri de  ü cret zam m ın
da anlaşm aya varam adıkları için  
tren seferleri 24 saat durdu.

Gazete teknisyenljerinin (grevi
n i bütün ajans ve gazete m uhabir
leri de destekledi, bunun sonucu 
olarak 7 gün gazete çıkm adı.

İtalya başkenti R om a ’da da 
çeşitli grevlere, avukatlar, öğret
m enler, posta  görevlileri ve tezgah
tarlar katıldı. Tem izlik  işçilerinin  
grevi yüzünden R om a «büyük bir 
çöplük» haline geldi. 350 bin  devlet 
m em urunun grevde bu lunduğu 
İtalya ’da, da ireler arası yazışm a
lar yapılam ıyor.

180 bin  posta  görevlisi ve tele
fo n  operatörünün de  5 M ayıs’ta 
24 saatlik  greve başlam ası üzerine, 
m ektup dağıtım ı ve otom atik  k o
nuşm alar dışındaki telefon  haber
leşm esi durdu.

İta lya ’da grevlere katılan tüm  
işçi sendikaları, yeni kurulan hü
küm etten, ücretlerin  artırılm ası, 
sosyal re form lar yapılm asını ve 
devlet teşkilatının gözden  geçi
rilm esini istiyor.

İtalya ’yı saran grevlerden 
sonra, Başbakan M ariano R um or, 
işçi liderleri ile ortak  b ir  toplantı 
yaptı ve işçiler için  vergi, sağlık 
sigortası, u laştırm a ve konut te
m ini konularında re form lar yapı
lacağı konusunda söz verdi.

FRANSA’DA

Fransız hüküm etinin, şiddet 
olaylarına yol açan gösterileri ön 
lem ek am acı ile çıkarm ayı tasarla
dığı kanuna karşı sendikalar di
renişe geçti. Bu kanunun vatandaş 
hak ve özgürlüğünü yokettiğin i ile
ri süren sendikalar, ü lke çapında 
protesto  hareketlerine giriştiler. 
G renoble şehrindeki gösteriler sı
rasında, po lisle  yer yer çatışm alar 
oldu.

Fransız G enel H izm etler İşçi
leri Sendikası da işçi ücretlerinde 
artış kabul edilm em esi üzerine
greve karar verdi.
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TU R K -İŞ  
KONGRESİNDEN...
Türkiye İşçi Sendikaları K onfederasyonu  

(TÜ RK  - IŞ ) Sekizinci K ongresi 11 M ayıs 
günü E rzurum 'da yapıldı. K alabalık b ir 

delege grubunun katıldığı kongrede, yurt dı
şından ve içinden de konuklar hazır bulundu. 
D oğu ’nun kalkınm ası konusunda önem li kar 
rarlar alman kongrede, yabancı sendikacılar 
da konuştu ve Türk-İş'in  çalışm aların ın  başa
rılı olduğunu, kısa sürede büyük b ir  güç ka
zandığını belirttiler. R esim lerde, K ongre B aş
kanlık Divanı ve Y önetim  K urulu  üyeleri (yan
da), delegelerin E rzurum ’da tören le karşılanı
şı (ortada ), yabancı konuklardan Uluslararası 
Hür İşçi Sendikaları K onfederasyonu  Genel 
Sekreteri H arm  Buiter kongreyi izlerken (alt
ta so lda) ve delegeler (altta sağda) görülüyor.
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